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SVJETLO ISTINSKO 
Božić Je blagd::1n svjetla . Tih bo7 ićn ih dana kao da je sve 

obučeno LI svjetlo. Kod nas je nekoC' bio običaj dc:1 u hodniku lar11-
paš gori cijelu noć /\ 1 u novije vr 1Jeme LI kući je bar jedno svje tlo 
ostalo goqet1 do ju tra . Sve Je to Lnc1kovrto Božić se, nain1e, kao 
svetkovina počeo slaviti u 4. stoljeću I vjeroJa tno je bio odgovor 
kršcana na poganski državni blagdan "Natale Solis 1nv1cti" 
(RođenJe nepobJed1vog boga Sunca), ko11 se slavio 25. prosinca. 
A Sveto pisn10 nam najbolJe svjedoči zašto je Bož1ć prepun svJe
tl.:1 'vec Je prorok lzaija u svon1 v iđenju gledao: "Narod koji Je u 
tn11n1 hodio svjetlos t vidje veliku: onima što mrki i kraJ smrti 
obitavahu svjetlost jarka osvanu" (Iz 9, 1) A kad Je Anđeo pastiri
n1a koJ1 "pod vedrim nebom čuvahu stražu kod svojih stada" 
obJav10 radosnu vijest o lsusovom rođenju, "slava ih Gospodnja 
obasja" (usp. Lk 2,8-9). Mudraci s Istoka pronašli su Isusa uz pomoć 
čudnovatog svjetla: "I gle, zvijezda kojoj vidješe izlazak iđaše pred 
nJ1ma sve dok ne stiže i zaustavi se povrh mjesta gdje bijaše dijete" (Mt 
2.9) lvan evanđe l ista je, pak, najbolje shvatio o čemu se radi. On je 
shva tio da je vječna Očeva Riječ "svjetlo koje u tami svijetli i tama ga ne 
obuze" (Iv 1,5). Ta Riječ - "Svjetlo istinsko koje prosvjetljuje svakog čo
vjeka dođe na svijet" (Iv 1,9). Zbilo se to prije dvije tisuće godina. Čitavu 
godinu slavili smo taj događaj kao Veliki jubileJ! 

Slavimo Božić u Svetoj godini . Slavimo Božić u godini Velikog jubile
ja. I što drugo činiti doli zahvaljivati Ocu što je "tako ljubio svijet da ni 
svog Sina ne poštedje , nego ga za sve nas preda" (Rim 8,32); kako ne 
zahvalj ivati Isusu , što "ponizi sam sebe", "postavši ljudima sličan , obli
čjem čovjeku nalik" (usp. Fil 2 ,7-8) . Kako ne klicati Isusu , "Svjetlu istin
skom", što je prije dvije tisuće godina obasjao narod "koji je u tmini 
hod io", koj i je "mrtvi kraj smrti obitavao", što je Svjetlo koje "prosvjetlju
je svakog čovjeka". Slaveći Božić - blagdan svjetla - obasjani i prosvi
jetljeni svjetlom Duha Svetoga shvaćamo da smo MILJENICI BOŽJI. 
Shvaćamo da je lsus došao na svijet radi nas ljudi i radi našega spase
nja. Ponovno odjekuje nebom anđeoska pjesma i jasno čujemo njezinu 
poruku : "Ne bojte se! Evo, javljam vam veliku radost! Rodio vam se 
Spasitelj - Krist Gospodin" (usp. Lk 2, 10-11). I pridružujemo se pastiri
ma i mudracima. Hitamo da se poklonimo Novorođenomu i da mu dare 
odnesemo ... Čujemo odjek drage nam pjesme: "Što ćeš uzet brate .. . 
sestro ... Svaki štogod nek ponese ... našem dragom Božiću! " Da, pone
simo ovog Božića Isusu na ponoćku, na misu sebe, svoje biće; darujmo 
Isusu svoje srce; predajmo mu i svoje brige, planove, želje, muke i pro
bleme ... Neka nas obasja SVJETLO ISTINSKO da bismo se kao 
mudraci "obradovali radošću veoma velikom" (Mt 2, 1 O); da bismo se u 
svoju svakidašnjicu vratili "drugim putem" (usp. Mt 2, 12) i zakoračili u 
treće tisućljeće "slaveći i hvaleći Boga" za sve što je učinio za nas prije 
2000 godina i za sve što smo "vidjeli i čuli" tokom protekla dva tisućljeća 
(usp. Lk 2,20). 

Započnimo novo tisućljeće čovječanstva i kršćanstva svjesni zada
će koju je lvan Krstitelj izvrsno izvršio: "Ne bijaše on Svjetlo, nego -
posvjedoči za Svjetlo" (usp. Iv 1,6-8). A lsus je nama još više naložio 
činiti : "Tako neka svijetli vaša svjetlost pred ljudima, da vide vaša dobra 
djela i slave Oca vašega koji je na nebesima" (Mt 5, 16). Samo ako 
budemo "Svjetlom istinskim" prosvijetljeni i ako budemo "svjetlost svije
ta", treće tisućljeće će nam biti bolje i ljepše, a "civilizacija ljubavi". o 
kojoj maštamo i za kojom čeznemo, postat će stvarnost! Dao Gospodin 
da to doista iskusimo i doživimo! 

Nastojat ćemo da naš "Zvonik" i u trećem tisućljeću "zvoni" poziva
jući ljude k Isusu i prosvjetljujući ih svojim tekstovima kako bi Isusa još 
bolje upoznali i sve više voljeli, te odlučnije išli njegovim putem ljubavi. 
Bit će to "Zvonikov" doprinos sretnijoj budućnosti! Dao Bog da u tom 
uspijemo! 

S tim željama, svima vama - dragi čitatelji - želim BLAGOSLOV
LJEN JUBILEJSKI BOŽIĆ i SRETAN POČETAK NOVOGA VIJEKA I 
NOVOG TISUĆLJEĆA! 

vaš urednik 

IJ ZUD/1/H •!• , 12 l 2000 . 

ŠTEl dE NAd\1AŽNldE 
NiJe bila samo provokacija. Pismoznanac kOJI pi_ta 

Isusa o najvećoj zapovijedi iznosi problematiku koJa je 
bila predmet mnogih rasprava . Između 638 propisa 
Zakona (Tore) bilo je dosta teško razlučiti "KoJa je 
najveća zapovijed u Zakonu?" Tim više što je osobito 
bilo naglašavano najstrože obdržavanje subote . Razl iči ti 

su rabini tumačili različito , pa je bilo na poseban način 
zanimljivo to pitanje postaviti Isusu koji se po svoJem 
naučavanju razlikovao od svih drugih rabina . 

lsus je prihvatio izazov i sasvim jasno odgovorio. 
Odgovorio je navodeći Knjigu ponovljenog zakona s 
glasovitim "Šema lsrael" - "Slušaj lzraele!" što je svaki 

V 

pobožni Zidov više puta dnevno molio. Dvije su stvari u 
ovoj molitvi posebno naglašene. Prva je jedinstvenost 
Božja . "Jahve, Bog tvoj, Bog je jedini!" U politeističkom 
okruženju to je imalo svoje posebno značenje. Jahve Je 
tvoj Bog. On mora biti na prvom mjestu tvojega života, 
On ti u svemu mora biti prvi . Ništa ti ne smije biti preče , 

ništa vrednije ili važnije od Jahve Boga tvoga . Ne smije 
postojati nitko i ništa radi čega bi njega ostavio ili stavio 
na drugo mjesto svojega života. 

Drugi dio lsusovog odgovora odnosi se na cjelovitost 
pripadanja Bogu. Tu se nabrajaju različite čovjekove 

moći kao što su duša, srce, um, snaga (a mogle bi se 
tako nabrojiti i druge) i uz svaku je posebno naglašena 
"svim", tj. svim srcem, svim umom .. . Bogu ne možemo 
pripadati kao razlomci a niti mu možemo davati komade 
svojega života. Možemo mu pripadati samo cjelovita ili 
nikako. Kao što Bog mora biti jedinstven i jedinstvena 
prvi u našem životu, tako mu i na jedinstven način 
moramo cjelovita pripadati. Njemu pripada sve naše 
biće, sve naše sposobnosti, sve naše vrijeme! 

To je temeljna istina o čovjeku u njegovom odnosu 
prema Bogu . Stoga je žalosno kad je u našemu životu 
bilo što vrednije od Boga, ili kada nam je bilo što preče 
od njega. A to se nažalost tako često događa . Koliko 
samo puta čujemo: nisam imao vremena doći na rnisu , 
ne molim svaki dan jer nemam vremena ... A analizira
jući svoj dan dolazimo do porazne konstatacije: od 24 
poklonjena sata za njega nemamo niti pola sata dnevno 
vremena! 

Ali to nije sve. Nen1a ljubavi prema Bogu bez ljubavi 
prema čovjeku. lsus, upitan o jednoj najvećoj zapovijedi, 
govori dvije. Matej će to pokušati spojiti u jednu riječima 
"druga, ovoj slična" (Mt 22,39) a Luka će to učiniti još 
bolje, spojivši ih potpuno veznikom "i" (Lk 1 O ,27). 

Tadej Vojnović, ofm 
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Piše: mr. Andrija Kopilović 

4. nedjelja došašća - 24. 12. 2000. 

N1/h 5, 7-4a; Heb 70,5-70; Lk 7,39-45 

ON ĆE BITI NAŠ VLfiDfiLfiC 

Za koji čas slavit ćcn10 Božić . Sabire1no se zajedno na 
ponoćku, bit ćen10 okupljeni u svojin1 obiteljirna i radosni. 
Izrazit će1no u čestitka1na jedni drugi1na svoje prijateljstvo i 
privrženost. Ali ne zaboravin10 osnovni događaj ovog blag
dana: Krist se utjelovio u našu povijest, pozvao je nas da se i 
1n1 utjelo\ ljuje1no u ovo naše vrijeme, da ispunja1no Božji 
naurn u s,1 ijetu, da poput t\.1arije donosi1no svin1a s kojin1a se 
susreće1no istinsku radost. Hoće li tko biti ovog Božića 
obradovan susreton1 s na1na i pomoći prijateljstvo1n i 
privrženošću koju će1no inu iskazati. Još in1a časa da Lb 

ispunjavan10 pre1na oni1na koji to očekuju, a to su oni s koji
ina živi1no svaki dan. Odlo111ak iz proroka 
Mil1eja navješćuje dolazak Mesije. On 
dolazi skroman i ponizan i donijet će na1n 
najdragocjeniji dar: mir. Mir dušama. ali i 
stvarni 1nir n1eđu narodi1na. Stoga je ovaj 
Božić u koji danas polako ulazi1no slaveći 
zadnji dan adventa, prigoda da taj 1nir ost,1a
ri1no i poneserno ga tan10 gdje živi1no. 
Navještaj mira kao te1nelja i uvjeta božićnih 
radosti poruka je O\'e nedjelje! tvtir srci1na, 
mir obiteljima i 1nir narodi1na - najljepše i 
najviše što 1nožemo poželjeti S\7i1na za 
Božić u godini Velikog jubileja. 

2 5. 12. 2000. - Boiić - rođenje 
Gospodina našega Isusa Krista 

Iz 62, 7 7- 7 2; Titu 3,4-7; Lk 2, 7 5-20 

POBJEDA SPASENJA 

Isusovi1n rođenjern S\'e biva novo i 
podmlađeno. Tako se ispunjava Izaijino 
proroštvo o obnovi Božjega naroda. To pro
roštvo dolazi do nakraj ze1nlje u kršćanskoj 
povijesti. Upravo završavarno dvadeset 
stoljeća otkad evanđeoski pjev otvorenog 
neba nije prestao odzvanjati zen1ljom. 
Dvadeset stoljeća je prošlo otkada je nada 
probuđena: Spasenje je Božje djelo da
rO\'ano našoj povijesti. I zato prorok utješno kliče: "Evo 
dolazi Tvoj spasite lj a s nj i1ne njegova naplata." A njegova 
naplata je ustvari njegova nagrada, nagrada kojo1n nam dari
va posve novi milosni život: "Sudjelo\rati na božansko1n 
životu po Isusu Kristu". Zato svi oni koji se sada u vjeri oku
pljaju oko otajstva utjelovljenja a krštenjem su i sakra1nenli-
1na ucijepljeni u Krista, prerastaju u sveti narod, postaju otku
pljenici Gospodnj i. I, kako kaže prorok, postaju "Traženi" -
"grad neostavljen". Uistinu, kršćanin božićnoga srca jest 
čovjek koji je stvarno tražen, jer je on sa1n zato što je 
kršćanin poruka da je spasenje izvršeno, da je pobijeđena 
zlo ... Kršćanin san1, po svojem kršćansko1n pozivu, jest čo
vjek koji ulijeva nadu da je Božić djelo koje se dogodilo u 
čovjeku. Slaveći početak novog tisućljeća, upravo čovjeku 
razočarano1n, 1nora1110 navijestili nadu: postoji spasenje. Nek 
na1n ove godine i božićni pozdrav bude: "Krist se rodio i spa
sio čovjeka!" 

31. 12. 2000. - Svetkovina sv. Obitelji Isusa, 
Marije i Josipa 

Sir 3,2-6. 72-74; Ko/ 3, 72-27; Lk 2,47-52 

ŠTUJ OCA SVOGA I MAJKU SVOJU 

U n1nogoče1nu nam obiteijsk1 život izgleda posve drugačije nego 
što je bio u biblij sko vrije1ne. Ipak su ostale iste vrednote, barem u 
Božjern planu. Obitelj je nikla u božanskoj troosobnoj biti i stoga se 
ternelji na ljubavi i jedinstvu, na poštovanju i prihvaćanju. I kako god 
ono bilo teško. ono je ipak ostvarivo, jer obitelj u krajnjoj liniji nije 
sarno ljudsko djelo nego prije svega i iznad svega božansko. Jedna od 
1nudrosnih ki1jiga Staroga zavjeta, knjiga Sirahova 1 danas je itekako 
suvren1ena u svoj in1 pouka1na i poruka1na. Odnos prema roditeljima je 
ono što danas zagorčava život mnogih obitelj i. Zaboravija se da čovjek 
u svo1n životu stiče onoliko koliko ulaže u drugoga. Jedna majka ili 
otac koji ne poštuju svoje roditelje u 1nladosti a i u odrasloj dobi, samim 

ti1n gube pravo da pod stare dane budu po
štovani. Odgoj u obitelji mora ići za tim da 
svi nauče jedni druge prihvaćati i poštivati. 
Ljubav ne smije biti samo riječ ili pojam 
nečega; ljubav mora biti dio nas kako 
bis1no je preniJeli po onom što iskazujemo 
drugorne, osobito onome tko je u potrebi. 
Zato Je u obite lji vrhovna krepost pošto
vanje, a to znači prihvatiti, pomoći, opro
stiti, podnijeti i tako ljubiti. Ne ljubiti na 
način kako se to na1na sviđa, nego na način 
kako to odgovara našem bližnjemu. I samo 
ako to poslanje ispunimo, stičemo pravo da 
i nas naši poštuju. Upravo zato je Bog uz 
O\'aJ način poštovanja vezao i dug život i 
ze1naljsko blago. Više nego ikada, u da
našnje vriJetne i1nati takve odnose uistinu 
je n1ilost. 

07.01.2001. - Blagdan Krštenja 
Gospodinova 

Iz 42, 7 4. 6-7; Dj 7 0,34-38; Lk 3, 7 5-7 6.21-22 

MESIJA - SLUGA 

Isus je ljubljeni Očev Sin. Sam Otac to 
objavlJuje kod njegovog krštenja. Ispunjen 
snagom Duha, on se očituje kao Mesija -
Sluga koga je navijestio već prorok Izaija. 

Blagost i dobrota Sluge Božjega, čvrstoća onoga koji donosi "pravo" 
narodi1na i koji nas oslobađa od trnine. On je svjetlost svijeta. Izaijin 
tekst, kojega Crkva danas navješćuje, izraz Je osobite Božje nježnosti 
prema Isusu Kristu. On je uistinu Sluga jer je kruh njegov vršiti volju 
Očevu čime se podčinio potpuno volji Očevoj da posluži djelu spase
nja. Stoga na njemu počiva Božja 1nilina i ljubav duše Božje. Krštenje 
je Isusovo izlijevanje Duha, koji je također znak osobite nježne Očeve 
ljubavi da bi Isus S]uga i Mesija ispunio poslanje na način koji jasno 
objavljuje nježnoga Oca. On 11e viče, ne buči, on nije naprasit, nije nasi
lan; on je istinit, pravedan, ustrajan i zato je neodolj ivo privlačiv. 
Njegova nauka je riječ koja tješi, njego,,a dJela su po1noć čovjeku, stoga 
je i začetnik novoga saveza kojemu je vrhovna krepost ljubav prema 
Bogu i bližnje1nu. Dakle, on je oslobod1telJ koji oslobađa sužnje, koji 
o tvara ta1nnice, koji nosi svjetlo, stoga je on spasitelj koji je došao 
tražiti što je izgubljeno i ozdraviti bolesno. Kako da ne budemo rado
sni što sn10 isti1n krstorn kršteni i isti1n Duhom napojeni i što smo se u 
Krista obukli. 

12 I 2000 •!~ 'll/0111 , IJ 
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PORUKA 
ČO\(JEKOLJU LJA 

U božl( noJ s1110 radosti. Sve Je ovih 
d,1na razl~r,1no <,\e Je, bez obzira na 
dubinu osobnc \ Jcrc, u znaku božićno~ 
sla, IJa. 

Sada, u posljednjoj Qodinl ovoq dru
goQ tisućljeća naše kršćanske povijesti, 
posta\.imo sebi pitanje k.ako da se u 
os\ it treće~ tisućljeća doqod1 Božlć u 
potpunome značenju svoqa otajstva za 
sve nas kršćane I za sav svijet. Ono što 
se doQodllo lsusovlm rođenjem početak 
Je novoq vremena. "Staro uminu, novo 
Qle nasta!" Zamislite, Bo~ Je sišao, vJe
čna njegova Riječ tijelom Je postala, nje
gov se stvaralački Duh počeo obnovi
teljskJ razlijevati na sve ljude. Počelo je 
sabiranje oko Sina Božje~a koji se nama 
za spasenje rodio. 

Božić mora na početku novog tisuć
ljeća odjeknuti kao radosna poruka no
vog čovjekoljublja, tako da je čuju svi 
ljudi. Današnja i nformati čka sredstva to 
i omogućuj u. Bog šalje r iječ, ali to nije 
tek govor ili sredstvo komunikacije, to je 
Riječ po kojoj Je sve postala i bez koje 
nije ništa ( Iv 1,3 ). On se uob l ičuje u svi
jetu i ona svijet uob ličuje. Ta Riječ se 
pretače u ljudske riječi da može doći do 
svakog uha, da može dirnuti svako srce. 
Ona či n i sve novo. Novo srce ljudsko! To 
je Riječ mira koji svijet ne može dati. 

Iz Pastirsko9 pisma za9rebačko9 
nadbiskupa Josipa Bozanića u 9odini 
Veliko9 jubileja 2000. 

DA ŽIVOT IMAJU 
Svima vama, braćo i sestre, pozdrav i 

mir u Gospodinu. U godini Velikog jubile
ja dvije tisuće godina od rođenja 

Otkupitelja čovjeka i ulaska u treći mile-
, 

nij Kristove ere, namecu nam se spon-
tano bremenite r iječi lvana apostola: 
"Što bijaše od početka, što smo čuli, što smo ~idjeli očima ... ~vojim, 
što razmotrismo i ruke naše opipaše o Riječi, Zivotu - da, Z1vot se ... 
očitova, i vidjeli smo i svjedočimo, i navješćujemo vam Zivot vje-
čni, koji bijaše kod Oca i očitova se nama" (1 Iv 1,1-2). Najbolja 
radosna vijest koju imamo navijestiti, na prijelazu iz jednog tisuć
ljeća u drugo jest lsus Krist. lsus, Riječ života, Život vječni, koji 
bijaše kod Oca i očitova se nama. lsus Krist došao je da mi život 
imamo. Sam lsus ovim je riječima opisao sred išnji razlog svoga 
poslanja: "Ja dođoh da život imaju, u izobilju da ga imaju" (Iv 

-10,10) . 
. U enciklici o vrijednosti i nepovredivosti ljudskog života lvan 

Pavao li. kaže: "Evanđelje života nalazi se u srcu lsusove poruke. 
Crkva ga svaki dan s ljubavlju prihvaća i naviješta hrabrom vjer
nošću kao radosnu vijest ljudima svakog vremena i kulture. U osvit 
spasenja, rođenje jednog djeteta proglašava se veselom viješću: 
'Evo, javljam vam blagovijest, veliku radost za sav narod! Danas 
vam se u gradu Davidovu rodio Spasitelj - Krist, Gospodin' (Lk 
2, 10-11). Rođenje Spasitelja sigurno je razotkrilo ovu 'veliku 

li ZVBIIIH ·~· 12 / 2000 . ' . 

l)olazl ocloz~io od Occ1 \] tlostl, nast(.1njuje se n1 du ndrnd kc10 

no\ 1 čovJ 'k, sprcn1ttn s\oj zlV()t položili Zd druqe, da n11ecJan čo 
vjek ne propadne nc,io d,1 ln1a ŽI\Ol vječni. Poziva z,1to IJucle (Jd 
odlože oružja razcfcJra, svade, lsključ1vostl, n1ržnJe, rdtove I poko
lje dc1 se vrc1tc sllcl Božj()j u sebi. lu sliku lrn ponovno u živini b0Jc1-
n1~ osllkavt1 l)uh poslnstv,1 što t1a prlma1110 po S1nu koJi se Zuto 
rodio da n11 može,no postali sinovi IJožjl. Ocl njeqove punine svi 
rnl pri rnamo (Iv 1,16). Krlst se uobllčuje u svijetu, u nc..u11a I po 
narna. 

Božićno otajstvo poziva ljude da shvate kako nas je BOQ za 
sebe stvorio I kako nas Je neizmjernom ljubavlju ljubio. Čuo Je 
vapaj sa zemlje, vapaj patnika, čuo Je kako o,a ljudi optužuju i QO· 

vare mu: zašto si takav svijet stvorio, zašto si toliku patnju dopu
stio, evo po~lcdaj nas kako trpimo. Zato Je sišao, uzeo ljudsku 
narav, slabo tijelo, postao dijete, ovisan o majci. I njeQa je ma1ka 
mogla odbaciti - primila Qa je zajedno s j osipom na rizik svo_o,a ~1ro
maštva. 1 nje~a su se njeqovi najbliži odricali i njeQa su IJud1 za
mrzili. Otajstvo Božje ljubavi očitovalo se u Jaslicama. čuo se vapaj 
iz jaslica, plač djeteta bio je jecaj pravo~ Sina Božje~a za nas. Jo 
je bio novi govor Božji ljudima. Proqovorio im je: Gledajte, ljudi, 
ako me optužujete zašto sam takav svijet stvorio - i ja sam sada s 
vama solidarizirao sam se s vama u vašoj muci, siromaštvu, pat-

, y V 

nJi. .. ! 1 ja sam slab, i Ja vičem sa zemlje Ocu. Otac ne maze cutl 
vapaj što ga zajedno s vama k njemu upućujem. 

Stoga, na svršetku ove svete ~odi ne kojom se otvara novo veli
ko razdoblje ljudske povijesti, kad izlazimo na nova raskrižja, kad 
ne znamo kako će svijet dalje kročiti, čujmo ovo malo Božje dje
tešce iz ko lijevke, kako vapi. I mi zavapijmo s njime: Oče Nebeski, 
evo idemo k Tvome Prvo rođencu kojega nama šalješ, pridružu
jemo mu se. 

u njemu je naš put u daljnj u povijest. On je početak i svršetak, 
u njemu su sva vremena! Zato k Njemu i s Njime u novo ti suć ljeće. 

Ovim mislima želim svima čestit Božić i porođenje lsusovo i 
Novu sretnu 2001 . godinu 

radost'; ali u Božiću 
je otkriven i puni smi
sao svakog ljudskog 
rođenja . " Ovo vrije
me došašća priprema 
nas na navještaj ra-
dosti. To je navještaj rođenja 
Djeteta. Tko se raduje djete
tu, raduje se životu. / ... / 

Draga braćo i sestre! U 
jubilejskoj godini Spasiteljeva 
rođenja pravo je da razmišlja
mo o Njegovom i svom živo
tu, o njegovu poslanju i nje
govoj želji da svi oni koji u 
njega vjeruju imaju život . 
lsus Krist je naša nada jer 
nam daje život koji ne presta
je - život vječni. On je "Riječ 
života" (1 Iv l, 1), koji je do
šao na svijet da ljudi "imaju 
život i da ga imaju u izobilju" 
(Iv 10, 10). / ... / 

+ /van - biskup 

Istinskim duhom molitve Gospodaru života i Mariji, Majci Onoga 
koji je Život, mi "narod života i za život", kako kaže I van Pavao li, 
želimo hrabro i velikodušno prihvatiti zadaću Evanđelja života: 
svatko na svom mjestu i u svom zvanju naviještati radosnu vijest 
života, promicati kulturu života, dostojanstvo i prava čovjeka na 
svim razinama od začeća do naravne smrti. Jedino živeći i preno
seći kulturu života, moći ćemo smirene savjesti i vedra lica stupi
ti pred uzvišeno lice čovječje i pred sveto lice Božje. 
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Dra~i mladi prijatelji! Božić je blizu. 

Znam da nikada nećete tako jako odrasti, da 
se nikada nećete tako otrijezniti, da bi se 
ova božićna radost, koja danomice ulazi u 
naše duše u ove adventske dane, da b1 se ta 
radost i predbožićno uzbuđenje moqlo 
umanjiti. A Božić nam lsusovim utJelovlje
njem govori da je jako lijepo biti čovjek. 
Božić je blizu, zato vas molim, da ovo božić
no razmatranje par puta prekinemo pjeva
njem. O\o je jubilejski Božić. Zato bih poje
dine dijelove razmatranja želio uokviriti u 
teksto\e i pjesmu s otvaranja svete Godine: 

"Naviještam vam veliku radost: danas je 
po tijelu rođen Gospodin naš lsus Krist." 
'aviještajte i vi čitavomu svijetu: "Iznikla je 

mladica iz Jesejeva korijena; rođen je Knez 
mira čiJemu Kraljevstvu neće biti kraJa." 

To sad nczbo navjczšćujcz 
i glas s nczba potvrđujcz! 

Svojim utjelovljenjem i rođenjem posvetio 
je Bog cijelo naše biće: "Sam Bog mira, neka 
vas potpuno posveti i cijelo vaše biće - duh 
vaš i duša i tijelo - neka se besprijekornim, 
savršenim sačuva za Dolazak Gospodina 
našega Isusa Krista. Vjeran je Onaj tko vas 
poziva: on će to i učiniti" (1 Sol 5,23-24). Jeste 
li čuli? Bog želi da budemo bića besprijekor
noga duha, besprijekorne duše, ali i bespri
jekornoga tijela. I još, da nam se cijelo biće -
duh, duša i tijelo savršenim sačuva do 

+ 

DA LI. GOSPODINE, JOŠ UUIH PRIBIUAŠ TAMO 
OTHAL SU TI NASILNICI PROBALI ISTIRAT? 
Malo sam se bojo unić u tu crkvicu, iako 

skoro svaki dan kraj nje prolazim i skoro 
svakj dan u nju gleđem. Priznajem, nije ju 
lipo ni gledat iznapolj, al uvik mi ništa uspije 
izmamit ka njoj, barem kratki pogled. No, do 
niki dan se još nikad nisam usudio unić 
unutra. Bilo mi je uvik lakše da njezin je
dnostavni, mali toranj, bez imalo lipote ili 
njezine, iza gvozdeni rešetki sakrivene izlu
pane penđžere, ili njezin poluistruniti krov 
gleđem iz daljeg: iz autobusa kad prolazim 
otal, iz avta, ili kad se kraj njoj vozim 
biciglem. Pokušavo sam i više put probo da 
ju zaobiđem kakogod, at nemož - na srid 
sela je, i jedini put kroz po sela vodi baš kraj 
njoj . Ipak, mislio sam, ta mala vratašca su za 
mene zauvik zaključana. 

DA U IZA NJI TI. MOJ BOŽE, JOŠ UUIH STOJIŠ? 

Pun su mi o njoj divanili. Znam da je 
malo mlađa od naše. I ja sam to mogo vidit, 

lsusovog dolaska... Ovo nam Je tijelo naš 
Gospodin lsus okupao na dan našega kršte
nja. Tako Je započeo na nama dobro djelo. 
Danas smo, u dru~om čitanju svete mise, čuli 
što kaže sveti Pavao: "Onaj koji otpoče u vama 
to dobro djelo, dovršit će ga do dana Krista 
Isusa." Nemoj se sam mučiti Valjda i Bog 
može nešto učiniti na tvojoj duši. "Vjeran je 
Onaj tko vas poziva: on će to i učiniti." Kao da 
nam Bog govori: "Malo ti, malo ja, manje ti, 

"Danas je u vremenu rođen lsus Krist od 
Djevice Marije, da nas vodi k vječnosti 
Očevoj. Bo~ je postao čovjekom, da bi čo
vjek postao Bogom. Danas sjaji dan novoga 
otkupljenja, dan vjekovima rščeklvan I dan 
vječne sreće." Jeste li uočili da nam u duša
ma već sjaji dan novoga otkupljenja, dan 
vjekovima iščekivan i dan sreće koja nema 
svršetka. To je radost na Božić pjevana: "To 
sad nebo navješćuje i ~las s neba potvr
đuje." 

.... . "I vise Ja .... 

Dragi mladi! Jako nam treba obnova i 
radost. Božić je za nas velika svetkovina. 
Svetkovina koju je Bog unaprijed obećao i 
odredio. To je dan iščekivani i žuđeni. "Ovo je 
dan rođenja našega Spasitelja koji Bog 
Svevišnji prije svih vjekova odredi, i Duh Sveti 
pripremi. Ovo je rođenje u vremenu svjetla 
vječnoga naviješteno po Ocima, obećano po 
Prorocima, od naroda izabranog tšček1vano i 
od svih stvorenja žuđena." 

Dvije tisuće godina prošlo je od toga 
blaženog dana; stoga, Crkva zaručnica, 
spominjući se rođenja zaručnika Krista, slavi 
svetu godinu, godinu ugodnu Gospodinu, 
godinu milosrđa i milosti, godinu pomirenja 
i oprosta, spasenja i mira. Proslavimo stoga 
dolazak svoga otkupljenja, proslavimo svrše
tak Velikog jubileja, radujmo se svi i, pri
druženi zborovima anđeoskim pjevajmo 
radosnu pjesmu: "Ljubav Božja prevelika 
primi pravu put čovjeka. S neba siđe dolje 
radi grešnika, rodi se u štali radi čovjeka!" 

To sad nczbo navjczšćujcz 
i glas s nczbo potvrđujcz. 

Želiš li i ti skinuti sa sebe haljinu tugo
vanja, i nesrete? Želiš li i ti skinuti sa sebe 
haljinu depresije i tuge radi grijeha? Opet ti 
govorim: nemoj se sam mučiti, onaj koji je u 
tebi otpočeo to skidanje tugovanja, grijeha i 
nesreće dovršit će ga. "Vjeran Je OnaJ tko 
vas poziva: on će to i učiniti." Ne moraš se 
sam mučiti. Gledam djecu I gledam vas, 
mlade! Rijetko vas vidim zamišljene. Jedino 
ponekad ponedjeljkom. Samo dopodne. Uvi
jek ste veseli. Uvijek nešto bezbrižno i rado
sno spremate. Toliko toga želite, a ne može 
vam se omogućiti. Željni ste bogatijeg mate
rijalnog života. Od toga većina od nas malo 
ima. A sreća ne pada s neba. Sreća se kupu
je srcem, radom i životom. Najsretniji smo, 
kad srce, rad i život darujemo za čovjeka. 

Ovako smo lani naviještali jubilej: 

od njoj se vrlo razlikuje. Rekli su mi da su 
zadnji u njoj Boga slavili Švabi koji su tu živiti 
sve do nesriće koja ji je zadesila posli rata. I 
nju, i sve što je u njoj su morali ostavit, iako 
to sigurno nisu tili. 

JESU LI TEBE, BOŽE. PONELI SA SOBOM? 

Baš tad je počela vrlo polako it svojem 
kraju. Takmičili su se došljaci u tom ko će joj, 
bilo iznapolj, bilo iznutri, napravit veću štetu. 
Nosili su sve što se moglo odnet. i uz to još 
bili zadovoljni, jel su mislili da to tako i triba 
radit. Zaključana vrata im nisu ni malo sme
tala: zid sakrištijice koji se već počo rušit su 
probili, i otal ulazili. Ono malo ljudi od naši 
što su živili u tom mistu su samo sklapati 
ruke, jer naglas nisu smili ništa reć ... Dugo, 
dugo su ranjavali tvoju kuću, moj Bože. 

JESU LI TI IKAD TEžE DO TAD RAftlU? 

Mala drvena vrata su gvozdenim lancem 
morala bit zauvik zatvorita početkom se
damdeseti godina. Tad se u crkve svetog 
lvana Krstitelja zadnji put čulo "Idite u miru". 

I to je božićni dar od Onoga koji štedro 
dijeli svoje darove. Otac daruje Sina. Sin 
postaje čovjekom. Radi grešnika: zemlja. Ra
di čovjeka: siromaštvo štalice. Nije mu 
preteško. On volr. s neba siđe radi grešnika. 
U štalici radi čovjeka. To pjesnik i molitelj 
David ovako vidi u svojoj molitvi: 

Sići će kao rosa na travu, • Kao kiša što 
natapa zemlju! U danima njegovim cvjetat 
će pravda • I mir velik - sve dok bude mjese
ca. I vladat će od mora do mora, • I od Rijeke 
do granica svijeta! (Ps 72, 6-8) 

Zavladao i našim srcem! Plodno 
došašće! Sretan i raspjevan Božić! 

/dio predavanja održanof} 
na Tribini mladih 7 O. prosinca o. fl./ 

Stjepan Beretić 

Moro sam jedanput unić u nju. No, znao 
sam da nad svojo nemoći meću moći ništa 
uradit: di je raspelo pri kojim se mogu pri
križit? Da! da kleknem isprid pofupanog 
oltara? Dal da pogledam oltarnu sliku koje 
više nema. A na čiji okvf r što je spo dole sam 
slučajno sto, koju moljitvu da započnem - ni 
jedna mi ne odgovara? Čija je kamena ruka, 
a čije noge na postoljut što ležu pod praši
nom? Nema svetohraništa kojem se moram 
poklonjit. Kroz probijene zidove i krov struji 
jaka promaja. Smrdu tragovi ljudski grija. šta 
sad, dragi moj oče, kad sam već unutri?l?! 

Makar kako da je, i kotiko god da je pra~ 
zna, koliko god će ljudi smrknutim pogledom 
gledat na nju, toliko ti, moljim ti, neka ostavit 
one koji su ti opet uvridilL Oprosti im, 
Gospodine. Jer zaista nisu znali što su uči
nili. Oprosti im, i dalje budi s njima, a neka 
gledat na to što je razum nakratko ošo 
daleko od nji. Samo ako Ti budeš s njima, Ja 
ću se moć nadat da ću konačmo ćut kolutsko 
zvono. Kazivali su mi da ga je, kad duva 
južni vitar, milina slušat. 

Marko Tucakov, Bački Breg 
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Prvi put se na našoj izložbi pri

.FRANJEVACKA PRISUTNOST 
kazuje i rekonstrukcija starog ba
roknog oltara čije je slike slikao 
Sebastijan Štefner 17 41. godine ... 

U SUBOTICI 
S11botički franjevci k„oz četiri 

da11a svečano su proslavili godi1iu 
Velikog jubileja - 2000 godi1za 
kršćanstva i 100. ob/jet11icu Hrvatske 
franjevačke provincije sv. Ćirila i 
Metoda. Donosi1110 izvješće sa svih 
proslava, ,,z napo11'tenu da izvješće 
sa znanstvenog skupa objavljitjemo 
u rubrici ''Povijesni kutak''. 

IZLOŽBA U SUBOTIČKOM GRADSKOM MUZEJU 

PROZOR 
U FRANJEVAČKU RIZNICU 

Proslava je započela u ponedjeljak 
13. studenog u izložbenom prostoru 
Gradskog muzeja gdje otvorena je izlo
žba "Franjevačka prisutnost u Subotici" a 
pod pokroviteljstvom Katoličkog instituta 
za kulturu, povijest i duhovnost "lvan 
Antunović". 

Mnogobrojnu publiku u prekrasnom 
ambijentu subotičke Gradske kuće u kojoj 
se nalazi i prostor Gradskog muzeja po
zdravio je gvardijan subotičkog franje
vačkog samostana o. Andrija Matić. On 
je naglasio kako ova izložba "otvara 
maleni prozor u bogatstvo umjetničkih 

tvorevina koje čuvaju zidine subotičkog 
franjevačkog samostana". On je također 
zahvalio "mnogim suradnicima na vrlo 
marljivom radu i izabiranju eksponata za 
ovu prigodnu izložbu" a osobito Kato
ličkom institutu za kulturu, povijest i 
duhovnost "lvan Antunović" koji se "pri
mio biti pokroviteljem ove izložbe i koji je 
cijeloj proslavi dao svoj doprinos iskustva 
i rada." 

U ime pokrovitelja ove vrijedne i ne
svakidašnje izložbe nadahnute je govorio 
predsjedavajući Instituta "lvan Antunović" 
mr. Andrija Kopilović. On je istaknuo 
kako je prošlo šezdeset godina "negati
vističkih stavova prema crkvi i svemu što 
je crkveno". Tako je i ovo umjetničko bla
go koje krije franjevački samostan ostalo 
skriveno široj javnosti. On je pozvao 
mlađu generaciju "da napokon prekorače 
vrata ne samo stare crkve nego svake 
crkve ako žele doživjeti lijepo, s lijepim se 
susresti i lijepo u sebe utkati". Na kraju 
svog govora pozvao je da ova "izložba i 
ovi dani budu nama poziv na ljepotu srca, 
ljepotu savjesti i ljepotu doživljaja". 

O eksponatima na izložbi govorila je 
Olga Kovačev Ninkov, povjesničarka 

umjetnosti: "Svako mjesto na ovom svije-

Foto. Juriga 

tu ima svoju daleku povijest. Historija 
Subotice je vezana upravo za mjesto gdje 
danas stoji franjevačka crkva i samo
stan ... " U nastavku je nadodala: "Nama je 
sada dato da se vrata franjevačke riznice 
otvore pred nama, i ženama, te da svoju 
znatiželju I znanje usmjerimo na prikazi
vanje nataloženih slojeva blaga - 1 mate
rijalnog, ali prije svega duhovnog - da bi 
ono postale dio naše svijesti. U tom 
otvaranju možda je najveću ulogu imalo 
zadnjih deset godina promjena na polju 
onoga što komunistički režim nije gledao 
dobrim očima: prosperiranju pobožnosti i 
mjesta crkve u društvu ali i jubilej 2000 
godina kršćanstva i 100 godina Hrvatske 
franjevačke provincije sv. Ćirila i Metoda. 
K tome spomenimo i p. Gotharda uz čiju 
je pripomoć 1995. godine krenula serija 
restauratorskih poslova u samom samo
stanu i na njenon umjetničkom blagu ... 
Ono što sada možemo vidjeti iako je 
samo dio riznice, zadivljuje svojom ljepo
tom i starinom. Prvi put se javnost, izlažu 
relikviteti vremenom nastanka vezani za 
prvu polovicu 18. vijeka pa sve do danas 
često s natpisom imena darovatelja. Tako, 
recimo, na najstarijem ovdje izloženom 
predmetu primijenjene umjetnosti - mon
stranci iz 1734. godine - zabilježene je 

ime kapetana Ja
kova Sučića a na 
kaležu iz 1794. 
godine ime Ste
fana Mataka. Ne
ma imena ali je 
dragocjen pred
met zbog svoje 
sakralne moći re
likvijar sv. Križa iz 
1768. g .... 

Monstranca 
iz 1734 g. 

Posebnu draž čine i izloženi tek
stili sakralnog karaktera: misnice, 
oltarnik, veo i barjak." 

Na izložbi su izložena najzna
čajnija djela iz biblioteke franjevačkog 

samostana među kojima je inkunabula 
(iz 15. stoljeća). To je knjiga propovijedi 
Pelbartus a Temesvara, istaknutog fra
njevca iz 15. vijeka. Izložene knjige u vi
trinama predstavljaju štamparstvo odre
đenih stoljeća. 

Za ovu izložbu pokrovitelj je izdao 
katalog s vrijednim reprodukcijama. 

K. Č. 

ZAHVALNA EUHfiRISTIJfi 

Ćetvorodnevna proslava 100. obljet
nice Hrvatske franjevačke provincije sv. 
Ćirila i Metoda u Subotici završena je 
svečanim euharistiJskim slavljem koje je 
održano u franjevačkoj crkvi, u četvrtak 
16. studenog. 

Prije same sv. mise, na ulazu u crkvu 
apostolski nuncij Eugenio Sbarbaro 
otkrio je spomen-ploču koja će sve po
sjetitelje franjevačke crkve podsjećati na 
ovu proslavu. 

Euharistijsko slavlje predvodio je su
botički biskup dr. lvan Penzes u zajed- ' 
ništvu s apostolskim nuncijem u Beo
gradu Eugeniom Sbarbarom, beograd
skim nadbiskupom-metropolitom Fran
com Perkom, zrenjaninskim biskupom 
Laszlom Huzsvarom, s delegatom 
provincijala o. Tadejom Vojnovićem, · 
gvardijanom subotičkog franjevačkog 

samostana o. Andrijom Matićem te s još 
tridesetpet svećenika i redovnika. 

Na početku sv. mise najprije je biskup 
domaćin mons. Penzes pozdravio novog 
nuncija u SRJ mons. Eugenia Sbarbara 
kojemu je to bila prva posjeta Subotičkoj 
biskupiji. Nakon toga se nazočnima obra
tio Nuncij koji je među ostalim rekao: 
"Ovdje smo da proslavimo 100. obljetnicu 
ove franjevačke provincije koja na ovom 
području djeluje već stotinu godina. Pq 
pastoralnom djelovanju Franjinih sinova u 
ovim krajevima mnoga su duhovna bogat
stva, mnoge milosti ušle u vaše obitelji, u 
vaše duše. Danas im želimo zahvaliti za 
sve što su učinili za nas, za vas, za vaše 
pretke i što će učiniti za vašu djecu. Već 
je stotinu godina kako poruka sv. Franje, 
po djelovanju ove franjevačke provincije, 
kruži ovim krajem ... Prije svega potičem 
vas da zahvalite Bogu za sve ono što je 
učinio među vama i da molite i dalje vašoj 
biskupiji potrebne milosti. U ime Svetoga 
Oca želim se posebno obratiti mladima, 
jer Papa veli da ste Crkvi potrebni kao 
sljedbenici sv. Franje i kao svećenici. Još 

' 
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nosite u sebi tragove patr JI proteklih go
dina Vašu Vjeru su proganJali , Papu su 
puno puta napadali a isto tako ponekad 1 

svecen1ke redovnike , redovnice Iz ovih 
patnJ1 također kaže Papa treba da se 
rodi novo proljeće u vašoJ zaJedn1c1 , u 
vasoJ b1skup1J1 Papa me šalJe u vašu 
zemlju , kao m1s1onara da ponovim onu 
poruku koju Je on uputio c1Jeloj Crkvi na 
početku svog pap1nstva Ne bojte se 
otvoriti širom svoje srce, srce vaših 
ob1telJ1, vaše društvene zajednice Knstul' 
U Rimu su čekah tnstot1ne godina da bi 
vidjeli da Knst pobjeđuje V1 dotičete svo-
,m rukama, imate osobno iskustvo da sve 
ono što nije Knst, što ne dolazi od Krista 1 
što ne vod, k nJemu, da će to potpuno 
nestati Molio sam sv Franju da pomogne 
1 ohrabn sljedbenike sv Franje i sve nas u 
ostvarivanju svega toga Da prepoznaje
mo Krista u siromasima , u onima koji su 
u potrebi; da prepoznamo u njima lice 
Krista patnika I da ga prepoznaju također 
i on, koji su ga proganjali. .. " 

Potom je toplim riječima sve nazočne 
goste, među kojima su bili i predstavnici 
mjesnih vlasti na čelu s lmreom Kernom, 
predsjednikom izvršnog Odbora Sku
pštine općine Subotica kao i generalna 
konzullca Republike Hrvatske u Subotici 
dr. Jasmina Kovačević, te pravoslavni 
paroh o. Slavko Pajović, pozdravio 
domaćin ovog slavlja subotički gvardijan 
o. Andrija Matić. On je u pozdravu 
naglasio: "Ovo je jedna od najsvečanijih 
euharistija u ovoj crkvi... Neka nas pro
žme onaJ duh koji nas je okupio. Uz 
iskrenu zahvalnost i ganuće zbog ovog 
zaJedn1štva, želja mi je da se milost ovoga 
susreta ureže u naša srca i savjesti. Neka 
sv čin započne u ime onoga Boga koje
mu smo služili, komu služimo i komu 
ćemo služiti u svoj svojoj vjernosti i 
poniznosti i dalje... Molite da ostanemo 
v1ern1 1 Bogu I Rodu!" 

Pngodnu propovijed održao je domaći 
biskup Penzes. On je pozvao nazočne da 
zaJedno "razmišljaju o ulozi posvećenog 
života u životu Crkve" Naglasio je kako je 
posve očito da je redovnički život 

dragocjen I nužan dar u Crkvi, kako za 
sadašnjost, tako , za budućnost Božjega 
naroda Redovn1čk1 je život sastavni dio 
života Crkve, kako sveopće, tako i mje
sne koJOJ onda on daje upravo dragocjeni 
pot,caJ prema sve većoj evanđeoskoj dje
latna t1 ObraćaJuć1 se franjevcima sla
VIJen1c1ma rekao Je Draga braćo franjev-

1' Va a Prov1nc1ja nema samo slavnu 
pov1J t koJe e treba sJećati I koja se 
treba pnpov1Jed t, nego I povijest koJu 
tr bate tzgrad1t1 Uč1n1te od vaših života 
živ , k1v nJe Kn ta Budite uvijek 
pr mn1 VJ r I Kn tu I Crkvi, kanzm, sv 
r nJ h I OVJ ku n ega vremena 

t ko Kn t 12 d n u d n obnavlJat1 
d J v Duhom d te voj 

nezamJenJIV dopnnos preobrazbi sv11eta I I 
čovJeka Neka ovaj naš svijet dok ulazi u I 
novo t1sućlJeće bude uv1Jek humaniJi i 
pravedniji kao znak budućega svijeta u I 
koJem ce on, pon1zn1 alt proslavlJen1, s1ro- I 
mašni ali I uzvišen, Knst bit kruna , trajna I 
radost za vas, za našu braću I sestre, s 
Ocem I Duhom Svetim I 

Na m1s1 Je pjevao zbor franjevačke 
crkve, pod ravnanJem o. lvana Holet1ća. 

Na koncu mise svima se obratio o. 
Tadej Vojr,ović, koji je na ovom slavlju 
bio delegat provincijala o. Lucija Jageca. 
On Je u svom obraćanju nazočnima 
rekao: "Euharistija je velika zahvala s 
kojom dolazimo pred Oca s lsusom 
Kristom u Duhu Svetomu. U tu veliku za-
hvalu želimo večeras i na kraju ovoga 
slavlja staviti i našu malu ljudsku za
hvalu." On je naglasio kako je njihov ute
meljitelj na poseban način vjeran Papi te 
je zan1olio prisutnog Nuncija da mu pre
nese spremnost franjevaca Hrvatske 
franjevačke provincije sv. Ćirila i Metoda 
koji žive i rade u SRJ da mu slušaju sv. 
Oca, "gospodina Papu i njegove nasljed
nike". Zatim je naglasio kako je sv. Franjo 
bio "čovjek katolički i potpuno apostolski" 
što je trajna inspiracija za svu njegovu 
braću. "U ovoj mjesnoj Crkvi mi želimo biti 
ljudi, braća katolička i apostolska" i zato i 
u "biskupu Penzesu mi gledamo svojega 
zaštitnika, gledamo svojega oca, onoga 
kojemu se uvijek možemo uteći. .. " Za
hvaljujući mjesnim vlastima rekao je: 
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/J-edno veče, 
Dok avlijom 
Vjetar, 
Jesenjirn lišćern 
Je vijo. 
Uz lar11paš, 
Otac 
Dječaku je govorio: 
Pred pukom 
I fratrom na čilašu. 
Iz mutnih 
Talasa Dunava 
Iz s\jetla, 
Slika 
Crne Gospe 
Je izronila. 

~adnjača, 
U posno 
Predbožićno vrijeme, 
Ratom uspavane varoši 
" Su ti. 

(Iz spjeva "Stara crkva") 

Lazar f'rancišković "Molim da prihvatite našu braću, da im 
pomognete kako bismo bolje na ovim 
prostorima živjeli i ostvarivali evanđelje." 
Obraćajući se nazočnim vjernicima dodao 
je: "Isto tako vama, braćo i sestre, za
hvalan sam za svu ljubav koju iskazujete 
našoj braći, za sve one pomoći kojima ste 
uvijek pri ruci. Ljubite ih i pomažite. 
Primite ih kao Kristove sluge i poslanike 
koji žele među vama raditi za dobro 
Kraljevstva Božjega." 

l r--~~~~~~~__, 

Brojni vjernici koji su ispunili prostranu 
franjevačku crkvu, svojim sudjelovanjem 
kako na misi tako i u cijeloj ovoj proslavi, 
očitovali su još jednom svoju vjekovnu 
ljubav prema franjevcima. Franjevci su s 
narodom došli u ove krajeve i uvijek su 
ostali s njim - i u dobrim i u zlim danima -
i upravo .su zato toliko omiljeni u ovom 
gradu i u ovoj biskupiji. 

Na koncu mise Nuncij je s nazočnim 
biskupima svima podijelio Papinski bla

goslov s mo
gućnošću dobi
vanja potpu
nog, jub1leJskog 
oprosta 

Andrija Anlšić 
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Sretan i 
blagoslo"lje1l Božić 
i 1lovu 2001. goclinu 

svi11l čilalelji1na i 
st1rad1lici11la 

želi Ured1liš l"o 
"Z"onika"! 
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U\c.#uln Cr \ d lJ Hf\ ut l J ć o oblJ tnlc progl š rij 

un 
nJ n1u u t 
crk\ su po \ 

c N1kol Tov li On n1j obor vlJ n 
u Hr\ t koJ ninog crkv su podignut 

T: ko r po ra n1n1 kontu, nt1n10 1 gdJo živ Hrvat,, 
n S\ Nikoli l v llću 

I u nošoJ b1skup1J1, san10 
godinu dc na nakon progla
šenJa svetin1, podignuta Je 
crkva na Bezdansk1n1 sala
šin1a, Jedina u našoJ b1sku
p1J1, koja štuje i slavi ovog 
našeg hrvatskog sveca -
Nikolu Tavelića. 

Vjernici Bezdanskih sa
laša proslavili su 19 stu
denog svoje 29. po redu 
proštenje. Svečanu sv. mi
su predvodio je preč. 

Andrij a Anišić, župnik 
župe sv. Roka u Subotici. 
Potaknuo je vjernike u svo
joj propovijedi da se ne daju 

Kada porastem, ja ću čitati kao mama odvojiti od ljubavi Kristove, 
da budu poput sv. Nikole: 

lsus nije zamislio naš kršćanski život bez poteškoća. Uzmimo naš 
svakidašnji križ s ljubavlju. Pozvani smo navijest1t1 Evanđelje i živo
tom svjedočiti Radosnu vijest. Neka nam ovo proštenje učvrsti vjeru 
da budemo svjedoci tamo gdje jesmo, pa čak i po cijenu trpljenja. 
Plodovi tada neće izostati. Neka zagovor sv. Nikole Tavel1ća učvrsti 
u nama vjeru, ljubav i ufanje". misli su iz propovijedi. 

Crkveno pjevanJe predvodila je mlada kantorinca Maja Vuli
nović , a nakon sv. mise za goste, domaćeg župnika Lazara 
Novakovića i druge suradr11ke, priređena je svečana užina na 
salašu crkvenog odbornika Šim e Budanovića . 

Zlata Lacić 

PROŠTENJE U SUBOTIČKOJ 
V 

BOLNICKOJ KAPELI 
U petak 17. studenog svečano je proslavljen blagdan sv. 

Elizabete, zaštitnice bolničke kapele u Subotici. Sv. misu je predvo
dio katedralni župnik mons. Stjepan Beretić , a s njim su suslavili 
Ivica Prćić , upravitelj kapele, i Andrija Anišić , župnik župe sv. 
Roka. Prigodnu propovijed održao je mons. Beretić , ističući da 
nakon više od deset godina dolaze bolji dani kako za liječnike i bol
ničko osoblje, tako i za same bolesnike, jer je za vrijeme prošlog 
režima, kao i sve ostalo, i zdravstvo bilo dovedeno na rub siroma
štva. Ukazujući na primjer sv. Elizabete, potaknuo je sve nazočne 
liječnike i medicinsko osoblje ali i sve vjernike da njeguju kao i ona 
nježnu ljubav prema bolesnicima! 

Poslije sv. mise upravitelj kapele priredio je domjenak u knjižnici 
bolnice. Bila je to prigoda za druženje i produbljivanje suradnje 
Crkve i bolnice, koja je uvijek bila dobra, a pogotovo sada kada 
svećenici imaju neograničeni pristup bolesnicima za pružanje 
duhovne pomoći. S direktorom Medicinskog centra u Subotici bilo je 
govora i o mogućnosti postavljanja monumentalnog križa u krugu 
boJnice kao sjećanje na proslavu Velikog jubileja i prelaska u treće 
tisućljeće. Izražena je nada da će ova inicijativa Katoličke crkve biti 
podržana, ali da će se tom činu dati i ekumensko obilježje. /Zv/ 

KOD CRNE GOSPE 
Somborska tribina održana je 19. studenog u župi sv. Križa. Na 

temu: " Sekte s kato ličkog aspekta" govorio je župnik sv Križa 
vlč . Lazar Novaković . U uvodnoj riječi predavač je istakao da se za 
ovo predavanje osobito koristio knjigama: "Od Boga do sotone" 

12 / 2000 
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Ron1 nu MI u I born1kon1 
r dov Nov, r 11910 n1 po 
kr t, koji J pnr dio o . M1jo 
N1k1ć 

Pr 1d v ć n ni pri 
bl1 10 u rok n nk 
slJedb1, n11hovo ob1IJ JO kao 
1 n ć1n dJ lov ~njo , pnclob1 
J nJe novih ćlonov Po 
sebno se osvrnuo n i odnos 
katoličke I pravoslavne Cr 
kve prerna sektarna 

Od konkretnih, dJeluJu
ć1h sekti, pnbl1ž10 narn Je 
Jel,ovine svJedoke i soto
n1ste. 

Nakon izlaganja postav
ljeno je v,še pitanja I rĐzvila 

se diskusija po kojoJ se vi
djelo da je ova lema veon1c1 
zanirnljiva za našu sredinu. Sve to govori da Je tribina potrebna, da 
su ljudi željni novih saznanjcJ . 

Zlata Lacić 

TRIBINA U SOMBORU 
U tišini franjevačke kapele, u skrovitosti bdije Ona što se brine 

za nas materinskom ljubavlju: Crna Gospa. U iščekivanju Božića 
ove Svete godine, prisjetimo se blagdana Navještenja Marijinog, 
kad se po njezinoj vjeri zbilo Utjelovljenje Sina Božjega. Đurđinsk1 
župljani predvođeni svojim župnikom vl č. Lazarom lvanom 
Krmpotićem hodočastili su 25. ožujka Crnoj Gospi. Darovali smo 
joj 12 zvijezdica od bijelog zlata. Taj je vijenac znak naše zahval
nosti, te preporuka da nas Ona i dalje brani i čuva na ovim prostori
ma. Ima jedna šačica hrvatskog roda koju Gospu na poseban način 
ljubi i zove u okrilje svoje. To su Pavlovčani. 

I sama je nekoć boravila tamo u pavlinskom samostanu, dok je 
prije ravno 308 godina oci franjevci nisu prenijeli u Suboticu, pred 
najezdom Turaka. Ovaj milosni lik Crne Gospe otada pa do danas 
razumije i prati svojim molitvama sve one koji su bili dio jedne, 
pavlovačke prošlosti. 

Na blagdan Prikazanja Marijinog, 21 . studenog, opet smo po- . 
hodili našu Gospu. Ovaj smo joj dan obećali kao zavjetni dan naše 
župe, kad sv misom, svojim molitvama i cvijećem , želimo reći hvala 
za sve što je za nas učinila. Ovom prigodom prvi put je izvedena 
pjesma "Kod Crne Gospe", pučke pjesnikinje Marije Vojnić Purčar. 

Pjesma je nastala prije 50 godina i izraz je divljenja i utjehe, što 
autorica potvrđuje svojim laJtmotivom: "Nigra sum, sed formoza" -
"Crna sam, ali dražesna". 

Mi znamo da Mariji ne treba naše zlato da bi bila ljepša, već joj 
trebaju naša srca, čista poput zlata, da možemo "svijetu reći što je 
ljepota". 

Verica Dulić 

ZASTUPNICI NOVOG SAZIVA 
SKUPŠTINE OPĆINE SUBOTICA 

NA MOLITVI U KATEDRALI 
U petak, 17. studenog, gotovo svi zastupnici novog saziva 

skupštine općine Subotica, na čelu s gradonačelnikom Jozsefom 
Kaszom , okupili su se na svečanu sv. misu u katedra lu-baziliku sv. 
Terezije, tražeći od Boga blagoslov za početak svoga rada. Ova sv. 
misa, koju je predvodio katedralni župnik mons. Stjepan Beretić, u 
zajedništvu sa župnicima i redovni cima grada. imala je i ekumensko 
obilježje. Naime, na misi su bili nazočni i sudjelovali su također 
evangelički biskup Arpad Dolinsky, paroh subotički i arhijerejsk1 
namjesnik o. Milivoj Mijatov u ime SPC te pastorica Reformatske 
kršćanske crkve gospođica Katalin Reti . Na rnisi su bili nazočni 
također Jelena Marković , zamjenica saveznog ministra za ljudska 
prava i nacionalne manjine, i dr. Tamas Korhec, tajnik Pokra11n
skog izvršnog vijeća za nacionalne manjine. 

' 
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Gradska samouprava na misi u katedrali 

U svom pozdravu mons. Beretić je rekao: "Od kada je u 
Subotici započeo građanski život. gradski je magistrat molitvom i 
bogoslužjem započimao svoju službu zajedn1čt<om dobru. Večeras 
smo se okupili u ovoj katedrali, da kao kršćani i vjernici zajednički 
molimo, te da, ukoliko smo katolici, ovu svetu misu prikažemo za 
naš grad i za ljude koje smo izabrali na čelo naše zajednice. Molimo 
za njih, i svakoga od njih, da se ne zalažu za svoje stranke, već da 
kao predstavnici različitih stranaka vode zajedničku bngu za sve 
građane ovoga grada i općine Subotica Bogata Subotica i zado
voljni Subotičani su jamstvo za bogatu i zadovoljnu Jugoslaviju. U 
prvim desetljećima poturskog vremena ovaj su grad gradili Hrvati i 
Srbi. Gradili ga tako da u njemu bude mjesta i za Mađara i Nijemca, 
i za Slovaka i za L'.idova. Znademo, nažalost. da to nije uvijek bilo 
tako. Tim veća je naša želja da Subotica bude i ostane grad po mjeri 
čovjeka. Privlačan za svakoga. Danas je naš grad ljepši i zato što je 
grad naroda, grad vjera, grad građana spremnih da zajedno žive u 
slobodi i u slozi. Napredovao je naš grad. Gledajte, predstavnici 
kršćanskih Crkava zajedno pred Bogom i pred ljudima. I vjernici 
različitih zajednica zajedno. Molimo jedni za druge, da uvijek bude
mo ljudi koji grade mir i zadovoljstvo, sreću i napredak u vlastitoj 
kući. Ovu svetu misu prikazujemo za grad Suboticu i za našu grad
sku samoupravu, da u istom započetom mandatu sve učini da nam 
svima bude ljepše." 

Prigodne homilije održali su biskup Dolinsky i paroh Mijatov, a 
molitvu vjernika pred molila je gospođica Reti. 

Na misi su pjevali katedralni zborovi "Albe Vidaković" i "Sveta 
Terezija", na hrvatskom i mađarskom jeziku. 

Bilo je to doista jedinstvena liturgijska slavlje koje je ulilo novu 
nadu u bolju i sretniju budućnost ne samo u Subotici nego i u cijeloj 
zemlji. /Zv/ 

BLAGDAN SV. NIKOLE TAVELIĆA 
Blagdan prvog hrvatskog sveca sv. Nikole Tavelića već više 

godina u župi sv. Jurja slavi se dvodnevnom pripravom. Ove godine 
prvoga dana priprave misno slavlje je predvodio i propovijedao fra
njevac o. Amat Lotspeich. Drugoga dana o sv. Nikoli je govorio 
bikovački župnik vlč. Julije Bašić. Na sam blagdan propovijedao je 
žedn1čki župnik vlč. Antun Miloš. Ove godine štovatelji sv. Nikole 
odazvali su se u većem broju, a pridružili su se i neki vjernici Mađari. 

Neka sv Nikola štiti i pomogne sve koji ga mole za zagovor. 
s. Blaženka R. 

TRIBINE U SV. JURJU 
U mJesecu studenorn (1 O. 11.) održana je župna tribina odraslih 

na temu stavka Vjerovanja: Vjerujem u općinstvo svetih. O temi je 
govorila s. Blaženka Rudić. Ona se u izlaganju dotakla i posljed
n11h stvar, čovjeka kršćanina. 

U mJesecu prosincu (8 12.) tema tribine bila je'. što Crkva vjeru
Je o ManJ1? Predavač Je bio o. Marijan Kovačević . On je sažeto, 
vrlo pristupačno, a ujedno stručno izložio nauk Crkve o Marijinu 
bezgrešnom začeću Spomenuo Je i ostale dogme o Mariji. 

Na obje tribine bilo je prisutno više od 30 župljana. Nakon svake 
tribine razvila se plodna diskusija koja pomaže boljem upoznavanju 
i izmjeni iskustava, a ujedno razvija svijest o potrebi ovakvih susre
ta . Naravno, nije izostalo ni druženje nakon tribine . 

s. Blaženka R. 

KATEDRALNI ZBOR "ALBE VIDAKOVIĆ" I 
SUBOTIČKI TAMBURAŠKI ORKESTAR ODRžALI 

KONCERT, BEOGRAD 
Po preporuci prof. Andrije Galuna 29 listopada katedralni zbor 

"Albe Vidaković" je po drugi put bio u Beogradu, ali ovoga puta s 
"pratnjom" Subotičkog tamburaškog orkestra. 

Zbor Je prvi put u Beogradu nastupio 13. lipnja 1995 godine u 
crkvi sv. Antuna, a ove godine Je obnovio staro poznanstvo Ovu 
crkvu vode franjevci bosanske franjevačke provinciJe. 

Svetu misu u 18 sati predvodio je naš pater lvan Holetić iz su
botičkog franjevačkog samostana, a misno slavlje je uzveličao zbor . . . . 
svo11m pJevanJem. 

Poslije sv mise održan je koncert. U prvom dijelu zbor je pratio 
Sandor Kadar na orgulJama, a solističku točku imao je prof. An
drija Galun. S nama je bio i o. Marijan Kovačević, koji je zajedno 
s Franjom Vojnić Hajdukom pjevao "Pjesmu stvorova". U dru
gom dijelu zbor je pratio Subotički tamburaški orkestar. Kao i uvijek, 
zborom i orkestrom dirigirala je s. Mirjam Pandžić . 

Ovoga puta na koncertu je bilo i visokih gostiJU mons. Eugenio 
Sbarbaro, apostolski nuncij, mons. Franc Perko, nadbiskup beo
gradski, mons. Stanislav Hočevar, nadbiskup koadjutor, domaćini 
- fratri: župnik o. Leopold Rochmes, te mnogobrojna publika. 

Nakon koncerta naši domaćini počastili su nas večerom. Na 
večeri je bilo veselo, pjevalo se i razgovarala. Mrak je već davno 
pao, kad su nas ispratili. Zahvaljujemo se divnim domaćinima, a 
napose o. Leopoldu Rochmesu. 

U nadi da ćemo i sljedeće godine ići u Beograd, puni dojmova 
vratili smo se u svoju milu i dragu Suboticu 

te/jka Cvijanov 

UVOĐENJE VJERONAUKA 
V 

SKOLE 
Interesantna tema, a još interesantnija tribina, održana je u 

petak 24. studenog u Otvorenom klubu. Gosti predavači bili su mr. 
Andrija Kopilović, predstavnik Katoličke crkve i otac Milivoj Mija
tov, predstavnik Pravoslavne crkve. 

Tribina nije održana u formi predavanja, već u formi postavlja
nja pitanja i odgovora, što je bilo povoljnije zbog naše komunikacije 
s predavačima. 

Pitanja su se nizala jedno za drugim ... 
- Da li bi uvođenje vjeronauka u škole smanjilo postojanje sekti? 
- Tko bi bili predavači vjeronauka? 
- Da li se vjeronauk uvodi radi upoznavanja vjere, ili zbog napre-

dovanja mladog vjernika? 
- Kako politička promjena utječe na cjelokupan tok uvođenja 

vjeronauka u škole? i druga ... 
Puno pitanja, ali je vremena bilo malo da bi se o svakom pita

nju mogla povesti diskusija. No, predavači su se, bez obzira na vri
jeme, trudili potanko sve objasniti. 

Na žalost, bez obzira na njihovu ogromnu želju, vjeronauk nije 
mogućno u skorije vrijeme uvesti u škole, jer Je za taj veliki korak 
potrebno izvršiti detaljne pripreme. Mr. Andrija Kopilović ističe da 
nema dovoljno osposobljenih ljudi koji bi mogli pokriti cijelo podru
čje, ne misleći samo na svećenstvo, već i na osobe koje su završile 
viši stupanj teološkog obrazovanja, tj. one koje bi mogli predavati 
vjeronauk u osnovnim školama. 

I s katoličke i s pravoslavne strane prijedlog svim školama bi bio 
da se vjeronauk uvede prvo kao fakultativni predmet, a kasnije i kao 
obavezni. Za sve one koji ne žele ići na vjeronauk, u isto vrijeme 
održavao bi se sat opće kulture s općim pojmovima kršćanstva. 

Također bi trebalo obratiti više pažnje na medije jer se smatra 
da bi pomoć sadašnjoj generaciji bila prisutnost kvalitetnog, eduka
tivnog crkvenog programa na javnoj TV, kako katoličkog, tako i 
pravoslavnog. 

Mirjana Brčić Kostić 
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U ORGANIZACIJI EUROCONCERTA ODRŽAN 
V 

KONCERT DJECJEG 
TAMBURAŠKOG ORKESTRA 

Tamburašk1 orkestar djece i7. škola, te istoimenih župa iz Baj
moka, Subotice, Starog Ledn1ka, Male Bosne, Đurđina, nastao je 
1995 godine, kada se koncertna agencija EUROCONCERT iz 
Subotice odazvala pozivu da sa svojom dtrektoricom Jelenom 
Jaramazović radi na popularizaciji tambure kroz svoj odjel "Škola 
tambure" Koncertna agencija EUROCONCERT i dalje radi na ani
maciji Tambure I prezentaciji video kazete Subotičkog Tamburaškog 
orkestra po Subotici i okolnim mJestima. 

U mjesecu lipnju Qunu) 1997. godine mali tamburaši nastupaju 
na svom prvom cjelovečernjem koncertu "Zlatna, od slame perlica" 
u Gradskoj kući u Subotici 

Nezaboravni su to koncerti i nastupi na animaciji tambure u 
osnovnoj školi "Jovan Mikić", zatim u "Sonji Marinković" u Subotici, 
nastupi na književnim večerima, večerima poezije, te na izložbama 
slika. Zatim je uslijedio jedan vrlo drag i nezaboravan koncert u 
dječjoj ustanovi "Kolevka" u Subotici . 

Tako je Tamburaški orkestar djece iz škola, te istoimenih župa iz 
Bajmoka, Subotice, Starog Žednika, Male Bosne i Đurđina ušao u 
jubilarnu 2000. godinu i održao svoja dva cjelovečernja koncerta. 
Prvi je održan u lipnju 2000. s mnogim gostima, a drugi u studenom 
2000. Svečanim obilježavanjem svoje 5. obljetnice postojanja i rada 
Tamburaškog orkestra u Bajmoku i Subotici, potvrdili smo da će vrlo 
brzo, i to već sljedeće 2001. godine, jubilarci postati i slaviti 
Tamburaški orkestar iz Starog Žednika, a pridružit će im se i tam
buraši iz Male Bosne i Đurđina . 

Jelena Jaramazović 

PRIPREME ZA DOŠAŠĆE 
U BAJMOKU 

Ove godine vjernici bajmočke župe vrijeme Došašća iskoristili 
su i za susrete na kojima su se bavili izradom adventskih ukrasa u 
tehnici kukuruznih ljuski i ostalih prirodnih materijala. Voditelji su
sreta bili su lvan Stipić i teta Zinka iz Đurđina. Oni su nam pokaza
li i učili nas kako da sami napravimo adventske vjenčiće, kako da 
izrađujemo mašnice za ukrase i kako da od kukuruznih ljuski izrađu
jemo cvijeće. 

U našoj vjeronaučnoj dvorani sakupio se lijepi broj zainteresi
ranih, kako odraslih, tako i mladih i djece. Ovaj susret ostavio je 
duboki dojam na sve nas te se u nama rodila želja ali i duboka odlu
ka da i sami izradimo ukrase za Došašće, kojima ćemo ukrasiti našu 
župnu crkvu. 

Mire/a Sakač 
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NEDJELJA KRISTA KRALJA 
U BAJMOKU 

Na kraju crkvene godine slavimo nedjelju Krisla Kralja. Ovirn 
blagdanom želi nns Crkva podsjetiti da se na kraju svega 
stvorenoga nalazi lik i osoba Isusa Krista. Ove Jubilarne godine 
željeli smo na poseban način obilježiti ovaj tako znakovit i značajan 
blagdan. 

Tako su se naša vjeronaučna djeca, predvođena svojom kate
histicom lvanom Lazić , posebno pripremila za ovaj blagdan. U 
okviru svečane svete mise koju je predvodio naš župnik Slavka, oni 
su izveli skazanje kojim su željeli svima pokazati i posvjedočiti da je 
lsus Krist kralj kraljeva i da bi on trebao biti kralj svakog ljudskog 
srca. Tako su se djeca naše župe spremno opredijelila za Isusa i 
svim vjernicima postavila izazovno pitanje: "Tko je kralj njihova srca 
i tko boravi u svetištu njihova bića?" Kao kuriozitet. ističemo da je 
pod svodovima naše župne crkve odjeknuo i Jubilejski himan, kojeg 
su izveli naši pjevački zborovi. Vrijedno je istaknuti da je po prvi puta 
na taj blagdan nastupila i mlada orguljašica naše župe Ankica 
Petreš, koja je izvela nekoliko misnih pjesama. · 

Na kraju svete mise župnik je podijelio svečani blagoslov za sve 
žitelje našega mjesta, a u mnogima od nas rodila se želja da Isusa 
doista stavimo u središte našeg bića, u središte naših obitelji i u 
središte naše župe. 

Mire/a Sakač 

ZAHVALNOST HKPD ''MATIJA GUBEC'' 
U nedjelju 26. studenog, na svetkovinu Krista Kralja, u župnoj 

crkvi Srca lsusova u Tavankutu, na svečanoj misi okupili su se goto
vo svi aktivni članovi Hrvatskoga kulturno-prosvjetnog društva 
"Matija Gubec" da zahvale Bogu za sve učinjeno u protekloj godini 
i da se ujedno sjete svih pokojnih članova Čitanja i molitvu vjernika 
čitali su članovi Društva. a za vrijeme propovijedi župnik Franjo · 
lvanković je govorio o vrijednosti i IJepoti kulture te o prožimanju 
vjere i kulture, a to se posebno doživljava u radu HKPD "Matija 
Gubec". 

Poslije svete mise članovi predsjedništva na čelu sa g. 
Brankom Horvatom, predsjednikom Društva, i skupina mladih po
sjetili su grobove članova osnivača Društva te se posebno pomolili . 
na grobovima lvana Prćića - Gospodara i Anice Ba lažević, za 
najzaslužnije članove. 

I. P. 

GODIŠNJI KONCERT U TAVANKUTU 
U Tavankutu je u nedjelju 19. studenog održan 7. godišnji kon

cert folklornog odjela Hrvatskoga kulturno-prosvjetnog društva 
"Matija Gubec" pod nazivom "Dobra večer, dobri ljudi". Na tom jedin
stvenom događaju nastupile su sve skupine folklornog odjela, a nji
hov ukupan broj je oko 130 osoba u tri različite dobne skupine. Na 
početku programa nastupila je skupina veterana koja je bila aktivna 
u tom Društvu prije petnaestak godina. Koncert je traja o nepuna tri 
sata, a imao je petnaestak različitih koreografija među kojima su 
posebno liJepo izvedene igre iz Slavonije, Posavine i Baranje. Sve 
točke programa pratio je tamburašk, orkestar mladih iz Tavankuta i 
Subotice. 

Na tom koncertu bilo je više od 600 gledatelja te je prostrana 
sala bila mala da bi u nju stali svi zainteresirani mještani i gosti. 

F. I. . 
" 

~vim čita ~e)jimll ĐKvonika„ i svil11 člzinovima 
rl!Zličitih hr~atskih institucija i organizacija 

t>IU:TltR llĐXJĆ i 
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od srca želi f Đfitlm 
hrvatskih institucija i organizacijza u Vojvodini. 
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nouA R SKA MI ISTR CA UJ RA 
RJEŠAUAT ĆE ODN SE C KUA-DRŽAUA 

Nova srpska ministrica vjera Gordana Anačić želi riješiti 
odnose Crkva-država "tako brzo kako je moguće". Posebice će se 
zauzeti da se crkveno vlasništvo, oduzeto u vrijeme komunizma, 
vrati vlasnicima. te da se u škole opet uvede nastava vjeronauka, 
ukinuta 1948. godine. Također će i Teološki pravoslavni fakultet u 
Beogradu biti uključen u beogradsko Sveučilište. 

Nova ministrica podupire i nastojanja Crkve da se u vojsku, bol
nice i zatvore ponovno uvede dušobrižništvo. Te najave ministrice 
Anačić pozdravile su kako Pravoslavna tako i Katolička crkva u 
Beogradu. Nakon demokratskih promjena u Srbiji sada se čuju "sa
svim novi tonovi'' u pogledu odnosa prema crkvama. 

.. 
SJEDNICA ĐAKOUACKE SIN DE U SRIJEM 

Pod predsjedanjem đakovačkoga i srijemskog biskupa Marina 
Srakića u sjedištu Srijemskog vikarijata u Petrovaradinu u subotu 4. 
studenoga održana je 17. redovita sjednica Pripremnog povJeren
stva Druge biskupijske sinode đakovačke i srijemske. To je uJedno 
bila i prva takva sjednica održana u srijemskom dijelu biskupije. Na 
sjednici je sudjelovalo 13 od 16 članova Povjerenstva, .a u radu 
Sjednice sudjelovao je i generalni vikar za Srijem đakovački i sri
Jemski pomoćni biskup Đuro Gašparović. Glavna točka sjednice bio 
je osvrt na nedavno završeno prvo zasjedanje Sinode u Đakovu , 
koje se održavalo od 15. do 18. listopada. 

PROSLAULJErt EUHARISTIJSKI KONGRES U SRIJEMU 
Vjernici srijemskog dijela Đakovačke i srijemske biskupije koji 

se nalazi u SR Jugoslaviji proslavili su na blagdan Svih svetih sri
jemskih mučenika u nedjelju 5. studenoga Euharistijski kongres pod 
geslom "Zdravo Tijelo lsusovo od Djevice porođeno". 

Prigodno slavlje uoči Euharistijskog kongresa upriličeno je u 
subotu 4. studenoga u svetištu Gospe Tekijske kod Petrovaradina. 
Misu je predvodio đakovački i srijemski biskup Marin Srakić . Tim je 
slavljem ujedno označen završetak hodočasničke godine u srijem
skome marijanskom svetištu Gospe Snježne na Tekijama te je 
Gospina slika prenesena u crkvu Sv Jurja u Petrovaradinu. 

Slavlje Euharistijskog kongresa održano je u sjedištu drevne 
Srijemske biskupije uz konkatedralnu baziliku Sv. Dimitrija u Srijem
skoj Mitrovici na kongresnom prostoru na kojem je bio postavljen 
prigodni oltarni prostor i prostor za pjevače . Središnjoj kongresnoj 
euharistiji predsjedao je biskup Gašparović u zajedništvu s apo
stolskim nuncijem u SRJ nadbiskupom Eugeniom Sbarbarom, 
biskupom Srak ićem, umirovljenim biskupom Ćirilom Kosom te 
izaslanikom beogradskog nadbiskupa generalnim vikarom Beo
gradske nadbiskupije o. Leopoldom Rochmesom, svećenicima 
koji djeluju u Srijemu kao i svećenicima iz đakovačkog dijela bis
kupije. 

Propovijedao je biskup Gašparović. Najprije je protumačio zna
čenje euharistijskog kongresa, a potom govorio o otajstvu Euhari
stije, posebno darovima kruha i vina pod kojima se vjernicima dari
va Tijelo i Krv Kristova. U tim znacima, rekao je biskup Gašparović, 
prepoznajemo cjeloviti Božji naum sa čovjekom, proglašavamo da 

Bog želi da čovjek poput njega zajedno s njim stvaralački ljubi". 
U prinosu darova sudjelovali su vjernici u narodnim nošnjama. 

Liturgijska pjevanje prevodio je Mješoviti konkatedralni zbor Sv. 
D1m1tnja u Srijemskoj Mitrovici pod ravnanjem Krist ine Miščević i 
uz orguljašku pratnju s. Hugoline Kovačević . Nakon pričesti usli
Jed1lo Je svečano izlaganje i ophod s Presvetim po kongresnom 
prostoru u kojem su sudjelovali ministranti, predstavnici župa, 
svećenici i biskupi. 

Na završetku slavlja vjernicima se obratio biskup Srakić , koji je 
1staknuo kako taj euharistijski kongres izražava "zajedništvo s 
Knstom I uz Krista". Završni blagoslov s Presvetim svim okupljenim 
VJern1c1ma podijelio je nuncij Sbarbaro. 

UATIHAH POZDRAUWA .. 
CLArt TUD JUGOSLAUIJE U OESS-u 

Stalni predstavnik Svete Stolice pri Organizaciji za sigurnost i 
suradnju u Europi (OESS) prelat Dominique Rezeau pozdravio je 
ponovni pristup Savezne Republike Jugoslavije toj organizaciji. Taj 
korak, prema njegovu mišljenju, predstavlja završni čin "dugog raz
doblja izolacije, nedostajućeg razumijevanja i nedovoljnog dijaloga". 
Navedeni čimbenici sprečavali su rješenje nastalih problema u 
Jugoslaviji i čitavoj regiji, rekao je vatikanski diplomat u povodu 
izvanredne sjednice OESS-a u Beču. 

Vatikan, rekao je Rezeau dalje, ne sumnja da će sudjelovanje 
Jugoslavije u OESS-u bitno pridonijeti praktičnoj primJeni vrijedno
sti utvrđenih helsinškom deklaracijom, a pomoći će i u ublažavanJu 
boli mnogih ljudi te omogućiti međunarodnu solidarnost. 

PROSLAUA SUETE ELIZABETE U OPOUU 
U nedjelju 19. studenog, okupilo se mnoštvo vjernika, kao i 

svake godine, kako bi proslavili blagdan sv. Elizabete, zaštitnice 
naše župe. Na svečanom misnom slavlju bili su nazočni vlč. Mihaly 
Ercs, župnik iz Pančeva i don Ciril Zajec, SOB 1z Beograda. Prije 
svete mise blagoslovljen je novoobnovljeni križ ispred crkve, ko JI Je 
obnovljen zahvaljujući daru Steve i Kate Fink 

Zbor mladih, 
koJr pjeva već par 
godina, i ove je go
dine svojim na
stupom oduševio 
mnoge. Pater Ciril 
. . . . 
Je u SVOJOJ propovi-
jedi istaknuo kako 
u praktičnom životu 
trebamo slijediti pri
mjer svete Elizabe
te i da trebamo mo
liti Boga za duho
vna zvanja, jer se 
ovdje u dijaspori 
osjeća veliki nedo
statak duhovnih . 
zvanja. 

Rastali smo se 
uz pjesmu i molitvu 
upućenu ovoj veli
koj svetici za zagovor kod dragoga Boga. 

/Nenad Šljaki 

EUHARISTIJS I KONGRES KO ORSHE BISKUPIJE 
Uz sudjelovanje više stotina vjernika Kotorske biskupije i Barske 

nadbiskupije na svetkovinu blaženoga Gracija Kotorskog u četvrtak 
9. studenoga proslavljen je Euharistijski kongres Kotarske biskupi
je. Kongres je proslavljen u župnoj crkvi u mjestu Muo, nedaleko od 
Kotora , gdje se čuvaju posmrtni ostaci blaženoga Gracija. Sve
čanim misnim slavljem predsjedao je kotarski biskup llija Janjić u 
zajedništvu sa splitskim nadbiskupom i metropolitom Marinom 
Ba rišićem, barskim nadbiskupom Zetom Gashijem, hvarsko
-bračko-viškim biskupom Slobodanom Štambukom, dubrovačkim 
biskupom Želimirom Puljićem, šibenskim biskupom Antom 
lvasom, umirovljenim nadbiskupima splitskim Antom Jurićem i 
barskim Pet rom Perkolićem te dvadesetak svećenika. Na misi je 
pjevao pjevački zbor kotarske katedrale Sv. Tripuna. 

U svojoj propovijedi biskup Janjić govorio je o proslavama 
Velikog jubileja diljern svijeta, ističući kako se njima želi proslaviti 
"2000 godina otkako se na zemlji udomaćile Kristovo čovjekoljublje 
potpomognuto njegovom neizmjernom božanskom ljubavlju". 
Biskup Janjić je podsjetio kako se posljednji Euharistijski kongres 
Kotarske biskupije slavio daleke 1938. godine, također u župi Muo. 
Govoreći u nastavku propovijedi o euharistiji, biskup Janjić je istak
nuo kako je ona za mnoge postala nerazumljiva i daleka "jer su ra-

. 
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njeni ravnodušnošću pren1a svpn1u što je duhovno". Stoga je 
Euharistijski kongres prigoda VJern1cin1cJ da preispitaju svoju vjeru u 
Knstovo Utjelovljenje n1eđu ljudin,a te kako slnve vjerske svet
kovine, osobito Božić, jesu li svjesni Kristove otkupiteljske ljubavi i 
prihvaćaju li Krista i križ svoga života. 

Nakon popnčesne rnolitve u crkvi je izložena Presveto pred 
koJ1n1 su sve kategorije VJernika, od djece do biskupa, izmollle vlasti
tu n1olitvu za kršćansko poslanje. Na kraju je bila zajednička moli
tva nakon koje je biskup JanjlC s Presvetim prošao cijelom crkvom 
blagoslivljajuc, prisutne vjernike, a potom pred ulazom u crkvu podi
jelio blagoslov cijeloJ biskupiji / IKA/ 

PROGRAM U POUODU SUEČANOG 
BLAGOSLOULA OBNOULJENE KOTORSHE KATEDRALE 
Svečanim misnim slavljem na latinskom jeziku u čast bokeljskih 

svetaca u Kotaru je u utorak 28. studenoga započeo višednevni 
VJersk1 i kulturni program u povodu svečanog blagoslova obnovljene 
kotarske katedrale Sv Tripuna, koja je teško oštećena u potresu g. 
1979. Misu u obnovljenoj kotarskoj prvostolnici predvodio je kate
dralni župnik don Anto Belan a suslavili su barski nadbiskup Zef 
Gashi, barski nadbiskup u miru Petar Perkolić te kotarski biskup 
llija Janjić . Zbor "Compagnie Fontainbleau" iz Pariza pjevao je 
misu "Papa Marcelli" G. P. Palestrine pod ravnanjem Egona 
Mihajlovića . 

Nakon mise Zbor i Orkestar "Compagnie Fontainbleau" izveo je 
"Selva morale e spirituale" Claudija Monteverdija. Orkestar je svirao 
na originalnim baroknim instrumentima. Na svečanoj misi sudjelo
valo je mnoštvo domaćih vjernika, a bili su i gosti iz svih krajeva 
Crne Gore, Hrvatske, Jugoslavije, Italije, Francuske, Njemačke pa 
čak i iz Japana. Izravni prijenos mise i koncerta pratilo je putem 
Interneta više od 17.000 ljudi. 

MONTEVERDIJEVA "VEČERNJA U ČAST BLAžENE 
DJEVICE MARIJE" U KOTORU 

Veličanstvenim glazbenim djelom Claudija Monteverdija 
"Večernja u čast Blažene Djevice Marije" u izvedbi gostujućeg 
Zbora i Orkestra "Compagnie Fontainbleau" iz Pariza u Kotaru je u 
srijedu 29. studenoga nastavljen program slavlja u pripravi za 

· svečani blagoslov obnovljene kotarske prvostolnice. Pariški 
glazbenici su brojnoj publici predstavili to 
Monteverdijevo djelo, inače jedno od najkomplek
snijih djela sveukupne svjetske glazbene baštine, 
nastojeći rekonstruirati njegovu praizvedbu u 
Veneciji. Program u katedrali nastavljen je u 
večernjim satima koncertom Komornoga 
orkestra Subotičke filharmonije. 

SVEČANA AKADEMIJA UOČI 
BLAGOSLOVA KOTORSKE 

KATEDRALE 
Na svečanoj akademiji u obnovljenoj kotar

skoj prvostolnici svetoga Tripuna u petak 1. pro
sinca sudjelovali su glumci Crnogorskog na

• 

rodnog kazališta iz Podgorice, Ansambl flauta Glazbene akademije 
iz Cetinja i domaći katedralni zbor "Sv. Tripun" kojim je ravnao prof. 
Nikola Čučić . Kotarski biskup llija Janjić izrazio je dobrodošlicu 
ponajprije biskupima iz Splitsko-makarske metropolije pod čijom 
upravom se nalazi i Kotorska biskupija, predsjedniku Hrvatske 
b:skupske konferencije i zagrebačkom nadbiskupu Josipu Boza
niću, ostalim biskupima iz naše zemlje, apostolskom nunciju u 
Beogradu nadbiskupu Eugeniu Sbarbaru, biskupima Biskupske 
konferencije Jugoslavije, predstavnicima pravoslavne Crkve, pred: 
stavnicima hrvatske državne vlasti na čelu s ministrom kulture 
Antunom Vujićem, predstavnicima crnogorske vlasti i među njima 
posebice predsjedniku Crne Gore Mili Đukanoviću i potpredsjed
niku Vlade Dragiši Burzanu. 

Naime, u obnovi kotarske katedrale sudjelovale su crnogorske 
državne vlasti i Kotorska biskupija. U posljednjih tri i pol godine u 
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obnovu je uložena oko milijun 
maraka. Potpredsjednik Vlade 
Crne Gore Dragiša Burzan rekao 
je da je ta obnova civilizacijska 
obveza više nego materijalni pri
nos. Posebice je istaknuo multi
konfesionalni sklad onih koji žive 
na tim prostorima te kako se lje
pota različitost, odražava , na 
kotarskoj katedrali. 

IZLOŽBA U KOTORSKOJ 
KATEDRALI 

Nakon svečane akademije u 
petak 1. prosinca u kotarskoj ka

f 

tedrali svetog Tripuna otvorena je izložba "Katedrala svetog Tripuna 
u Kotaru, istraživanja i restauracija 1983 - 2000". Izložbu su postavili 
Regionalni zavod za zaštitu spomenika kulture Kotor i Odbor za 
obnovu kotarske katedrale Autori izložbe su dr. Milka Čanak
Medić i arh Zorica Čubrović . 

U tijeku arheoloških istraživanja prigodom obnove pronađeni su 
brojni zanimljivi i povijesno značajni predmeti 

BLAGOSLOV KATEDRALE SV. TRIPUNA 

Svečani blagoslov i misu u obnovljenoj kotarskoj prvostolnici 
predvodio je 2. prosinca zagrebački nadbiskup Josip Bozanić u 
zajedništvu s apostolskim nuncijem u Beogradu Eugeniom 
Sbarbarom , biskupima Splitsko-makarske metropolije, ostalim 
biskupima iz naše zemlje, biskupima Biskupske konferencije 
Jugoslavije te ostalim svećenicima. Slavlje je započelo svečanim 
ophodom iz crkve Sv. Marije Koleđate u katedralu u kojem se nosio 
katedralni moćnik. Na početku mise domaći biskup llija Janjić po
zdravljajući nazočne vjernike, predstavnike Srpske pravoslavne 
crkve, posebice mitropolitu crnogorsko-primorskog Amfilohija' 
Radovića, predstavnike hrvatske i crnogorske državne vlasti izrazio 
je radost što se ispunila njegova želja od biskupskog ređenja, a to 
Je da se na Veliki jubilej otvore vrata kotarske katedrale. 

Kotarskoj je Crkvi papa lvan Pavao 11, udjeljujući apostolski 
blagoslov, poručio da joj taj događaj bude nov poticaj stalnome 
rastu u vjeri. Čestitke Kotarskoj biskupiji izrekao je i nuncij. 

Sbarbaro: "Ova katedrala govori 
o povijesti vaših predaka. Ovom 
obnovom učinili ste ono što 
kršćani uvijek imaju potrebu 
činiti, posvijestili ste si vlastitu 
tradiciju i naslijeđe, ali vi gledate 
budućnost i tako ovu crkvu 
činite još ljepšom. Pokazali ste 
da vam je vjera živa." 

Govoreći o važnosti kate
drale koja je sveti hram u kojem 
se kršćani okupljaju na molitvu 
a posebice na svetu misu, nad
biskup Bozanić u svojoj je pro
povijedi rekao da je upravo 

"euharistija sredstvo i snaga kojom se postiže tako željeni mir, 
pravednost i zajedništvo". Osvrćući se na kotorsko slavlje mons. 
Bozanić je istaknuo: "Žitelji ovoga mediteranskog grada i Bokelj
skog zaljeva imaju duboki osjećaj za vidike i obzore. Pučine plavo
ga mora omogućavale su bokeljskim moreplovcima širiti obzore 
novih spoznaja, prijateljstva i zajedništva. Kotor Je svjetlom Evan
đelja i snagom Kristovih sakramenata, a pod zaštitom svetog Tripu
na, mučenika s Istoka, stoljećima gradio kršćansku uljudbu koja 
zrači širinom, zajedništvom, međusobnim poštivanjem i prihvaća
njem drugoga." Na kraju propovijedi zagrebački nadbiskup zaželio 
je da "ovo slavlje ojača katoličku zajednicu Kotarske biskupije, jer je 
njezino povijesno iskustvo i sadašnje svjedočanstvo života potre
bno ovome Gradu, ovome zaljevu i ovoj Republici". 

Nakon mise Bokeljska mornarica izvela je kolo u čast svetog 
Tripuna. /Priređeno prema /KI/ 

' 
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IMENOUANJE, POSUEĆENJE I USTOLIČENJE 
NOUOG NADBISKUPA 

Apostolska nuncijatura u Republici Hrvatskoj priopćila je u 
petak 17. studenog u 12 sati da je Sveta Stolica obJavila odluku 
da je Sv Otac lvan Pavao li imenovao mons. lvana Devčića 
nadbiskupom Riječke nadbiskupiJe 

Mons. Devčić rođen je 1. siječnja 1948. godine u Krsnu. 
Osnovnu školu završio je u rodnom mjestu, a kasnije školova
nje nastavio je u Rijeci i Pazinu spremavši se za svećenika . 
Studij filozofije i teologije započeo je u Rijeci , a kasnije nastavio 
u Rimu. U Rimu Je završio studij te postigao doktorat iz filozofi
je Do sada je vršio više odgovornih službi u biskupiji , a najviše 
je vremena proveo kao profesor i odgojitelj bogoslova u Rijeci. 

U riječkoj prvostolnici sv. Vida u subotu 16. prosinca bio je 
svečani obred posvećenja i ustoličenja novog nadbiskupa. U 
obredu se sudjelovali svi biskupi iz R. Hrvatske, kao i nekoliko 
biskupa iz susjednih zemalja. Obred posvećenja novog na·d-

biskupa predvodio je mons. Jos ip Bozanić , zagrebački nad
biskup i predsjednik HBK-a, a suposvetitelji su bili biskupi sufra
gani mons. Bogović I m ons. Milovan. 

Na koncu misnog slavlja, poslije obreda posvećenja , novi 
nadbiskup obratio se svima okupljenima i onima koji su pratili 
obred preko televizije ili radija. U svom obraćanju nadbiskup 
Devčić zahvalio se Sv. Ocu koji ga je imenovao na ovu odgo
vornu dužnost i sjetio se svih svojih prethodnika koji su mu 
pomagali u njegovu duhovnom rastu . 

Nadbiskup lvan Devčić prvi je riječki nadbiskup.: Dosadašnji 
nadbiskupi koji su imali sjedište u Rijeci imali su odgovornost i 
za teritorij na kojem se sada prostire Gospićko-s~njska bisku-.. 
p1Ja . 

Imenovanjem i ustoličenjem novog riječkog nadbiskupa 
konačno je upotpunjena u cijelosti Biskupska konferencija u 
Republici Hrvatskoj. U posljednjih nekoliko godina bilo je 
mnogo imenovanja novih biskupa i nadbiskupa . Mons. Devčić 
naslijedio je mons . A ntona Tamaruta koji je prije nekoliko 
mjeseci iznenada preminuo. 

F. I. 

KOLTORfi • 

Tragovi kulture 

KOMAD ZEMLJE POSTAJE KRIŽ 
Izložba keram;ke dr Stevana Andrašića 

U povodu dvostrukog jubileja : 25. obljetnice svog umje
tničkog rada i 2000 godine kršćanstva dr. Stevan Andrašić obo
gatio je subotičku kulturu radovima koji su mnogima oteli uzda
he divljenja. Izložba keramike otvorena je 25. studenog u velikoj 
dvorani HKC "Bunjevačko kolo" a bila je otvorena do 2. prosin
ca . Predsjedavajući Katoličkog instituta za kulturu, povijest i 
duhovnost mr. Andrija Kopilović u svom nadahnutom govoru 
je istaknuo: "Prije 25 godina dr. Stevan Andrašić uhvatio se u ko
štac s glibom zemaljskim, s glinom, i pokušao dokazati da je 
stvoritelj, jer je u zemlju, u glib zemaljski , u blato udahnjivao svoj 
duh. Tako je ta glina, nadahnuta njegovin duhom, naprosto 

t 
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postala govorom. 
Ona je i cvijet, i lik, i 
poruka, i zlato ... ona 
je kod njega sve. " 
Zemlju svojim ruka
ma umjetnik oblikuje 
i stavlja svoj prepo
znatljiv znak - križ. 
Mr. Kopilović o tome 
kaže: "Time kao da 
se iščitava poruka: 
dok svijet prolazi, križ 

stoji. I to križ kao znak, simbol i poruka. U duhu dr. Stevana 
Andrašića vertikala je jedna velika napetost. Napetost ideje koju 
nosi u sebi, napetost misi, koja razara, ali i spaja; napetost misli 
i duha koja dodiruje nebesa i napetost sagnutosti nad zemljom, 
nad glinom. On vertika lu gradi iz gline do neba, dovodeći do per
fekcionizma komad zemlje koji postaje križom s grumenom 
zlata. A njegovo nadahnuće je horizontala: primijetiti stvarnost 
svagdašnju i ljubav prema njoj. Tako se u duši umjetnika su
sreće vertikala i horizontala." 

"BOŽIĆ U BAČKOJ" na CD-u i kaseti 
Subotičkog tamburaškog orkestra 

U nedostatku božićnih pjesama na kasetama ili na CD-u u 
našoj sredini, napokon se pojavio novi album Subotičkog tam
buraškog orkestra koj i je popunio veliku prazninu. Naime, da 

bismo slušali za božićne blagdane duhovnu glazbu, najčešće 
smo morali nekoga zamoliti da nam snimku donese iz Hrvatske 
pa je ovo pravi poduhvat kojeg se latio idejni tvorac "Božića u 
Bačkoj" Vojis lav Temunović" uz pomoć nama dobro poznatih 
tamburaša. Uz njih su također nama poznati solisti Antonija 
Piuković i Marin Kopilović , a prateći vokali su član ice ženskog 
zbora župe "lsusova Uskrsnuća" . 

Najnovija kaseta po cijeni 7 DM i CD po 13 DM mogu se 
nabaviti u "Bunjevačkom kolu " i u Uredništvu "Zvonika". 

Neka zvuk drage nam tamburice uđe u sve naša kuće za 
jubilejski Božić . 

IZLOŽBA LIKOVNE KOLONIJE "BUNARIĆ" 

U vestibilu Gradske kuće u ponedjeljak 11. prosinca otvore
na je izložba 49 radova (od isto toliko autora) nastalih od 1997. 
do ove godine na Likovnoj koloniji " Bunarić". Ova je izložba 
jedna od posljednjih manifestacija u znaku dvaju j ubileja: 2000 
godina kršćanstva i 30 godina "Bunjevačkog kola". Po riječima 
predsjednika HKC "Bunjevačko kolo" Bele lvkovića , Likovna 
kolonija "Bunarić" - što zbog tematike izloženih radova, što zbog 
toga što ovo svetište dijele dvije sestrinske crkve: Srpska pravo
slavna i Katolička - predstavlja spoj simbolike dvaju jubileja. 

/Bilježi: Katarina Čeliković/ 

U sljedećem broju: 
* Promocija knjige s. Blaženke Vojnić: "Mile uspomene" 
* Izložba božićnjaka 
* Izložba božićnih čestitki 

CD 
po cijeni od 1 O DM 
(ili u dinarskoj 
protuvrijednosti} 
možete nabaviti 
u Uredništvu "Zvonika" 
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• Rođeni Rimljani11 • doživio progonstvo kršćana •za papu izabran godinu dana nakon Milanskog edikta • 

• doživio tri krajevna i jedan opći sabor • osobno krstio prvog kršćanskog cara? • 
• čitavim srcem obnavljao Crkvu • moćni čudotvorac • zašto je zaštitnik stoke i stočne hrane • 

a čczmu jcz papa Silvczstar posljczdnji? 
Posljednji dan 2000. godine i posljednji svetački spomendan 

u godini, u stoljeću i u mileniju' Nekada su Somborci S1lvestrom 
zvali onoga koji posljednji stigne u društvo. kao sveti S1lvestar u 
kalendaru. Sveti Silvestar je ipak Jedinstven među nasljednicima 
svetoga Petra. Na Petrovoj stolici Je sjedio od 314. do 335 
godine kao njegov 34. nasljednik Na Petrovoj stolici je naslije
dio papu Melhijada Silvestar je po rođenju bio R1mljanin. Sveti 
Silvestar je bio svjedok velikih društvenih promjena. U mladosti 
Je preživio najokrutniJa progonstva kršćana , ali je doživio i prvog 
kršćanskog cara, i godine mira i slobode kršćana , kad je 313 
godine Konstantin Velik, Milanskim ediktom dao slobodu kršća
nima Rimska predaja tvrdi da Je sveti papa Silvestar za vrijeme 
svoga pontifikata doživio izuzetnu čast, da u krstionici na 
Lateranu sam krsti Konstantina Velikog. Zahvaljujući tako 
velikim promjenama u Rimskom carstvu, sveti Silvestar se 
mogao više posvetiti svestranoj obnovi kršćanskog života. Eto 
zašto je sveti Silvestar Jedinstven. Posljednji je papa koji je vidio 
strašne progone kršćanstva, ali je prvi papa koji je vidio 
krštenog rimskog cara. Prvi je papa koji je doživio slobodu 

,...kršćana u Rimskom carstvu. Prvi je papa od Petrovih vremena 
koji je umre naravnom srrrću. Svi su njegovi prethodnici umrli 
mučeničkom smrću . Čim je započeo svoj pontifikat, bio je po
zvan na crkveni sabor u Arlesu Uužna Francuska) 314. godine. 
Tamo se okupilo stotinu biskupa. Budući da osobno nije mogao 
sudjelovati na saboru, saborski su mu oci poslali zaključke sa
bora na odobrenje. To Je svjedočanstvo kako su biskupi držali 
do pravorijeka rimskoga biskupa. Za Silvestrova upravljanja 
Crkvom održani su na Istoku krajevni sabori u Anziri i u Novoj 
Cezareji , ali i onaj Opći crkveni sabor u Niceji 325. godine. Na 
Nicejskom općem crkvenom saboru se okupilo čak 300 biskupa 
od Istoka do Zapada. Na tom saboru je sročen znameniti tekst 
Nicejskog vjerovanja , koje se i danas čuje na svetoj misi, kako 
u istočnih, tako i u zapadnih kršćana. Bile su to godine žestokog 
protivljenja i zavođenja zloglasnog krivovjerca Ariia, koji je tvrdio 
da lsus niJe pravi Bog. Bilo po saborskim dokumentima, bilo 
vlastitim uredbama uspostavljao je zakonik u crkvi. 

što jcz legenda a što stvarnost? 
I sveti Silvestar spada među svece o kojima više govore le

gende nego povijest. Pojedinosti iz njegovoga života zabi
lježene su istom u 5. stoljeću. Između ostalog, taj izvor tvrdi da 

- -
--- - - - - - -

je car Konstantin bolovao od gube (lepre), pa da ga je Silvestar 
čudesno izliječio . Za nagradu je Konstantin Silvestru darovao 
grad Rim. O velikoj svečevoj moći govori jedna druga legenda, 
tvrdeći da je obuzdao zmaja koji se skrivao u jednoj špi lji na 
Kapitelu. Govori se i o velikoj raspravi sa 141 rabinom. Ton1 pri
likom je sveti Silvestar oživio čaranjem ubijenog bika. Prizore iz 
tih legendi zabilježili su slikari u Rimu i Firenci. 

Nesadczni koncilski otac 
Shrvan godinama sveti Silvestar nije mogao osobno pred

sjedati Općem crkvenom saboru u Niceji. Zastupao ga je njegov 
lega t. Umre je 31. prosinca 335. godine, a sahranjen je u 
Priscilinom groblju na Salarijskoj cesti. 

Zaštitnik stoke i stočncz hrancz 
Slikari i kipari ga prikazuju u biskupskom liturgijskom ruhu s 

biskupskim štapom, kako kraj nJega stoJi bik 111 vol, drugi ga 
prikazuju kako krsti cara Konstantina, ili kako ub1Ja zmaja. 
Prikazuju ga i kako se klanja Kristovu križu, koji je sveta Jelena 
donijela iz Jeruzalema. Neki ga prikazuju kako sahranjuje moći 
svetoga Petra. Prikazuje se i sa školjkom u ruci, zato što je 
prema predaji on krstio Konstantina Velikog. Svetoga Silvestra 
štuju stočari zato što se od starina prikazuje tako da kraj njego
va lika stoji bik ili vol. Poljoprivrednici zazivaJu njegov zagovor 
za blagoslov oko stočne hrane. 

Prema: 1. Maria Kreitner, Helige um uns, Wien, 1956, str. 299-300 .. 
2. Diethard H. Klein, Das grosse Hausbuch der Heiligen, Aschaffenburg, 
1984, str. 649-651. 3. Josip Anto/ović, Sveti /van Evanđelist, Duhovni 
velikani, li. dio, Zagreb, 1998, str. 631-632. 

U mjesecu prosincu sla~e imendan: 
1. Natalija, Božena, 2. Blanka, Silvana, 3. Franjo, 4. Barbara, 
Bara, lvan, Kristijan, 5. Dalmatin , Dalma, 6. Nikola, 7. 
Ambrozije, 8. Marija, Marina, Marijana, Ljiljana, 9. Valerija, 
Zdravka, 1 O. Judita, 11. Damir, 12. Iva na, 13. Lucija, Svjetlana, 
Jasna, 14. lvan, 15. Zdravko, Valerijan, Darija, 16. Etela, Adela, 
Albina, 17. Lazar, lzak, Zrinka, 18. Gracijan, Dražen, 19. 
Vladimir, 21. Petar, 22. Ćaslav, Franciska, 23. Viktorija, Vita, 
lvan, 24. Adam, Eva, 25. Božidar, Anastazija, Stana, Stanka, 
Natalija, 26. Stjepan, Stipan, Krunoslav, Krunoslava, Kruna, 
27. lvan, Janko, 28. Mladen, Nevena, Nevenka, 29. Toma, 
David, Davor, 30. Melanija, Trpimir, Tihomir, 31. Silvestar, 
Silvije, Goran. 

Rn~im bi:muplmn. ~ećentdnul, redovrtidnul i redomicmnu: 
redovnim, dopmntm t počZl~nJm čllll1ovb11n. 

dobročinih::ljima I :ivllll )judima dobre wue .želimo 

če~tit nožić i blngo~lovUenu novu 2001. godinu 
i početmt tN~g mileniju.. 
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:, .· . . Haš l<aniliclat za1sv-.ec„a 
GOVORI NAM SLUGA BOŽJI O. GERARD TOMO STANTIĆ 

B0Ct0ILO"N4 
"W4KOCt. B 

Bogoslovna ljubav kada se rasplamsa 
na temeljima vjere i nade " ... ostvaruje 
tako sjedinjenje s Bogom 11

, piše lvan od 
Križa, "i tako darivanje božanske naravi 
ljudskoj da, iako svaka zadržava svoje 
biti, svaka izgleda Bog DviJe naravi ujed
nom duhu r ljubavi" (Duh. Spjev, B, 12,5). 
"Do potpune sličnosti s Bogom." (Tamna 
noć, li, 20,5). Gerard to učenje izražava 
među ostalim ovim zapisom: "Nas nesta
je. Naša osoba s Njim jedna postaje u 
pogledu djelovanja jer (Bog) djeluje u 
nama" (BiM, 197,198). 

Takvo stanje duše, prema svim 
podacima, Gerard uživa. Od godine 1913. 
pa sve do 1925. o. Gerard je, uz pogla
varsku službu, samostanski kroničari u to 
vrijeme zapisuje u kronici o "Nekome od 
naših" ili latinski, kojim je kronika pisana: 
"Uno ex nostris", kako je taj "netko" dobio 
milost "sjedinjenja" ili "dublje sjedinjenje". 
"Milost gorčinu pretvoriti u slatkoću." 
"Umnoženje ljubavi", "Ni u čemu svjesno 
Boga vrijeđati." "Odlučno se boriti." ''Mi
lost: Isusa voljeti i u svemu mu se svi
djeti." "Veliku milost sebe pobijediti ." "lsus 
je nekome podijelio milost motrenja svoga 
obličja." "Netko je primio milost biti 
lsusovim zarobljenikom u značenju kako 
bi uvijek ostao u granicama dozvoljenog i 
da nikada Isusa ne uvrijedi." 

Taj "aliquis ex nostris" ili "taj jedan od 
naših", nije teško pogoditi, je sam o. 
Gerad. Sve nam to govori o jednom 
životu po kojem se SB izdiže iznad pro
sječnoga življenja u pozivu, slijedeći pri 
tome učenje lvana od Križa. U tome 
životu, kojim se izdiže iznad prosječnosti, 
nije ga se uvijek razumjelo, iako ga se 
cijenilo kao sveta čovjeka. Toj ćemo se 
temi vratiti u jednom drugom prikazu. 

Uz ovu ljubav koja je izrasla u 
Gerardovoj duši na temeljima boga
slovnih kreposti, po učenju lvana od 
Križa, izrasla je u njemu istovremeno i 
ljubav prema dušama. On o tome piše: 
"Samo Ti živi u meni. Ti misli. L'.elim misli
ti: Ti , a drugo ćeš sve Ti. Moja ruka Vaša 
Ruka. Bilo djelovanje, bilo poslanje neka 
znači: Vaše" (Razg. s lsusom, 52). "Vaša 
žalost moja žalost" (Thp. 120). 

Gerard želi tako djelovati u radu oko 
spasenja duša da sve što čini za duše to 
bude: "Očima lsusovim gledati, s rukama 
lsusovim djelovati, jezikom lsusovim go
voriti i tako o drugima misliti (kao što misli 
lsusr· (BiM, 71). Gerard je pun ushićenja 
dok misli na Isusa: "U Tebi je, Mali lsuse", 
zapisuje, ''ljepota svakog lijepog i miris
nog cvijeća. U Tebi je sjajnost svakog dra
gog kamena, u Tebi je slatkoća svakog 

jela, u Tebi je 
milina svake lije
pe pjesme. lsu
sova milost je 
jedina radost. .. " 
(Th. p. 222) 

Leli u jednom 
zagrljaju "zagrliti 
Krista i duše". 
Biti s lsusom sje
dinjen je isto što: 
li d ... vaz a razma-
trat i plakat: pla
kat za svoje i svega svijeta grijehe ... stal
no razmatrat pravu ljepotu i oplakivat gre
hotu. Prije svake zabave (iskustva), 
barem pomisliti: Tebi lsuse i Marijo ugodi
ti" (Thp. 15). 

Ovo stanje Gerardove duše podudara 
se s onim stanjem duše što opisuje sv. 
Terezija Avilska, kada su "Marija i Marta", 
to jest motrenje i djelatnost, u potpunom 
skladu. Takav život izgleda više djelatan 
nego motrilački, a takav je bio i Gerardov 
život jer "motrenje, unutarnje stanje 
ljubavi", ima svoje dosljedne odjeke u dje
latnosti i kada na "drvetu Božje Ljubavi" 
pupa i cvjeta život, i kada je apostol 
otrgnut od svakog vlastitog interesa jer 
živi i djeluje samo za Božje interese (Misli 
o Božjoj ljubavi, 7, 3) . 

Somborski vjernici, iako nisu znali za 
ovu dubinu duhovnoga života koji je u o. 
Gerardu izrastao, utemeljen na bo
goslovnim krepostima i na učenju sv. 
lvana od Križa, ipak su ispravno prosuđi
vali i zaključivali kada su ga na kraju nje
govog prvog poglavarskog služenja i rada 
u somborskoj karmelskoj crkvi, "tješite
ljem svake duše, a posebno bolesnika" 
nazvali: "Pravom zvijezdom danicom". 
Bilo je to 1918. godine. 

Takav je ostao u očima vjernika sve 
do kraja života. Dokaz je tomu njegov 
pokop 1956. na kojem je sudjelovalo 
desetak tisuća ljudi. 

Možemo zaključiti da je o. Gerard, 
osim što je bio revan svećenik, kao 
redovnik karmelićanin, u skladu s kari
zmom Terezijinog Karmela: "Svjedočio o 
vječnim i neprolaznim dobrima", kako nas 
potiče činiti li. vatikanski koncil, onako 
kako je to svojstveno svakoj redovničkoj 
zajednici u Crkvi. 

(na stavlja se) 

Priredio: o. Ante Stantić 

RAJMUND KUPAREO rođen je 16. 
XI. 1914. u Vrbovskoj na otoku Hvaru. 
Klasičnu gimnaziju završava u Bolu na 
Braču a teološki studij u Dubrovniku. Za 
svećenika je zaređen 1937. u Splitu. Od 
1950. je u Južnoj A1nerici gdje sudjeluje u 
obnovi čileanske dominikanske provin-.. 
Clje. 

U domovinu se vraća 1971. Umire u 
Zagrebu 6. VI. 1996. godine. 

Pisao je pjesme, pripovijesti, drame i 
znanstvene studije. Od pjesničkih zbirki 
izdvajamo ove: Pjesme i psaln1i (1939), 
Nad koli_jevkom srca (1945), Blagoslov 
zvi_jezda ( 1961) i Sabrane pjesme ( 1992). 

NJEGOVA ZVIJEZDA 

Ona nije s plavog još nestalog neba. 
Kao magnet ljude privlači I zove. 
Otkad Je Mudrace dopratila kući, 
Neprestano vodi k Jaslicama nove. 

Lijepa Je i svijetla ta njegova zvijezda 
(svatko Ima ZVijezdu pod kojom se rađa) 
AI njegova blista kad druge ne sjaju, 
I samo se po njoj može ravnati lađa. 

Koliko li puta mi zaboravimo 
Da postoji nebo gdje se zvijezde smiju! 
Navikli smo da nam strop mozgove tišti 
I žarulje da nam oči blijede piju. 

Jer Njegovu zvijezdu može samo naći 
Koji na nju budno ko astronom vreba, 
Koji zna da zvijede žarulje su raja, 
Koji svoju pomoć od tog čeka neba. 

A teško je poći za zvijezdom u spilju 
I prignuti glavu uz Jaslice svete. 
Sva Je sreća da su zvijezde tako sitne, 
I da Bog se rađa ko maleno dijete! 

Rajmund Kupareo 

12 I 2000 •!• ZUD/11/l IE 
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Uređuje: dr. Tadej Vojnović 

BSTVARENdEPRBRBŠTVA 
8 EMANL1Ebl1 

Evanđe/Jst MateJ, govoreći o lsusovom rođenju, zaključuje: 
"Sve se to dogodilo da se ispuni što Gospodin reče po proroku: 
Evo, D1evica će začeti i roditi sina i nadjenut će mu se ime 
Emanue/ - što znači: S nama Bog!" U Matejevom se zaključku 
sasvim jasno naviješta poruka: lsus Kr1st je ostvareni Emanuel. 

1 . Povijesne okolnosti 
Prorok lzaija izgovorio je vijest o Emanuelu u jednom ozbilj

nom trenutku povijesti Judinog plemena. 
Odjeljak u Iz 7, 1 - 12,6 poznat je kao "Knjiga o Emanuelu", 

a počinje izvještajem kako aramejski kralj Rason i izraelski kralj 
Pekah "zavojštiše na Jeruzalem, ali ga ne mogoše zauzeti". 
Jeruzalem nisu osvojili, ali su u Judeji pobili mnogo naroda i 
zarobili "veliko mnoštvo ljudi" (2 Ljet 28,5). Razlog za napad na 
Judu bilo je odbijanje judejskog kralja Ahaza da uđe u koaliciju 
za obranu od asirskog kralja Tiglat-Pilesera koji je imao namjeru 
da osvoji male zemlje na zapadnim granicama svoga carstva. 
Ova dva kralja su zbog toga odlučila da osvoje Judeju i Jeru
zalem i da na prijesto umjesto kralja Ahaza postave nekog "sina 
Tabelova". Taj "sin Tabelov" možda je bio član kraljevske obitelji 
u Jeruzalemu ili je možda bio Aramejac. Sveti pisac kaže da 
"dojaviše domu Davidovu: 'Aramci se utaboriše u Efrajimu"' (Iz 
7,2a). Dakle boj već počinje a Ahaz je osamljen jer mu je dobar 
dio vojske pobijen ili zarobljen. Ono što slijedi, jasno govori o 
raspoloženju kralja Ahaza: "Na tu vijest uzdrhta srce kraljeva i 
srce svega naroda, kao što u šumi drveće ustrepti od vjetra" (Iz 
7,2b). 

Ali Bogu je bilo stalo da se Judejsko kraljevstvo održi iako 
Ahaz nije bio naročito pobožan kralj. Vrijeme Judinog ropstva 
još nije došlo, a lzraelova je koalicija sa Sirijom bila izvan Božjih 
namjera. Zbog toga se Bog uključuje u ovu krizu na neobičan 
način: "I Jahve reče lzaiji: 'Izađi pred Ahaza, ti i sin tvoj Sear 
Jašub ... Reci mu: Pazi, smiri se, ne boj se ... "' Obećanja zaštite 
koja Jahve nudi kralju Ahazu čvrsta su i djelotvorna: Prvo, za
vjera koju su skovali Aramci i Izraelci neće donijeti ploda: 
"Ovako govori Jahve Gospod: To se neće zbiti, toga biti neće!" 
(Iz 7, 7). Drugo, ova dva udružena kraljevstva ubrzo će propasti: 
"Još šezdeset i pet godina i Efrajim, razoren, neće više biti 
narod" (Iz 7,8b). Ovdje treba naglasiti da je biblijski tekst "Knjige 
o Emanuelu" na nekim mjestima malo nejasan, pa Kissane 
(Edward Kissane, "The Book of lsaiah") pronalazi mogućnost da 
ovaj odjeljak, uključujući i 8a. i 9a. čita ovako: "Još šest ili pet 
godina, i Arameja će biti uništena, a Efrajim umanjen." To se i 
dogodilo. Asirija je osvojila Siriju 732. godine pr. Kr., a lzrael 
722. godine pr. Kr. 

2. Ispunjenje obećanja 
Prorok lzaija nije uspio ohrabriti kralja Ahaza. Kralj je sum

njičav, možda zbog ranijih vojnih neuspjeha ili zbog nedovoljnog 
iskustva u vjeri u Boga. lzaija nije uspio ni kad je kralju ponudio 
da od Boga zatraži bilo kakav znak kao jamstvo za Božja 
obećanja. Starozavjetni ljudi dobivali su od Boga znak kao zalog 
za svdju vjeru u Božja obećanja (usp. Mojsije u lzl 4, 1-4, Gideon 
u Suci 6, 14-24 itd.). Kralj Ahaz naizgled je bio skroman jer kaže: 
"Ne, neću iskati i neću iskušavati Jahvu." Prorok lzaija tada izgo
vara čuvena proroštvo o Emanuelu: "Ćujte, dome Davidov. Zar 
vam je malo dodijavati ljudima, pa i Bogu mom dodijavate? 
Zato, sam će vam Gospodin dati znak: Evo, začet će djevica i 

roditi sina, i nadjenut će mu ime Emanuel. .. " Ključna Je misao 
ovdje "Evo, začet će djevica i roditi sina." Podvlači se značaJ 
sina koji će se roditi. 

Pitanje je: Tko je ta djevojka koju je lzaija imao pred očima 
kad je govorio? O tom postoje uglavnom tri stava. Stav da je 
lzaija govorio o Ahazu i njegovom narodu kao Emanuelu (po
znat kao stav o neispunjenju) nije održiv jer ne uzima ozbiljno 
Mateja 1,23 gdje se o Isusu govori kao o Emanuelu. Drugi stav 
je da je prorok mislio samo na Kristova rođenje od djevice Marije 
(poznat kao stav o samo jednom ispunjenju) također nije održiv 
jer ne poklanja dovoljnu pažnju kontekstu čiji dio je Iz 7, 14. Tu 
je i treći stav o dvostrukom ispunjenju. Obećanje se ispunilo u 
lzaijino vrijeme kad je djevojka (hebr. 'almah') rodila sina i to je 
bio znak ispunjenja obećanja datog Ahazu, ali se ispunilo i na 
Isusu nekoliko vjekova kasnije kao znak "domu Davidovu". 

' 

3. "Emanuel - što znači: S nama Bog" 
"Bog s nama" sažeti je prikaz cijelog Svetoga pisma. Bog 

sklapa savez sa svojim narodom o uzajamnom odnosu: "Ja ću 
biti Bog njihov, a oni narod moj" (Jer 31, 1; Heb 8, 1 O). Od zajed
ništva koje su prvi ljudi uživali u Edenskom vrtu do 11 Neka milost 
Gospodina Isusa bude sa svima" (Otk 22,31) kroz cijelu Bibliju 
prisutna je tema o Bogu koji traži svoju djecu da ih spasi i da 
bude s njima. U Isusu Kristu ovaj Božji dolazak među ljude 
dosiže svoj vrhunac. Apostol lvan piše u Iv 1, 14: "Riječ tijelom 
postade i nastani se među nama, i vidjesmo slavu njegovu - . 
slavu koju ima od Oca - pun milosti i istine." Bog je došao među 
ljude i ostao s njima. To je ime Emanuel. 

Dijete koje se radilo dobiva još jedno ime. Kod Mateja anđeo 
Gospodnji nalaže Josipu: "Josipe, ne boj se uzeti k sebi Mariju, 
ženu svoju. što je u njoj začeta, doista je od Duha Svetoga. 
Rodit će sina, a ti ćeš mu nadjenuti ime lsus, jer će on spasiti 
narod svoj od grijeha njegovih" (Mt 1,20). Značenje imena lsus 
je "Jahve je spasenje". Bog je u Isusu došao na zemlju da spasi 
ljude. 

Tako je Emanuel iz Iz 7, 14 u Novom zavjetu dobio posebnu 
dimenziju. Na djelu je Božja svemoć. Kad anđeo Gabriel navi
ješta Ma rij i da će roditi sina, ona pita: "Kako će to biti kad ja 
muža ne poznajem?" (Lk 1,34) a on joj između ostaloga kaže: 
11

Ta Bogu ništa nije nemoguće" (Lk 1,37). Po Emanuelu, po 
novorođenom djetetu Isusu, Bog je došao svom narodu. To 
dijete prorok lzaija naziva "Bog silni 11 (9,5). U lzaijino vrijeme ova 
objava trebala je odvratiti Božji narod od pouzdanja u moć 
Asirije, i navesti ga na pouzdanje u svemogućega Boga. Dakle, 
svemogući Bog je među nama. Duhovno osiromašenom narodu 
bez nade u budućnost lsus-Emanuel postaje nada života i 
slave. 

Stjepan Orčić 

' 
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Snagom Duha istine Crkva dublje istražuje i 
potpunije primjenjuje vjeru (LG 12. le). 

"Taj osjećaj vjere budi i podržava Duh istine. Tim osjeća
jem vjere Božji narod prihvaća ne ljudsku riJeč, nego Božju 
riječ, pod vodstvom svetog učiteljstva, koje vjerno slijedi 
(usp. 1 Sol 2, 13). Nepokolebivo prianja uz vjeru koja je jed
nom zauvijek predana svetima (usp. Jd 3), ispravnim razmi
šljanjem u nju sve dublje ponire i potpunije je primjenjuje u 
život" (LG 12,3c) . 

Kršlenik, kršten u ime Isusa Krista , primio je klicu vjere, koja 
se treba postupno razvijati i napredovati do potpune kršćanske 
zrelosti. Razvitak i napredak u vjeri čini sam Duh Sveti , kojega je 
Knst obećao i poslao prvoj Crkvi da je "poučava u svemu" (Iv 
14,26), i "upućuje u svu istinu" (Iv 16, 13). Isti Duh Sveti je uvo
dio u puno značenje onoga što je lsus činio i govorio, osobito kada 
Je Crkva izišla iz Palestine i počela misionariti među poganskim 
narodina. Duh Sveti je i sada prisutan u Crkvi 1 uvodi ju u svu istinu, 
pomažući joj da . ispravno razumije i prilagođeno naviješta 
Evanđelje . 

Crkva se prema koncilskoj zamisli treba uvijek iznova obnav
lJati u svojoj doktrinalnoj dimenziji, jer se svijet duboko mijenja i 
traži prilagođeno naviještanje Evanđelja, ne odstupajući od istine 
Evanđelja i apostolske predaje, svjesna da je u svijetu znak i sred
stvo spasenja (usp. GS 40-44 ). Bogu objavitelju kršćanin treba 
odgovoriti "poslušnom vjerom 11 (Rim 16,26). Tako čovjek sebe 
1zručuje Bogu stavljajući na raspolaganje Bogu objavitelju potpuno 
1 odano služenje uma i volje , slobodnim pristankom. 11A da uzvje
rujemo, treba nam Božja milost, koja predusreće i potpo
maže, i iznutrašnja pomoć Duha Svetoga da srce pokrene i k 
Bogu ga obrati, otvori mu oči duši i dadne svima ugodnost 
pristanka i vjerovanja istini. A da objavu neprestano sve 
dublje proničemo, isti Duh Sveti vjeru sveudilj usavršuje svo
jim darovima" (DV 5). 

Apostolska predaja sadržana u Svetom pismu treba biti saču
vana sve do svršetka svijeta. "Stoga apostoli predajući ono što 
su i sami primili, opominju vjernike da drže predaje koje su 
naučili ili iz govora ili iz poslanice (usp. 2 Sol 2, 15) i da se 
bore za vjeru koja im je jednom predana (usp. Jd 3). A ono što 
su apostoli predali obuhvaća sve što koristi za svet život 
Božjega naroda i za rast njegove vjere" (DV 8). 

Stoga je jako važan studijski rad naših učenjaka i teologa, da 
ulože sve svoje umne i duhovne sposobnosti u razumijevanju Sv. 
pisma, proučavanju svetih Otaca i svete liturgije. Teolozi su odgo
vorni u Crkvi što i kako naučavaju na katedrama ili pisanom rij eči. 
"Katolički egzegete i drugi proučavatelji svete teologije treba 
da se, pomno ujedinjujući sile, trude kako bi, pod budnim 
okom Svetog učiteljstva, uz prikladna pomoćna sredstva tako 
istraživali i iznosili božanska Pisma da što veći broj službeni
ka božanske riječi uzmogne puku Božjemu s plodovitošću 
piužati hranu Pisama koja rasvjetljuje duh, učvršćuje volju i 
srca ljudska raspaljuje na ljubav Božju" (DV 23). 

Obnova kršćanske vjere i nauke treba biti razvoj. a ne prekid s 
Crkvom apostola Obnova kršćanske vjere i nauke treba biti evolu
c1Ja a ne revoluc1Ja . Zato je jako važna uloga crkvenog učiteljstva 
kao I uloga teologa u njihovim istraživanjima. Dokurnenti 11. vati
kanskog koncila žele posluž1t1 toJ obnovi vjere i nauke Crkve u 
suvremenom sv1Jetu Svi članovi Crkve trebaju imati povjerenja u 
crkveno uč1telJstvo Teolozima treba dati slobodnog prostora za 
1 traž1vanJe I unapređenJe istine Evanđelja na korist cijeloj Crkvi. 
SJet1mo se pov1Jest1 Crkve, kako su u kršćanskoj starini heretici bili 
konzervat1vc1 koji su se bun1l1 protiv 1straž1vanja bitnih 1st1na vjere 

o Bogu i Kristu. Teolozi onoga doba borili su se protiv hereza 
novim načinom tumačenja bitnih istina vjere. Teolozima je potre
bna vrlina istinovati u ljubavi i poniznosti, poput lvana Zlatoustog, 
Tome Akvinskog, Bonaventure, Alberta Velikog i mnogih drugih 
svetih teologa. U dubinu Božje misli i tajni rudnika Sv. pisma ne 
može se ulaziti ohološću i nadutošću čistih ljudskih sposobnosti. 
Na ljudsku sposobnost i umnost preko poniznosti čovjeka teologa, 
Duh Sveti daje moć istraživanja svete teologije , na korist cijeloj 
Crkvi. što je teolog duhovniji i ponizniji, to je i njegov rad kvalitet
niji, prepoznatljiviji i prihvatljiviji "osjećaju vjernika". To obični vjer
nik vrlo lako prepoznaje i prihvaća . 

I danas je za Crkvu jako važna povezanost crkvenog učitelj
stva sa teolozima istražiteljima . Jedni bez drugih ne mogu. Teo
logija kao znanost i kao izraz vjere nužno utječe na stvaranje suda 
crkvenog naučiteljstva "Odnos između crkvenog učiteljstva i 
teologije nije u tome da teolozi zamijene ili nadomjeste mjero
davno crkveno učiteljstvo, ni u tom da mu se protive, nego da 
ga pomažu. Teologija je znanost koja je izrasla iz vjere i znak 
je koji pokazuje vjeru. Budući da crkveno učiteljstvo može 
učiti samo ono što je pohranjeno u vjeri cijele Crkve, gdje je 
Duh Sveti čuva autentično čistom, ono je zbog toga na osobit 
način vezano uz teologiju" (Biskupi Jugoslavije, Crkveno 
učiteljstvo i rast vjere, Dokumenti 34, Zagreb, KS 1971, br. 25). 
Crkva je dobila temeljne istine kršćanstva ne samo na čuvanje 
nego i na svjedočko naviještanje. Crkva ne bi bila Crkva ako se ne 
obazire na temeljne istine kršćanstva i ako ne gleda na ljude koji
ma se te istine iznose. 

Danas je za Crkvu važno da povede više računa o njezinoj 
vidljivoj vjerodostojnosti naviještanja Evanđelja. U tome joj puno 
pomaže društvena javnost bilo da joj odobrava što naviješta ili ju 
kritizira. Prema crkvenom zakoniku (usp kanon 212), svaki vjernik 
prema svome znanju, nadležnosti, ugledu i položaju ima ne samo 
pravo nego ponekad i dužnost izraziti vlastito mišljenje o pitanjima 
koja se tiču dobrobiti Crkve. No treba znati kada netko govori u 
ime Crkve, a kada iznosi svoje osobno mišljenje imajući na pameti 
čuvanje cjelovitosti vjere, poštovanja hijerarhije i moralne cjelovi
tosti svake osobe. Slobodno iznošenje stajališta i različitih teolo
ških mišljenja i komentara, te prosudbi crkvene djelatnosti, temelji 
se na crkvenom pravu (kan. 114-121 ). Unutarnji dijalog i unutar
crkvena sloboda izražavanja misli, temeljena na "osjećaju vjere", 
preduvjet je da bi se Crkva mogla predstaviti javnosti i poslužiti se 
medijima za svoje naviještanje Evanđelja. Crkva je od samog svog 
početka pred izazovom javnog mišljenja i pred kritičkim očima svi
jeta. Poput Isusa i Crkva se treba pitati: "Što kažu ljudi?" (Mt 
16, 13). Kao živa Crkva pred svojim Gospodinom ispovijedamo 
vjeru u ono što nam nije dana "od tijela i krvi", nego odozgo, a 
onda u pravo vrijeme, kao poslani, na djelotvoran način drugima 
naviještamo. I u tome nam je potrebna lsusova pouka po kojoj 
katkad ono najsvetije neko vrijeme treba zadržati u srcu i muko
trpno svjedočiti, noseći križ (usp. Mk 9,9). Svi oko nas, naime, ne 
mogu odmah shvatiti sve što mi darom vjere u Kristu i njegovu 
putu vidimo. Treba zato pričekati, kako je to lsus poučio učenike, 
dok Bog sam svijetu ne očituje vrijednost našeg životnog svje
dočanstva. Crkvu doista na svim njezinim razinama treba zanimati 
kako je ljudi u određenim okolnostima percipiraju. Ona je njima 
poslana i zna da će uvijek biti samo djelomično shvaćena. Ona je 
kao i Krist najprije služiteljica ljudi, pa i kad "sve zlo slažu protiv 
nje" (usp. Ml 5, 11) (Bona Zvonin1ir Šagi, Crkva na aeropagu plu
ralnog društva, KANA, lipanj 2000). Kršćani, poslušni Duhu, tre
baju slušati što Duh govori Crkvi i cijelom njezinom tijelu. Zato je 
potrebno dublje istraživanje i potpunije primjenjivanje vjere u 
konkretnon1 životu. 

Mato Miloš, OCD 
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: VELIKI JUBILEJ 
: ZA INVALIDNE OSOBE 

• 0.1.(l\\\) J 
1

BI EJ : Na prvu adventsku nedjelju Veliki je 

S DOGAĐA • : jubilej zajedno s papon1 lvanom Pavlorn 
I 11. proslavila u Vatikanu i više od pet 

JUBILE SE DOGODIO I tisuća invalida i članova njihovih obitelji. 
. : Svečana misa , na kojoj su s Papom 

U Božjoj providnosti nerna slučaJno- I koncelebrirali i svećenici-invalidi, slavlje
sti. Zasigurno i nije slučajno da je Bog : na je u bazilici Sv. Pavla izvan zidina 
našu generaciju izabrao da doživi tako I zbog lakšeg pristupa s invalidskim koli
veliki događaj kao što je smjena milenija. I cima U propovijedi je lvan Pavao 11. 
lako u Bogu nema vremena. ipak nas je : pozvao političare na zaštitu ljudskoga 
stvorio u vremenu da to vrijeme osmi- 1 života te na poštivanje ljudskoga dosto
slimo, u njemu živimo. njega opravdamo I janstva sviju bez obzira na tjelesne i 
i preko njega dođemo onamo gdje uistinu : d~hovne spo.sobnost1. Napre~ak z.nano
više ne postoji vrijeme - u vječno bla- I sti I tehno~og1J:. mo~a se. up.otnJeb1t1 kak~ 
ženstvo. Evo, sretni što nas je Bog za to : ~i s~ ~la~sao ~1vot 1~val1dn1m ~sobama 1 

os lan ·e izabrao, zahvaljujemo ove I sto J~ce .1h .~e .... 1~te~nral.o u ? .. r~s~o. te.:~ 
p d J ·h d k k t Staru I ublaz,11 1 IIJec11t nJ1hov1 fiz1ck1 1 ps1h1ck1 
go ine, ovi a~a, on ... ;e no na. .. I nedostaci upozorio je Sveti Otac. U na
godinu za dva minula krscanska m1len1Ja. I ' i·tv A đeoskog pozdrav-

. . d đ . . t l'k I govoru uz mo I u n 
S toliko potresnih og~ aJa I s ? 1 0 

1 ljenja Papa je istaknuo kako mu je misa 
poru~~ koJe s~ ove „godine odzv~ntle u I koju je slavio s osobama s poteškoćama 
Katol1ckoJ crkvi, mozemo __ kleknut, P.re~ : u razvoju koje su došle iz različitih dije
Presveto I potresene ?use po~.avlJat1. 1 lova svijeta jedan od najupečatljivijih 
Hval~ , h.vala. hval~. ~tlo Je pr.iltke . za : doživljaja u proslavi Velikoga jubileja 
oprostenJe, za pomtrenJe, za molitvu 1 ~a 1 2000. obljetnice Kristova rođenja . Tako
susrete. Bilo je ovo vrijeme milosno; bila I đer je ohrabrio i podupre sve organi
su otvorena sva vrata milosti . Tko god je, I zacije i udruge, te članove obitelji koje 
potaknut Duhom Svetim, otvorio svoju : skrbe za invalide. U popodnevnim sati
volju poticajima njegove milosti , doživio I ma bio je priređen program u vatikan
je više nego ikada kako je divno biti : skoj dvorani za audijencije, na kojemu je 
kršćanin, kako je sveto biti ugrađen u I bio nazočan i Sveti Otac. 
Božju gradnju povijesti, kako je lijepo biti I 
katolik s toliko braće i sestara, što se u : 
Crkvi ove godine očitovalo. Svi događaji I 
jubileja na razini pojedinca, grupa, župa, : 
biskupija i sveopće Crkve, više su ličili na 1 
događaj . Duh~va, onaj t~mo u. dvorani : 
PosljednJe vecere, nego lt na bilo kakav 1 
trijumfalizam, a ponajmanje Katoličke I 
crkve. Doista, kroz sav se jubilej osjećala : 
prisutnost, lahor Duha kako u onim naj- 1 
manjim molitvenim grupama tako i u onoj : 
najvećoj masi , na Tor Vergati. Ako dakle 1 
događaje Velikog jubileja smijemo I 
usporediti s događajem Duhova. onda : 
ostaje ista poruka i isto poslanje. Duh I 
Sveti nas je okupio, ojačao, očistio, : 
prosvijetlio i posvetio. No. to posvećenje 1 
nije samo radi nas samih, nego je to I 
posvećenje doslovno duhovske poslanje: : 
idite po svem svijetu , navješćujte svemu I 
narodu da Bog ljubi svoj narod, živi sa : 
svojim narodom i šalje svoj narod do 1 
nakraj zemlje navješćivati divnu istinu: : 
ISUS KRIST JUČER, DANAS I UVI- 1 
JEKE. Dakle, Jubilej se dogodio, ali će se I 
događati i dalje, i neprestano ukoliko : 
budemo živjeli iz njegove baštine i 1 
duhovskog pomazanja. : 

• 

• •• • 

A. K. 
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LAICI SU DUHOVNO 
PROLJEĆE CRKVE 

Na svetkovinu Krista Kralja, kojom 
završava liturgijska godina, u nedjelju 
26. studenoga papa lvan Pavao 11. pred
sjedao je na Trgu Sv. Petra svečanoj 
euharistiji kojom je proslavljen Jubilej 
apostolata laika. Svetog su Oca na 
početku mise pozdravili kardinal James 
Stafford te predstavnik laika. U svome 
pozdravnom govoru Papa je istaknuo 
kako se tim Jubilejom proslavlja jubilej 
svih onih koji u svijesti vlastitog krštenja 
djeluju u Crkvi i na raznim područjima 
ljudskog života. Istodobno u Rimu se od 
25. do 30. studenoga održava Katolički 
laički kongres koji je priredilo Papinska 
vijeće za laike na temu "Kristovi svjedo
ci u novom tisućljeću". 

U poruci koju je sudionicima kongre
sa pročitao državni tajnik Svete Stolice 
kardinal Angelo Sodano Sveti Otac isti
če kako danas vlada novo razdoblje 
okupljanja laika. njihova dubljeg kršćan
skog odgoja i apostolskog djelovanja pri 
čemu im pomažu udruge koje ne smiju 
biti same sebi svrha, nego moraju su
rađivati u misijskim pothvatima opće 

Crkve. Papa Je nadalje naglasio kako 
valja probuditi u cijelom narodu Božjem 
sn1isao za Crkvu, i dodao kako su la1c1 
Crkvi potrebni i ona s njima računa . 

Papinu je poruku saslušala 550 iza
slanika iz 90 država i 114 pokreta te udru
ga, koje djeluju na društvenome, gospo
darskom i kulturalnom području . Na kon
gresu su bili nazočni biskupi i kardinali te 
poglavari redovničkih zajednica. Glavne 
su teme pregled stoljetnog rada laika, 
perspektive novoga povijesnog razdoblja 
i izazovi koji se postavljaju pred kršćan
sko svjedočenje. 

Po završetku kongresa u Vatikanu će 
se okupiti članovi Papinskog vijeća za 
laike i razmišljati o svome djelovanju u 
posljednjih pet godina, rezultatima kon
gresa te izraditi smjernice za budući rad. 

SVJETSKI PARLAMENT 
U VATIKANU 

Na svečanom misnom slavlju Jubileja 
parlamentaraca koje je 5. studenoga 
predvodio s brojnim kardinalima, biskupi
ma i svećenicima, papa lvan Pavao li. 
pozvao je na odustajanje od nasilja kao 
političkog sredstva. I u međunarodnim i 
unutarnjim odnosima dijalog ostaje neza
mjenjivo sredstvo konstruktivnog spo
razuma, poručio je Sveti Otac pred oko 
3000 parlamentaraca iz 92 države svijeta 
okupljenima na Trgu Sv. Petra na misi za 
mir na Bliskom istoku. U svojoj je propovi
jedi Papa istodobno zatražio odbacivanje 
posebnih interesa kao i razvidnost u poli
tičkom životu te poštivanje vrijednosti. 

Kao i u svom govoru parlamentarcima 
okupljenima 4. studenoga u dvorani Pavla 
VI. na jubilejskom skupu, lvan Pavao li. 
pozvao je parlamentarce i političare na 
izradu pravednih zakona, njihovo prihva
ćanje i primjenu što je važna služba za 
čovjeka. društvo i slobodu. Onima koji su 
kršćani Papa je kao smjernice preporučio 
socijalni nauk Crkve, te istaknuo kako 
političarima treba kompetencija i moral
nost. 

Političari su i aktivno sudjelovali u či
tanjima, molitvama vjernika i prinosu da
rova na misnom slavlju svog Jubileja. Na 
kraju ih je Papa pozvao na odlučno zau
zimanje za čovjeka, osobito za slabije 
istaknuvši kako moć koja im je dana 
prvenstveno znači služiti čovjeku. 

Jubilej političara svečano je u nedjelju 
navečer zaključen u Papinoj dvorani za 
audijencije. Tri su dobitnika Nobelove na
grade za mir - Argentinac Adolfo Perez 
Esquivel, nekadašnji sovjetski predsjed
nik Mihail Gorbačov i južnokorejski pred
sjednik Kim Dae Jung, govorili o pitanji
ma opraštanja dugova, vjerskoj slobodi i 
poštivanju dostojanstva čovjeka. a u 
događanjima je putem satelitske veze 
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sudjelovao i generalni tajnik UN Koti 
Annan. 

U Papinoj je dvorani za audijencije 
prigodom ovog Jubileja tako zasjedao 
"svjetski parlament". Pripadnici desnice, 
umjerenog centra i čak ekstremne ljevice, 
katolici, ateisti, židovi, muslimani i oni koji 
su protiv Crkve pod zaštitom novog zaštit
nika sv. Tome Mora željeli su se pridružiti 
proslavi i raspravama o stvaranju sretnije 
budućnosti čovječanstva. Bilo je riječi o 
konkretnim pothvatima za otpuštanje vanj
skog duga siromašnim zemljama, vjerskoj 
slobodi, dostojanstvu ljudske osobe, etici 
i globalizaciji. Tri rezolucije kao rezultat 
susreta zasigurno će imati ulogu na 
budućim međunarodnim konferencijama. 
Promatrači također ističu kako je ovim 
skupom Sveta Stolica ponovno istaknula 
da ne "preferira atlantske opcije" već 
načelo pravde u cijelo me svijetu. 

Među 3000 sudionika bilo je i 12 šefo
va država. Hrvatsku delegaciju predvodili 
su predsjednik Stjepan Mesić te ministar 
vanjskih poslova Tonino Picula. 

UNIŠTAVANJE OKOLIŠA 
J~ Pif)TIV 

BOZJEG PLfiNfi 
Papa lvan Pavao li. u svojoj propovi

jedi na proslavi Jubileja poljodjelaca, koji 
se slavio u nedjelju 12. studenoga, oštro 
je osudio uništavanje okoliša i rasipanje 
sirovina. Na Trgu Sv. Petra u Rimu, na 
kojem se okupilo više od sto tisuća selja
ka i njihovih obitelji, Papa je rekao kako 
su kršćani obvezni skrbiti za respekt 
prema zemlji te upozorio na rastuće one
čišćenje okoliša. Ako tehnika ne bude 
usklađena s prirodom u zdravoj ravnoteži, 
rizici za ljudski život sve će se više pooš
travati, upozorio je Papa. 

Plodovi zemlje i rada ruku čovječjih za Papu 

Misa koju je predvodio Sveti Otac bila 
je vrhunac Jubileja poljodjelaca na kojoj 
su sudjelovali kako seljaci tako i djelatnici 
UN-ove organizacije za agrar FAO, PAM i 
IFAD. Na kraju slavlja generalni tajnik 
FAO-a Jacques Diouf zahvalio je Papi 
što se diljem svijeta zauzima protiv siro
maštva i gladi. 

Jubilej je počeo u subotu 11. stude
noga, kada su se u Dvorani Pavla VI. 
okupili predstavnici ratarskoga svijeta s 
lvanom Pavlom li. i kada je on posebno 
oštro govorio o ekološkoj krizi. Pošavši od 

održavaju razna 
okupljanja te je 
ustvrdio da je za
datak članova Cr-
kve naviještanje 
evanđelja i novog 
ozračja unutar društva. 
Biskup Košić podsjetio je kako su se u 
tijeku protekle i ove godine obnavljala i 
ustanovljavala ŽPV i LEV. a potom je 
održao predavanje "Gradimo naše Cr
kveno zajedništvo". Drugi vatikanski 
sabor je, prema njegovim riječima , donio 
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vjerskog uvjerenja 
kako zemlja pripada 
Bogu, Papa je kriti
zirao "neodgovornu 
kulturu ovladavanja 
prirodom s uništava
jućim ekološkim po
sljedicama", što je 
"protiv Božjega pla
na". Bog je čovjeku 
povjerio zemlju da je 
upotrebljava a ne 
zloupotrebljava, re
kao je Papa, pozva
vši kršćane da se 
suprotstave konsu
mistički usmjerenom 
načinu života. U 

Popis mučenika 20. stoljeća 

svom govoru on je pozvao na "strogu 
znanstvenu i etičku kontrolu" uporabe 
genske tehnike u poljodjelstvu. Mora se 
izbjeći, rekao je Papa, da uporaba te 
tehnike bude štetna za ljudsko zdravlje i 
za zemlju te ne smije biti temeljena na 
čistom gospodarskom dobitku. On je 
najoštrije osudio i postojanje gladi na 
širokim svjetskim područjima što je 
"nepodnošljiv skandal" na pragu trećeg 
tisućljeća. "Moramo u svjetskim razmjeri
ma učiniti zajedničke političke i gospo
darske korake kako bismo čovječanstvo 
oslobodili od te sramote", rekao je Papa. 
Umjesto nejednake podjele životnih okol
nosti mora nastupiti "globalizacija soli
darnosti" jer svaki čovjek ima pravo na 
plodove zemlje. 

Zagreb 

JUBILEJ ČLfiNOVfi 
ŽUPNIH VIJEĆA 

Jubilej članova L'.upnih pastoralnih 
vijeća i L'.upnih ekonomskih vijeća sve
čano je proslavljen u nedjelju 5. stude
noga u Zagrebu. Program je započeo 
okruglim stolom koji je u Velikoj dvorani 
Nadbiskupskog dječačkog sjemeništa 
predvodio i priredio zagrebački pomoćni 
biskup Vlado Košić. Na početku je oku
pljene članove L'.PV i L'.EV pozdravio 
zagrebački nadbiskup Josip Bozanić, 
istaknuvši kako se nalazimo u Svetoj 
godini koja daje priliku da se u Crkvi 

snažnu afirmaciju vjernika laika u Crkvi. 
Koncil u konstituciji Lumen gentium uči da 
je Crkva narod Božji. Tim naukom Crkva 
sebe prepoznaje kao jedinstveni narod 
Božji, koji čine jednako klerici i vjernici 
laici. "Sabor uči da Duh Sveti i danas vodi 
Crkvu i da ju izgrađuje ne samo po 
biskupima i svećenicima, ne.90 i po kariz
mama koje dijeli svim slojevima kršćana", 
rekao je biskup dodajući kako se od sve
ćenika traži da karizme vjernika laika s 
vjerom otkrivaju, s radošću priznaju i 
marljivo promiču . Govoreći o ciljevima 
sudjelovanja vjernika laika u životu Crkve 
predavač je ustvrdio da su svi pozvani 
koristeći se svojim darovima graditi Crkvu 
kao zajednicu. Da bi se zajedništvo inten
zivno širilo i ostvarivale, smatra biskup, 
potrebno je da se u njega uključe svi 
članovi župe. U tu svrhu Zakonik kanon
skog prava propisuje da se imaju osnivati 
L'.upna ekonomska i Pastoralna vijeća. 

Zagrebački pomoćni biskup Josip 
Mrzljak napomenuo je da su Hrvati dugo 
živjeli u sustavu koji laicima nije omogu
ćavao veći angažman u Crkvi. Tako se 
stvorilo mišljenje da je Crkva samo kler, a 
takvo se poimanje treba ispraviti. 

Nakon okruglog stola u zagrebačkoj je 
katedrali misne slavlje zajedno s pomo
ćnim biskupima Mrzljakom i Košićem te 
dvadesetak svećenika predvodio nad
biskup Bozanić. U propovijedi je podsjetio 
kako je Sveti Otac proglašavajući Svetu 
godinu želio da u njoj svi vjernici učvrste 
svoju vjeru, zajedništvo s Bogom i pripad
nost Crkvi. /Priređeno prema IKI/ 
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DESET BOŽJIH Z 
"NE POŽELI TUĐEG 
NIDBENOG DRUCifi!" 

Sveti lvan razlikuje tn vrste požude: 
požudu tijela, požudu očiju i oholost 
života. Prema predaji Crkve deseta za
povijed zabranjuje požudu tijela . Požuda 
Je žestoki oblik čovjekove želje, a prven
stveno se odnosi na područje ljudskih tje
lesnih osjećaja. Požuda sama u sebi nije 
grijeh, ali ona čovjeka čini sklonim grije
hu. Požuda je posljedica neposlušnosti 
prvoga grijeha. Ona unosi nered u mo
ralne čovjekove sposobnosti. 

Čovjek je cjelina duha i tijela i unutar 
svake osobe postoji trajna napetost 
između njih. Ta borba je baština grijeha, 
ali u isti mah je i potvrda i posljedica gri
jeha. 

.., 
Cišćenje srca 

"Srce je središte moralne ličnosti. " 

Sam lsus potvrđuje da "Iz srca izviru 
opake namisli, ubojstva, preljubi , bludni
štva, krađe, lažna svjedočanstva, psovke" 
(Mt 15, 19). Borba protiv tjelesne požude 
rađa umjerenošću i čišćenjem srca . lsus 
nas uči da će oni koji su čista srca gledati 
Boga. Čistog srca su oni koji su um i volju 
uskladili sa zahtjevima svetosti. Čistoća 
srca se odnosi na tri područja : u ljubavi, 
čistoći ili spolnoj ispravnosti i u ljubavi 
prema istini i pravovjerju. Zato se kaže da 
postoji povezanost između čistoće srca, 
tijela i vjere. "Vjernici treba da se poko
ravaju Bogu, da pokoravajući se žive 
dobro; da živeći dobro čiste svoje srce i 
da čisteći svoje srce razumiju ono što 
vjeruju." Čistoća srca preduvjet je gleda
nja Boga. 

Borba za čistoća 

Krštenjem se vjernik potpuno oslo
bađa od svih grijeha, ali on mora nastavi
ti borbu protiv požude tijela i neurednih 
pohota. Čistoću srca vjernik postiže da
rom čistoće, čistim nakanama, čistim 

pogledom i molitvom. Čistoća zahtijeva 

stidljivost kojom se čuva intimnost osobe. 
Stidljivost ne dopušta otkrivanje onoga 
što treba ostati skriveno. StidlJivost Je 
čednost i ona čuva tajnu osobnosti. Stid
ljivost nadahnjuje izbor odjeće. Nije sve
jedno kako se tko odijeva. 

Kršćanska čistoća zahtijeva čišćenje 
društvene sredine. Zato se treba boriti 
protiv sredstava društvenog priopćavanja 
koja zloupotrebljavaju čovjekovu intim
nost. U novije vrijeme svjedoci smo 
raširenog erotizma i predstava I novina 
koje "u ljudima potiču bolećivu znatiželju i 
opsjenu". 

čovjek treba biti odgojen u duhu 
moralnih zakona jer će ga popustljivost 
na nekim područjima ponašanja dovesti 
do krivih stavova. Zato je potrebno mlade 
odgajati u duhu moralnog zakona kako bi 
poštovali istinu, vrline srca i duhovno do
stojanstvo . 

"NE POŽELI NIKAKVE 
TUĐE STVARI!" 

Deseta zapovijed nadopunjava deve
tu koja govori o požudi tijela. Ova zapovi
jed zabranjuje pohlepu za tuđim dobrom. 
Pohlepa za tuđim dobrom je korijen 
krađe , grabeži i prijevare. O tim zlima je 
bilo više riječi u sedmoj zapovijedi. Kod 
desete zapovijedi uviđamo da se ona 
odnosi, kao i deveta, na nakanu srca, te 
tako te zapovijedi sažimlju u sebi sve 
zapovijedi. 

Nered požada 

"Sjetilnost nas navodi da želimo 
ugodne stvari kojih nemamo. Tako željeti 
jesti kad smo gladni, ili ugrijati se kad nam 
je hladno. Te su želje same u sebi dobre, 
ali često ne ostaju u granicama razuma; 
gone nas da nepravedno žudimo za onim 
što nam ne pripada, nego pripada ili se 
duguje drugomu." 

Deseta zapovijed zabranjuje pretje
ranu pohlepu za zemaljskim dobrima. Tu 
se prvenstveno misli na gramzljivost koja 
se očituje u neumjerenoj želji za bogat
stvom i njegovom moći. Ova zapovijed 
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zabranjuje da se bilo kome počini neprav
da glede njegovih zemaljskih dobara . 
Stvari drugoga se mogu nabaviti, ali uz 
pravednu i poštenu nadoknadu. 

Zavist je korijen grijeha protiv desete 
zapovijedi. Ona spada i među glavne gri
jehe. "Ona označuje tugu koju netko 
osjeća pred dobrom drugoga i neu
mjerenu želju da to dobro prisvoji, makar 
i nepravedno. Kad želi teško zlo bli
žnjemu , zavist je smrtni grijeh." Zavist 
često dolazi od oholosti i zato se kršćanin 
treba držati stava poniznosti. Bog je već 
na početku čovjeka upozorio da se čuva 
onoga što je za oko zamamljivo i dobro za 
jelo. Oni koji su Kristovi njih vodi u nji
hovim željama i djelovanju zakon Duha, a 
ne požuda tijela . 

Siromaštvo srca 

lsus govori da samo onaj može biti 
njegov učenik tko je spreman svega se 
odreći što posjeduje. Samo onaj tko nije 
navezan na bogatstvo i materijalna dobra 
spreman je ući u Kraljevstvo nebesko. Svi 
Kristovi vjernici su pozvani da se ravnaju 
po Kristovu zakonu kako ih ne bi zarobila 
dobra svijeta i tako upropastila njihov 
život. Siromašni duhom već sada uživaju 
plodove Kraljevstva pripravljenog za one 
koji ljube Boga. 

Želja za pravom srećom čovjeka oslo
bađa od neumjerene privrženosti zemalj
skim dobrima. 

Prema Katekizmu Katoličke crkve 
(br. 2514-2557) 

priredio Franjo lvanković 

--- --------
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Uređuju: lvan Milodanović 
i Vladimir Sedlak 

Novi nuncij u sjemeništu 
Nov, apostolski nunc1J dr. Eugenio 

Sbarbaro povodom završetka franjevačkih 
dana u Subot1c1 posJet10 Je naš grad, sla
vlJen1ke franJevce ah Je tom prigodom kratko 
posjetio I sJemen,šte · Paulinum". Mi smo se, 
Pauhnci , poglavari, okupili u sjemenišnoj 
kapelici I dočekah novog nuncija. Gospodin 
nuncij nas je pozdravio I uputio nam neko
liko nječ, U svom kratkom govoru istaknuo 
Je da Je sjemenište najvažnija ustanova 
b1skup1Je, a zatim da će naša generacija 
1mat1 najvažniju ulogu za mjesnu crkvu na 
pnJelazu 1z starog u novi milenij. 

Sport 
Tokom mjeseca studenog u sjemeništu 

Je održan tradicionalni turnir u stolnom 
tenisu Po pravilima koja su određena za taj 
turnir svi sjemeništarci su dužni u njemu 
aktivno sudjelovati i pokazati svoju spret
nost u ovoj igri. Turnir je ujedno prilika i da 

se tokom hladnih zimskih mjeseci malo 
rekreiramo, jer je tada nemoguće baviti se 
sportovima koji zahtijevaju vanjski teren. 
Glavna i završna utakmica turnira se uvijek 
igra dan prije proslave Nikolinja i tada se 
određuje pobjednik i prvak sjemeništa, koji 
će pnlikom Nikolinja primiti nagradu od 
samog sv. Nikole. Ovogodišnji prvak nam je 
bio !eljko Korolj iz drugog razreda. 

Iz sJemenllnog života 
U predvečerje sv. Nikole održali smo u 

BJemen1štu tradicionalnu nikolinjsku večer. 
Naš program se sastojao od jedne pjesme u 
čast sv Nikoli, slijedio je uvodni govor rekto
ra mona. Josipa Mioča, zatim recitacije, a 
onda n1kohnJsk1 program prema razredima. 
Ob1čaJ Je da svaki razred slobodno i neo-
isno od drugih sastavlJa neku šalu, koju 

pjesmu, rec1tac1Ju ih kratki pnkaz iz sjeme
lnog života Na koncu programa dolazi 

nam sv Nikola u osobi naJstanjeg sjemen,
ltarca, koJ1 nam održi kratki govor I podijeli 
darove 

Na blagdan sv Cec1lije, 22 studenog, 
zašt1tn1ce crkvene glazbe, 1 SJemeništarc, su 
na zaJedn1čkoJ misi u katedrali baz1hc1, s pje
vač1ma-hodočasn1c1ma zajedničkim sla
vlJem ob1IJežih Jubilarni dan crkvenih glazbe
nika. 

Stari je subotički običaJ da se održavaju 
devetnice u katedrali i u franjevačkoj crkvi u 
čast Blaženoj Djevici Manji. Ta tradicija je 
nastavljena i ove godine i zato smo svake 
večeri išli na te pobožnost, i u katedralu i u 
franjevačku crkvu. Aktivno smo sudjelovali 
našim ministriranjem i čitanjem, a u franje
vačkoj crkvi, čak smo ove godine preuzeli 
vođenje pjevanja i sviranja. 

Caritas 
Tokom prošlog mjeseca primili smo, 

makar u maloj količini, humanitarnu pomoć 
od biskupijskog Caritasa. Pomoć se sasto
jala od odjeće za sjemeništarce, a zatim 
smo dobili pomoć i u hrani. Na ovoj pomoći 
zahvaljujemo direktoru biskupijskog Carita
sa i njegovim suradnicima. 

Druga pomoć se odnosi na sada aktual
nu problematiku - na energetiku i na grija
nje. Zahvaljujući samoupravnoj zajednici 
koja razdjeljuje humanitarnu pomoć, da 
naše ustanove ne bi ostale bez topline, 

Javljaju se naši bivši sjemeništarci 

HvaQen lsus I Marljal 
Ovim pozdravom želio bih sve vas 

srdačno pozdravitil Možda će netko pitati, 
tko Je ovaj što se javlja? Ja sam Kole Gjer
gj1, student teologije, a studiram na Teolo
škom fakultetu u Grazu (AU$trija) i poha
đam 5. godinu. Pripadam Prizrenskoj bisku„ 
p1Jf Inače sam bio sjemenlštarac u subotJ: 
ekom sjemeništu "PAULINUM• (1993-
1996), gdje sam maturirao 1996 

Rado se Javljam glavnom uredniku 
~vonl~i' lw)I Je m~ ntlqld zaboravljena pri
Ja~ljl'l<otlKc, emo 1gra11 npgomet u Dudovoj 
luml f • dan :Matoml 

Oon Adr1Ja ja Vam želim sve najboije I 
puno uspjeha u Vašem svećeničkom fi 

naša institucija je dobila ulje za grijanje. Na 
toj pomoći najiskrenije zahvaljujemo. 

Molimo za našeg Lacija! 
Sjemenišna zajednica je jedna živa za

jednica koja je sastavljena kao i druge takve 
ustanove, od mladih sa svim njihovim 
mladenačkim problemima. Tako se događa i 
kod nas da se netko i razboli ili da ima neke 
druge probleme. Sredinom mjeseca stu
denog naglo se i teško razbolio naš trećo
školac Laszl6 Mago koji se sada još nalazi 
na reanimaciji u subotičkoj bolnici. Našeg 
bolesnog sjemeništarca preporučujemo u 
vaše molitve. 

fidventske večeri 
U došašću se odavno u sjemeništu 

priređuju adventske večeri. Kao i u mnogim 
našim crkvama, tako i kod nas u sjemeništu 
držimo mise zornice. Osim na zornicama i 
na adventskim večerima se također pripre
mamo za proslavu Božića. Subotama na
večer, uz Službu riječi koju predvodi uvijek 
drugi svećenik i ujedno tumači adventska 
čitanja i evanđelje, upali se po jedna nova 
svijeća na adventskom vijencu u sredini sje
menišne kapelice. Adventske večeri u ovom 
došašću su nam predvodili duhovnik mons. 
Marko Forgić , zatim katedralni kapelan Er
vin Kovač i Szungyi Karoly. Zadnju ad
ventsku večer održao nam je naš ordinarij i 
veliki kancelar naše škole dr. lvan Penzes, 
i ujedno nam čestitao božićne blagdane. 

votu! U Beču je i naša "Albanska katolička 
misija" koju vodi don lzak Dodes. Misija 
izdaje novine "LAJMETARI" ("GLASNIK"). 
Don lzak i ja uređujemo novine i izdajemo 
ih svaki drugi mjeseci On je odgovoran a ja 
urednik! 

Srdačno pozdravjam moju nikad zabo
ravljenu Suboticu. Ovaj grad mi leži u mo
me srcu, jer tamo provedoh jedan dio mog 
života! 

Ovim osJećaJnim riječima pozdravlJam 
vlč Andnju Anišića. g. J. Miocsa, don 
Slavka, nastavnički zbor sub. sjemeništa 
Posebno po.zdravjam "TETU VtTU·. njoj 
želim Božji blagoslov I zdravlJe 

SJemen1štarcima telim puno uspJeha! 

Pozdrav/ja Vas Ko/i GJergJ/ 

m 



Dragi jubifrjski Zvončićil 

j Gocii1ia Ve(ik.og ju&iCeja 
2000. pri6[iiava se kraju. 
Zato će ovaj &roj 6iti pravo ~ ~ 
malo sCa.vge: ukrasit ćenw ga 

V • V• • • 

vastnt crte.zima.) PJes1rwm 1. , 

vijestima. iz vaših župnih , , ,. 
zajec!nic~ Sve to poltazuje c!a. ~ 
st e 6aš pravo >> kršćansko pro- ~ 

, Geće» što i ž.e[i naš sveti otac 
Ivan Pavao II. 

B., Oc! srca vam že.Cim puno 
•· 6Ca.gosCova za Božit i u 2001. 

godini) i u k.ršćansk.oni . 
trećem miCeniju. 

Zvcmčica 

Josipa Klecin, I. razred 

''nou1nARI U AKCIJI'' 
Na poziv Hrvatskog kulturnog centra 

uaunjevačko kolo" da se uključe u tečaj 
"Novinari u akciji" na prvi susret u subotu 9. 
prosinca odazvalo se 27 djece (od 10 do 15 
godina) iz Subotice, Male Bosne, Đurđina, 
PaJića i Tavankuta. , 

S obzirom na veliki broj prijavljenih učeni
ka koji žele i sami naučiti "tajne novinarstva", 
tečaj će se odvijati u dvije grupe svake subote 
(od 10-11 sati i od 11-12 sati). Polaznici tečaja 

·· će imati i "praksu", odlazit će s novinarima na 
··koncerte, izložbe, književne večeri, a pokušat 
će i sami pisati za novine. Tečaj će voditi no
vinari: Dijana Kopunović, Tomislav .Žigmanov, 
Zlatko Romić, Katarina ĆeUković f Zvonim1r 
Sudarević. 

Tečaj traje 3 mjeseca a možete se još 
uključiti. 

Katarina Ć~ 
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nožić je dan da se slavi 
u srcu i glavi. 
nog je meni dao dar. 
moram i ja njemu neku stvar. 
molitva moja i vjera moja 
bit će njemu najljepši dar! 

lsus je meni mio i drag. 
čuva mene i moj kućni prag. 
~Iavim ovaj sveti dan. 
nožić je Jsusov rođendan. 

marijo majko. sveta i mila. 
i tebi veliko hvala 
što si nam davno 
lsusa Krista rodila! 

llJZJrho Pinter 
~\7. Rok - ~ubotica 

... 11"4/fCI'. • 1\,,\..,,1 
f,_S •rt, f"i<'i) YIJ{(e'f/ ( 

Daniel Tikvicki, župa 11/susovo Uskrsnuće" 

Sanja Šokac, Sombor 

V 

POCETAK ADVENTfi 
U BAJMOKU 

Kako jubileji brzo prolaze! Evo već 
smo u posljednjem dijelu ove Jubi
larne 2000. godine. Advent - došašće 
je vriJeme naše priprave za proslavu 
rođenja našeg Spasitelja Isusa Krista. 

Prve nedjelje adventa , na sv. misi 
koju je predvodio naš župnik Slavka, 
upriličili smo svečanu ulaznu procesi
ju i unijeli u našu crkvu adventski vi
jenac. Vijenac su unosili bandaš Mar
ko Stipić i bandašica Mirela Sakač , 

obučeni u narodne nošnje. Za ovu 
jubilarnu godinu adventski vijenac 
izradio je lvan Stipić sa svojim surad
nicima. I ovom prigodom, župni zbor 
mladih izveo je psalam "O ljubavi tvo
joj Gospodine ... " Crkva je bila sve
čano ukrašena prelijepim adventskim 
dekoracijama, za koje imamo zahvali
ti našim stalnim suradnicima lvanu 
Stipiću i teta Zinki. 

Nakon unošenja vijenca, upalili 
smo i prvu adventsku svijeću i izmolili 
molitvu za procvat vjere u našim baj
močki m obiteljima. Inače, cijelo vri
jeme adventa odvija se pod geslom 
"Djeca su proljeće obitelji i društva". 
Tako svake nedjelje u adventu mo
limo posebno i za određene nakane, 
a prigodne molitve sastavljaju mladi iz 
naše vjeronaučne skupine. 

Kao posebni kuriozitet, napomi
njemo da smo ove godine poslije du
gog niza godina pokrenuli sv. mise 
zornice u našoj župi, koje za sada 
slavimo srijedom i petkom, a koje 
predvodi naš župni vikar Attila. U 
adventu je naš župnik inicirao i svo
jevrsno natjecanje - i mi mladi i djeca, 
s jedne strane, i odrasli s druge, na
tječemo se u revnom pohađanju zor
nica, a te će nam mise biti najbolja 
priprava za Božić. 

Mire/a Sakač 

' 

' 
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Antonia Tumbas, /. razred - "lsusovo Uskrsnuće" 

PROIL4\/4 ni. NIKOLE 

U mnogim se župama radosno dočekivao omiljeni dječji svetac -
sv. Nikola. Izdvajamo dva dočeka koja su okupila puno djece. 

U HKC 
"Bunjevačko kolo" 

Već tradicionalno 
dočekan je sv. Nikola u 
Hrvatskom kulturnom 
centru "Bunjevačko ko
lo" gdje se okupilo pre
ko 300 djece. U kraćem 
igrokazu "dida i majka 
su ispripovidali kako su 
kadgod dica dočekivala 

sv. Nikolu", tako nam pričaju mališani, kad eto i njega - stigao je 
raspoložen, a pokloni iz njegove u dječje ruke . Na susret s njim pri
stup je bio slobodan, a pokrovitelj ove lijepe priredbe bio je ZZ 
"SALAŠ0

• Preostalih stotinjak paketića Hrvatski kulturni centar je 
odnio u "Kolevku" i tamo obradovao stanovnike ove ustanove. /K. Č./ 

Stigao i u Tavankut 

U organizaciji HKPD "Matija Gubec" iz Tavankuta za najmlađe 
članove Društva na spomendan sv. Nikole biskupa upriličenje prigo
dan program koji su izvela sama djeca. Ova mala predstava i do
djela paketića bila je u prostorijama kluba Društva. Program je s dje
com uvježbala Marija Matković , koreograf najmlađe skupine fol
klorne sekcije Društva. Na koncu programa vrhunac je bio dolazak 
sv. Nikole koji je svoj okupljenoj djeci podijelio prigodne paketiće. 

lupnik 

' 

...,..~.......,....... 

• 

lvona Šokac, li. razred 

DAN ZAHVALNOSTI U SELENČI 

Vjernici župe Presvetog Trojstva u Selenči 30. listopada na 
nedjeljnoj sv. misi proslavili su NEDJELJU ZAHVALNOSTI. 

U ovoj Jubilarnoj godini htjeli smo na osobit način obilježiti 
ovu zahvalu, što nam je I uspjelo. Djeca su (poučena na 
vjeronauku što znači ta zahvala) cijeli tjedan donosila razne 
plodove kojima smo svečano okitili crkvu. U ukrašavanju crkve 
katehistici su pomagale i animatorice. 

Zajednički rad je urodio plodom. Vjernici su u nedjelju sa 
zanimanjem pratili djecu u narodnoj nošnji dok su prinosili 
darove na oltar, a nakon sv. mise su s oduševljenjem razgledali 
ukrašenu crkvu i oltare. 

Kristina Ralbovska, katehistica 

V 4' 

Marija Vizin 
li. razred 
"/su sovo 
Uskrsnuće" 

BOZICNA NAGRADNA IGRA 

Za djeci najdraži blagdan, za koji je povezane darivanje i velik
ih i malih, i Uredništvo našeg lista se potrudilo da nagradi one koji 
su točno odgovorili na pitanja. Točni odgovori su bili: 

1. MATERICE; 2. OCI. 

Evo nagrađenih Zvončića: 

1. Boris Faćol , Vinogradarska 23, Subotica - Betlehem 

2. Martina Dulić , Salaš 315, Đurđin - Subotička Danica 

3. Elizabeta Nad Kanas, Cankareva 9, Subotica - Anđeo 

4. Nata lija Marijanušić , G Tavankut 1076/a - Kaseta nBož1ć u Bačkoj" 
5. Marija Vuković , Subotička 3E, Mala Bosna - PrivJesak 

6. Antonija Tumbas , Golubova 29, Subotica - Subotička Danica 
7. Iva Vidaković , Palić - Božićne naljepnice 

8. Arpar Kiralj , XII. VUB, Sombor - Molitvenik "Slava Božja" 

9. Katarina Evetović, Jerneja Kopitara 13, Subotica - Slikovnica 

1 O. Jasmina Milanković, Verušić 93, Subotica - Božićne naljepnice 
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Urodili: Marina, Dijana, lvana, teljka, Biserka, lgor i Ljubica 

, Bog mladi! 
Ovo~ puta s rnalirn zakašnjenje1n ali doslJednl sebi te ovaj broj Izlazi u vrijeme pre

di\ nOR blagdana rođenJa lsusovoQ, Božića. VJeroJatno sn10 se kroz ovo pripravno vrijeme 
ad, enta zan1orill od Iščekivanja, očisti li uz divne žrtve( te revnosnljl I bliži bill Bo~u uz 
rorate (zornice). Zajedništvo koje se ostvarilo na ovim ranim misama, zajedništvo medu 
ljudima i zajednlšt\:o s Bo~om krunisat će se u najdivnijoj noći lsusovo~ rođenja. u njoj 
se rada jedno novo zajedništvo koje ovom svijetu u Isusu donosi spasenje. Sto$_!a, naj
divniju noć kada je svima nama osmijeh na usnama, radost u srcimal podijelite u zaje
dništvu sa svojim najmilijima. Okupljeni oko trpeze, obiteljske i Božje. 

Možda ovaj uvodnik sliči obiteljskoj strani i njenom uvodniku, ali hoću vam reći, oni 
s kojima živite, koji vas odflajaju i od kojih imate podršku (ne baš uvijek ... ) jesu tu zbo~ 
nas, zbog zajedništva i naravno mi mladi, njihovo nasljeđe, smo tu zbosJ njih - donosi
mo im radost (ne baš uvijek ... ). Okrenuti smo jedni dru~ima za podršku i život. 

Premda se neće baš svi složiti s prethodnim riječima, znajte da smo svi, baš svi, po
zvani da pronosimo RADOST, kao što Je lsus donosio radost u toj divnoj noći svo~ rođe
nja. StoRa za ove blaRdane budite radost! 

. Srićan vam Božić i svi božićni blaRdani. • 

Marina 

TRIBINE MLADIH 
ŽIVJETI RIJEČ 
U nedjelju, 12. studenog u Katoličkom krugu u Subotici održana je redovita Tribina 

mladih na koju se i ovog puta okupilo više od stotinu mladih. Predavanje na temu "Živjeti 
Riječ" održao je dr. Tadej Vojnović, franjevac iz Novog Sada. On je u prvom dijelu preda
vanja kao vrsni bibličar prikazao što o Riječi piše u Svetom pismu a potom je naglasio 
kako je važno biti vršitelj Riječi a ne samo slušatelj, jer oni koji slušaju i vrše Božju riječ su 
lsusova "nova obitelj"; oni su mu i brat i sestra i majka. Živjeti Riječ zapravo znači "živjeti 
Isusa Krista", naglasio je predavač. Nakon rasprave i obaveznog "informativnog" dijela u 
kojem je voditeljica tribine Željka Cvijanov upoznala mlade sa značajnijim događanjima 
vezanim za vjernički život mladih u Subotici , mladi su nastavili druženje u kojem su priredili 
razne društvene igre. 

Na ovoj tribini osim Subotičana sudjelovali su i mladi iz Tavankuta kao i desetak mladih 
iz Novog Sada. 

Rfi DOVfiTI SE 

U nedjelju, 1 O. prosinca u Katoličkom krugu u Subotici održana je redovita Tribina 
mladih. Mlade nije iznenadila promjena termina pa se i ovog puta okupilo njih više od sto
tinu. Tema je bila "Jubilejski Božić" a predavač mons. Stjepan Beretić koji je temu 
aktualizirao govoreći o izazovima i kušnjama mladih. Jasno je stavio do znanja da se jedi
no uz Boga može uistinu doživjeti prava radost Božića. Predavanje je nakon određene 
misli prekidao pjevanjem božićnih pjesama što su prisutni lijepo prihvatili. 

Druženje je ovog puta bilo u adventskom duhu - uz razgovor, kokice, bombone ... 
Na kraju, želimo vam svima u ljubavi i radosti dočekan Božić, kao i blagoslovljenu 

novu godinu. 
Također vas potičemo da nam vašim sugestijama o izboru teme, druženja i sl. (putem 

vaših odbornika ili pisma) pomognete da našu tribinu učinimo još boljom. 
Odbor Tribine mladih 
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4 Z/.\ P t 
, Tribina mladih počela je organizirati 
: redovite zabave kršćanske mladeži. 
: Organizacija je povjerena mladima koji 
: su željni druženja i zabave. Do sada su 
: uspjeli uz teške muke organizirati jedno 
1 PRELO, i u ovom trenutku njihov entuzi- 1 

jazam nije dovoljan. Kršćanska mladež : 
kroz Odbor Tribine mladih moli sve zain- : 
teresirane da pomognu u financiranju 1 

ovakvih druženja i ujedno podsjeća da 
se ovim putem mladi vraćaju svojim kori
jenima - održavanju tradicije PRELA. 

Planovi za VEĆE ZABAVE su za 
Moterice, Božić i Prelo mlodih u "Bunje
vačkom kolu". 

Svesrdno vam zahvaljujemo! 

Marina. 
L------------------------------~ 

NAJfiVfi - NAJAVA - NfiJAVA 
' 

MISA MLADIH ZA MIR 
5. 01. 2001. godine 
u sklopu završetka 
Jubilarne godine 

u katedrali u 15 sati 

MISA MLADIH ZA MIR 
Poslednja misa mladih za mir u ovoj 

godini je bila 1. prosinca u crkvi lsusova 
Uskrsnuća. Na misi je sudjelovao lijepi broj 
mladih iz okolnih župa. Sv. misu je predvo:. 
dio župnik - domaćin, mons. Bela Stantić 
koji je rekao i lijepu prigodnu propovijed. Za 
ispovijedanje, na raspolaganju su nam bili 
mons. Marko Forgić i vlč. Franjo lvan
ković. Poslije sv. mise smo prešli u 
vjeronaučnu dvoranu gdje smo razgovarali i 
družili se. 

Zahvaljujemo se domaćinima, a napose 
vlč. Beli Staniću, kao I ispovjednicima i 
svima prisutnima. 

za najljepšu PRELJSKU PISMU 
za Prelo mladih koje će se održati 

24. 02.2001.godine 
Vaša nadahnute pjesme treba predati do 

1. 02. iduće godine na adresu "Zvonika" s 
naznakom "Natječaj za preljsku pismu 
mladih". 

Sad vam još ostaje da pronađete način i 
iskažete sebe i doprinesete (budite zvjezdi
ca) svom nacionalnom nasljeđu, održanju 
tradicije. 

Na bih da budem dosadna. ali ne dozvo
lite da o nama mladima govore kao o neza
interesiranim generacijama. Nemojte razo
čarati sebe ... 

Puno sreće, pišite! 
Marina 

' 

' 
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Razmišlj nje mladih 
na pragu trećeg tisućljeća 
Potaknuta mnogin1 događajima koji su se dogodili u ovoj 

Jubilarnoj godini, odlučila sam napisati nešto što će možda 
r1ekim mladi111a pomoći da nel{e svoje "uspavane" želje i 
rnogućnosti aktiviraju u novom tisućljeću koje 11am se bliži. 

S\1i dakle, počevši od najmlađih do najstarijil1, pa i mi 
mladi, imamo nekt1 zadaću koju bismo, ako ni po čemu , 
onda bar po svojoj savjesti trebali ostvariti u novom tisuć
ljeću. Jer, toliko je događaja koje bi rado žeijeli svi zaboravi
ti. Toliko je mržrlje u cijelom svijetu. Koliko se samo ratova 
već odigralo u proteklih 2000 godina? Koliko je djece i sta
rih umrlo od gladi? Sve su to stvari koje su ovaj naš tužni 
svijet učinile još tužnijim. Zar se moglo zbiti u isto vrijeme i 
toliko lijepili, ali i loših događaja? Zar 2000 godina nije bilo 
dovoljno da ljubav nadvlada zlo? Zar se ove sante leda, koje 
danas dijele narode i čitavi svijet, nikada neće otopiti? 

Ne! To se ne sn1ije dogoditi. Jer, mi kršćani ne smijemo 
gledati tako. Naš pogled mora biti uprt malo dalje! U život, 
život poslije smrti! Toj nam je život Krist svojom smrću 
zagarantirao. Ali mi smo ti koji tu moramo dati sve od sebe 
da nam ta misao bude stalno u mislima, i da se za to na 
ovom svijetu neprestano borimo. Naše molitve u novom 
tisućljeću, i neprestana zauzetost za rast duhovnog života, 

"ELIKI JUBILEJ 
2000., 2001. ILI 19941 

Jeste li se zapitali otkud računanje godina nove ere, kada 
se zapravo lsus rodio, kada počinje treći milenij? Jubilejska 
slavlja započela su svečanim obredom otvaranja Svetih vrata 
na bazilici Sv. Petra u Vatikanu u božićnoj noći prošle godine, 
a završit će na svetkovinu Bogojavljenja 6. siječnja iduće 
godine, međutim nije posve jasno kada je stvarna dvijetisućita 
obljetnica Kristova rođenja. 

Kada je DioniziJe Mali, redovnik iz V. sto
ljeća, izračunavao godinu Kristova rođenja 
pogrešno ju je stavio u 754. od sagrađenja 
Rima, dok se danas taj događaj datira u go
dinu 7 49. Riječ je, dakle, o pogrešci od 5 do 
6 godina koju, međutim, nitko ne ispravlja. 
Da bi sve bilo još zamršenije, čini se da je 
Dionizije načinio još jednu pogrešku u svom 
računanju. Herod Veliki, za kojeg Biblija kaže 
da je živio u vrijeme lsusova rođenja, umre 
je 4. godine prije nove ere. Prema Matejevu 
evanđelju kada Herod nije uspio prevariti 
mudrace da ga odvedu Isusu, naredio je da 
se poubijaju svi dječaci u Betlehemu i okoli
ci. Budući da se Herodova naredba (koja nije 
zabilježena nigdje osim u Evanđelju, no ipak 
je vjerodostojna povijesna činjenica) odnosi
la na sve dječake od dvije godine naniže, 
može se zaključiti da se pokolj dogodio u 
prve dvije godine Kristova života Ako pret
postavimo da se taJ događaj zbio potkraj Herodova života (što je 
vrlo vjerojatno) tada možemo zaključiti da se lsus rodio 5. ili 6. 
godine prije nove ere. U tom slučaju dvijetisućita obljetnica Kristova 
rođenja trebala se slaviti već 1993. ili 1994. Dionizije je godinu u 
kojoj je Krist rođen dakle računao kao prvu godinu nove ere. No, 
prema njegovu brojenju, godina koja joj je neposredno prethodila 

učinit će da cvijeće procvate na svakom koraku, i da se u 
svakom srcu rodi ljubav. Krist nam je toliko toga obećao! I 
to je 0110 što svagdanje oluje ne smiju odnijeti s \jetrom. Jer 
znamo da nas Krist ljubi, da nas nikada neće ostaviti. J da 
će biti s nama i kad olLtje navale. 

J premda tako živjeti nije lako, to bi trebala biti zadaća i 
nas mladih. A to se može učiniti na razne načine. Pomagati 
starima i bolesnima, onima koji su u potrebi, uključiti se u 
svoju župnu zajednicu, pomagati gdje je god potrebno i, 
ono što je jako važno, nikako ne zakopavati svoje talente. 
Baš naprotiv, razvijati ih na korist sviju . I naravno, ljubav bez 
koje se ne tnože živjeti, ni u ovom, a kamoli u novom tisuć
ljeću. 

I ako svatko od nas bude preuzeo dio tereta i u novom 
tisućljeću, možemo biti sigurni da će se Krist s nama 
radovati, i neće dati da ni jedno naše dobro djelo i želja da 
nam svima bude bolje, propadnu. 

ZATO S OSMIJEHOM NA LICU, I S KRISTOM U SRCU, 
KRENI I TJ U NOVO TISUĆWEĆE! r! Na tom ti putu želim i ja 
obilje Božjeg blagoslova ... 

"Gdje može procvasti i jedan cvljetL 
tu će jednoga dana biti tisuću cvjetova." 

(Phil Bosmans) 

te/jka Zelić 

bila je 1. godina prije nove ere. Zbog pogreške u računanju ili na
mjerno, on jednostavno u broJenje nije uvrstio nultu godinu. Tako je 
prema Dionizijevu računanJu Božić 2. godine nove ere bila prva, a 
Božić 3. godine druga obljetnica lsusova rođenja. Tim slijedom 
2000. obljetnica Kristova rođenja pada na 25. prosinca 2001 ! Zbog 
vremenske razlike praktički je nemoguće ustanoviti stvarnu godinu 
Kristova rođenja, no posve je vjerojatno da se ono može smjestiti 
negdje između 7. godine prije nove ere i 1. godine nove ere. 

Postavlja se, međutim , pitanje zašto onda Crkva tako svečano 
proslavlja 2000. godinu? Odgovor je jednostavan zato što i svijet 
toga datuma slavi početak novog tisućljeća . lvan Pavao li. u svome 
apostolskom pismu "Nadolaskom trećeg tisućljeća" piše: "U sklopu 
toga, dvije tisuće godina od rođenja Kristova (ne obazirući se 

na kronološku točnost 
brojenja) predstavlja 
izvanredno velik Jubi
lej, ne samo za krš
ćane, nego neposred
no za čitavo čovje

čanstvo, zbog istaknu
te uloge koju je krš
ćanstvo imalo u ova 
dva tisućljeća . Znako
vite brojenje prolaska 
godina gotovo posvu
da se vrši polazeći od 
dolaska Krista u svijet, 
koji tako postaje cen
tar i kalendar danas 
najviše upotrebljavan. 
Nije li možda i ovo 
jedan znak jedinstve
nog prinosa što ga je 
općoj povijesti donijelo 

rođenje Isusa iz Nazareta?" Za Papu je, dakle, proslava dvi
jetisućite godine znak središnjeg mjesta koje kršćanstvo zauzima u 
našem društvu i to je za Crkvu temeljni razlog slavljenja Velikog 
jubileja 2000. godine. (sa) 

Prema /KI priredio: lgor 
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Povijesni prikaz posvete 
hrvatske mladeži Srcu lsusovu 

1900. godine 
Uoči svete Jubilarne godine, 1899. papa 

Leon XIII posvetio Je ciJeli svijet Srcu lsu
sovu. Za tu prigodu objavio je encikl1ku 
4nnum Sacrum koJa je pripremila tu posvetu 
koJu je sam Papa smatrao naJvećim činom 

svoga pontifikata. 
Godinu dana poslije, početkom 1900. g. 

bila je u Hrvatskoj pokrenuta inicijativa da se 
hrvatska mladež još posebno posveti Srcu 
lsusovu u osvit novog stoljeća. Zagrebački 
nadbiskup J. Posilović u tu je svrhu usta
novio poseban pripremni odbor koji je orga
nizirao posvetu. Posveta je obavljena na 
blagdan Srca lsusova 22. lipnja , a priključilo 
se ovoj inicijativi preko 160.000 mladih iz 
cijele Hrvatske. Za tu je prigodu travnički 
devetnaestogodišnji gimnazijalac Petar Pe
rica spjevao pjesmu "Do nebesa nek se 
ori" koja je kroz cijelo XX. stoljeće pod
sjećala na posvetu i ostala jedna od najpo
pularnijih hrvatskih vjerskih pjesama. Po
sveti hrvatske mladeži dana je i vidljiva 
dimenzija. Svi mlad, koji su obavili posvetu 
stavili su svoj potpis u posebno ukrašenu 
knjigu-album koja je zajedno sa zlatnim 

priznajemo: Bog je ljubav i svojom ljubavlju 
želi nas usrećiva ti zc.1 cijelu vječnost zajedno 
sa svima onima koJi se nađu dostojnima nje
gove ljubavi. 

Ako je to stvarnost koja nas očekuje i 
kojoj idemo u susret, zašto onda ne početi 

već sada ovdje na zemlji živjeti to stanJe Je
dinstva s Bogom u ljubavi po Kristu, koji nam 
je tu Božansku Ljubav obJavio i donio i 
svakodnevno dariva u sv. Euharistiji , sakra
mentu svoje ljubavi?! I upravo to je ono što 
predlaže i nudi posveta Srcu lsusovu. Na taj 
način učinit ćemo si svoj život daleko ljepšim 
i smislenij1m Predusrest ćemo i spriječiti 
mnoge slabosti i padove, nepotrebna lutanja 
i razočaranja što nam grijeh donosi , jer grijeh 
čini se kao da obećaje puno, a u stvari daje 
malo i oduzima sve. 

Posveta Srcu lsusovu nadalje priprema 
vjernika kršćanina za onaj konačni susret s 
Kristom, našim sucem na koncu našega ži
vota. Kroz intenzivniji duhovni život što 
posveta predlaže, tj kroz molitveni i sakra
mentalni život, onaj koji se posvetio Srcu 
lsusovu u svojoj duši neprestano podržava i 
razvija život Milosti; tako čini svoju dušu 
spremnom za onaj konačni susret s Kristom 
pogotovo ako bi taj susret došao neočeki
vano. 

srcem bi I a pred a na papi -.....,...,, ""'""":,"'!",. -. ~~-,,--~..,...."'ll"'lr'~r-"."""~~ ..... 

Leonu XIII. prigodom rim- · ~, 
skog hodočašća 3. srpnja · ·*'i,,,~ 

1900. g. U zlatnom srcu mla- ·: ,, ffftf ~ 
di su pohranili popis svojih 
molitava, žrtava i brojnih dru
gih pobožnih djela, ukupno 
1,189.500 što su ih prikazali 
Bogu za Svetoga Oca. Ovaj 
je dar Papi bio posebno drag 
što je pismeno potvrdio u 
svome zahvalnom pismu za
grebačkom nadbiskupu. O 
cijeloj ovoj hvalevrijednoj 
akciji objavljena je 1901. 
spomen-knjiga od 250 str. u 
kojoj je detaljno opisan cijeli 
ovaj pothvat. Posveta je bila 
divna ispovijest vjere hrvat
ske mladeži u Isusa Krista što ju je ona 
posvjedočila na početku ovoga stoljeća i 
koju su ostavili nama svojim potomcima kao 
ohrabrujući uzor i poticaj. 

Zašto se posvetiti Srcu lsusovu? 

Govoreći o posveti Srcu lsusovu polazi
mo od ove činjenice: svi smo putnici na ovoj 
zemlji. Stvoreni smo ne za ovaj zemaljski 
život nego za drugi svijet, za vječni život u 
riebeskom Božjem Kraljevstvu koje nam 
Krist obećaje ako budemo živjeli po evan
đeoskom nauku. 

A što će nas usrećivati u nebu? Bit će to 
Božanska Ljubav, tj. sjedinjenje naše duše u 
ljubavi s trojstvenim Bogom, s Ocem, Sinom 
i Duhom Svetim. Otkrit će nam se konačno 
ona stvarnost koju sada u vjeri prihvaćamo i 
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Elementi posvete Srcu lsusovu 

Posveta Srcu lsusovu nije jedan zavjet, 
niti preuzimanje nekih posebnih vjerskih 
obaveza koje bi od čovjeka tražile neke veće 
žrtve ili odricanja. Ona sadržava nekoliko 
elemenata koje ovdje navodimo. 

Posveta Srcu lsusovu nije jedan zavjet, 
niti preuzimanje velikih vjerskih obaveza. Ali 
isto tako se ne sastoji samo u tome da se 
izmoli posvetna molitva na blagdan Srca 
lsusova i tim svečanim činom zasvjedoči 

svoja vjera u Isusa Krista. Ona pretpostavlja 
da će život onoga koji se posvetio biti više 
ispunjen ljubavlju Srca lsusova kroz razne 
oblike štovanja Kristova Srca. 

Prvo što se preporuča nakon posvete 
(za one koji to još nisu učinili) jest obaviti 

pobožnost devet prvih petaka. (Informirati se 
točno u čemu se ona sastoji i koja su 
obećanja vezana uz tu pobožnost!) A i oni 
koji su već obavili devet prvih petaka pre
poruča se da im svaki prvi petak bude mali 
blagdan Srca lsusova u kojem će odati što
vanje njegovoj ljubavi i primiti ga u sakra
mentu sv. Pričesti. Uz prvi petak preporuča 
se obavljanje svete gecemanske ure u četvr
tak uoči prvog petka, kako je to sam lsus 

tražio. 
I 

Drugo što se preporuča jest 
svakodnevna molitva prikaza
nja kojom ujutro sva svoja djela 
i cijeli dan s molitvama, radosti
ma, trpljenjima posvećujemo 

božanskom Srcu lsusovu i pri
kazujemo kao naknadu za gri-
jehe i na razne nakane, napose 
one nakane od Apostolata 
molitve čiju se duhovnost na
stoji upoznati. Preporuča se 
čitati knjige o Srcu lsusovu i 
Glasnik Srca lsusova. Korisno 
je češće moliti Litanije Srca 
lsusova i Zlatnu krunicu, te 
zazivati preko dana Srce lsu
sovo zazivima iz litanija kao 
npr.: "Srce lsusovo, bogato za 

sve koji zazivaju tebe, smiluj nam se!" 
A nadasve se preporuča česta sv. ispovi

jed i sv. Pričest , jer tek kroz često primanje 
sv. sakramenata lsusova božanska ljubav 
preobražava našu dušu i srce i ispunja nas 
svojom milošću i snagom. p. B. Nagy 

SOBOTIČKI MEPOVCI 
SE POSVETILI SRCU 1sasova 

U subotičkoj župi sv. Roka na blagdan 
Krista Kralja 25 pripadnika Mladeži euhari
stijskog pokreta posvetilo se Srcu lsusovu 
pod svečanom sv. misom u 9 sati. Mladi su 
se za ovaj događaj pripremali na svojim 
mepovskim susretima, kao i sakramentom 
sv. ispovijedi. Radost na licima mladih nakon 
posvete bila je očita. 

' 

' 
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OBITELJSKI SUSRETI 
• 

DJEČJI VRTIĆ NA POMOLU ZLATNI PIR 
U vjeronaučnoj dvorani župe sv. Roka u petak 17 studenog 

gosti "Obiteljskih susreta" bili su promotori američke fondacije 
Catholic Relief Services" (CRS) 1z Beograda koji su zainteresi

ranim roditeljima govorili o skorom otvaranju dječjeg vrtića u 
samostanu sestara ''Kćeri milosrđa". 

V 

UODZACIMA 
U odžačkoj crkvi sv Mihovila 19 stu

denog bilo je veliko slavlje - za pedeset 
godina bračnog života zahvalih su Bogu 
Gal Antal i Terezija, koji danas žive u 

Da je interes velik pokazala su mnogobrojna pitanja upuće
na Marijani Todorović i njenom kolegi Dini, a na neka pitanja 
odgovarali su i s. Silvana Milan i župnik Andrija Anišić. Već 
duže vrijeme održavaju je stalni kontakti s Katoličkom službom 
za pomoć (Catholic Relief Services) u Beogradu koja razvija 
program 'Partnerstvo roditelja i škole" (PSP) u cilju poboljšanja 
kvalitete obrazovanja. CRS započinje predškolski PSP program 
u S~biji koji će se u početku odvijati u okviru rada nevladinih 
organizacija i privatnih obdaništa, a kasnije i u državnim pred
školskim ustanovama. Subotica je grad kojem je potreban vrtić 
u samostanskom okrilju i upravo pomoć ovog programa može 
napokon realizirati ideju koju već duže vrijeme časne sestre 
'Kćeri milosrđa" pokušavaju ostvariti jer je rad s djecom njihova 
temeljna karizma. 

li „ 
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Cilj ovog programa je da omogući uključivanje 
dJece iz siromašnijih i marginaliziranih grupa 
stanovništva, iz različitih kulturnih sredina da bi se 
stekla pozitivna iskustva multikulturalne zajednice 
u predškolskom obrazovanju i odgoju. Subotica je
ste grad takvih obilježja te se nadamo da će plod 
dosadašnjih dogovaranja biti skorašnje adaptira
nje prostorija samostana, a odgajatelji se već 
obrazuju za ovaj program. 

O rezultatima dosadašnjih dogovora govorio je 
i Dujo Runje, pedagog u "Našoj radosti" koji koor
dinira stručni rad u ovom poduhvatu. 

Zbog velikog interesa. evo nekoliko podataka o 
strukturi predškolskog programa po metodi 
Montesori". Program obuhvaća djecu, odgajate

lje, roditelje i lokalne partnere. Svaki čimbenik je 
važan: roditelji će pomoći svojim uključivanjem u 
rad obdaništa, djeca će imati program prilagođen 
nJ1hovoj sredini, odgajatelji će uz moderne metode 
rada bit, partneri i djeci i roditeljima. lokalni partneri 
pak imaju presudnu ulogu u otvaranju vrtića jer će 
on, pomoći u iznalaženju rješenja za razna pitanja 
koJa prate otvaranje vrtića. 

Uz želJu da sve ide po planu, očekuje se već u 
s1Ječnju početak adaptacije samostanskih prostori
Ja 1, naravno, početak rada vrtića u toku iduće 
godine 

Katarina Čeliković 

Doroslovu. Prije pedeset godina je bio isti datum i isti dan - ne
djelja, Dan Gospodnji. Prilika je to bila za njihovu djecu, unučad, 
rodbinu, goste jubilaraca i vjernike odžačke župe, gdje su sla
vljenici živjeli dugo godina, da podijele radost ovog bračnog 
para "na kojem se ni nakon pedeset godina zajedničkoga života 
ne primjećuje da je netko nekome dosadio ili da su jedno dru
goga siti - kako se to danas na žalost dosta često može čuti kod 
mlađih bračnih parova" - kako je istaknuo župnik Jakob u svojoj 
homiliji. Nakon svečane sv. mise i posebnog blagoslova jubila
raca kojega su tom prilikom primili, svečanost je nastavljena . 
pravim agapeom. 

B021ĆNI PRIZORI 

O ČEMU JE SVETOST 
SVETE OBITELJI 

Svim kršćanskim obiteljima uzor treba 
biti Sveta obitelj. Kako ih nasljedovati kad je 
teško čak i zamisliti kakvi su oni bili i kako 
su izgledali svakodnevni prizori Nazaretske 
obitelji. 

Je li Josip ikad prigovorio Mariji zakaš
njeli objed, a Marija bila tužna zbog toga 
prigovora? Je li lsus (pravi Bog, ali i pravi 
čovjek) bio živahna beba? Kakve je igračke 
volio kao dječak, i je li bio omiljen u društvu 
vršnjaka, ili možda predmet prijetnji i 
podsmjeha? 

Likovni umjetnici često ih prikazuju idi
lično, i katkad nestvarne, kao da nisu dio 

župnik Jakob 

ovoga svijeta. Realno gledajući, nije sve bilo tako: siromašna obitelj suočena 
sa svim poteškoćama koje nosi zarađivanje za život, problemi odgoja, 
neprospavane noći dok je dijete malo, i roditeljske brige vezane za njegovo 
odrastanje i cio životni put. Sveta obitelj živjela je u veoma sličnim okolnosti
ma kao i mnoge današnje, samo je kod njih Bog bio zaista prisutan, i njiho
va međusobna ljubavje bila savršena. 

U novo tisućljeće ponesimo još Jače utjecanje pod zaštitu Svete obitelji -
koja je prošla i veće poteškoće od onih koJe mi in1amo. Na zaboravimo u svoj 
romantici Božića da je na1važn1Je primiti Boga i bližnje u srce. Učinimo ovaj 
jub1leJsk1 Božtć svim radostan IH. L.I 
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Uređuje: Jakob Pfeifer 

MEDURELIC,IJJKI 
IUIRET U ODŽ-4<1M4 

Međureligijski susret održan Je 28 i 
29. listopada u župi Odžaci a organizator 
susreta bio je Međureligijski centar sa 
sjedištem u Beogradu. Susret Je imao 
radni naslov "Farbanje ograde". Naime, u 
programu tog Centra je kontaktiranje s 
lokalnim stanovništvom u različitim vido
vima susretanja. Susret je započeo upo
znavanJem sudionika, a nakon toga je 
započeo pothvat "farbanje metalne 
ograde'' oko crkve. Program je nastavljen 
u Baču, gdje su sudionici posjetili drevni 
franjevački samostan, gdje ih je primio i 
iscrpno sa samostanom i njegovim bogat
stvom upoznao fra Josip Špehar. Potom 
je upriličena večera i susret s novim pred
sjednikom SO Bač Tomislavom Bogu
novićem , koji je sudionike susreta poz
dravio u tijeku večere. Drugi dan susreta, 
u nedjelju 29. listopada, svi su sudionici 
sudjelovali na misnom slavlju u Odža
cima. Misu je predvodio domaći župnik i 
jedan od utemeljitelja Međureligijskog 

centra Jakob Pfeifer, a umjesto propovi
jedi vjernicima su se obratili prigodnim 
riječima: Marko Ćurić, predstavnik 
Srpske pravoslavne crkve, Fadil Murati, 
imam iz Novoga Sada i Nedeljko Kača
venda, propovjednik adventističke zajed
nice iz Niša. 

EKUMENIKI IUIRET 
N-4 \r'RHU 

Svjedočanstvom za kršćansko jedin
stvo započeo je 9. studenoga u Vatikanu 
katolička-armenski ekumenski susret na 
vrhu. Pozdravljajući poglavara Armenske 
apostolske crkve katholikosa Karekina 
li., papa lvan Pavao li. istaknuo je kako 
bi kršćansko slavlje Jubilejske 2000. 
godine trebalo u svim vjernicima potaknu
ti ekumenska nastojanja te poručio da 
ekumenizam mora postati imperativ 
kršćanskoj svijesti. Duhovni poglavar 7 
milijuna Armenaca na početku svoga 
trodnevnog posjeta Vatikanu pozvao je 
Svetog Oca u Ečmiadzin na proslavu 
1. 700 godina svoje Crkve. U pozdravnom 
je govoru podsjetio na teška stradanja 
svoga naroda i Crkve u povijesti, istak
nuvši kako stoljeće koje je započelo 
genocidom nad Armencima završava 
novom nadom. Armensko apostolska 
crkva uspjela unatoč svim teškoćama 
sačuvati vjeru u ideale slobode i danas 
živi na prekretnici svoje duge povijesti u 
suverenoj državi, rekao je katholikos 
Karekin. Izrazio je uvjerenje da su dog-
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matske razlike među Crkvama kockice • • zajedničke povijesti, rezultat pokušaja • 
formulirĐnja kršćanskih istina na različitim • 
Jezicima i načinima mišljenja Te razlike : 
ne sm1Ju se shvaćati kao prepreke brat- • 
skoJ VJernosti, Jedinstvu i ljubavi, istaknuo • 
je Karekin, dodajući kako u tom smis lu : 
svjedoče istinsko i mistična jedinstvo • 
Crkve • 

OBNOVA SURADNJE 
SLOVENSKOGA I 

JUGOSLAVENSKOG 
CARITASA 

Sveta Stolica i Armenska apostolska : Slovenski Caritas uputio je 24. 
crkva potpisale su priJe četiri godine eku- • studenoga prvu pošiljku pomoći 
mensku izJavu koJom se ispravljaju nesu- • Caritasu Jugoslavije, u ukupnoj vri
glasice iz prošlosti te se stvara put jedin- : jednosti više od 1 O milijuna tolara. 
stvu. /IKA/ • Hranu, rabljenu odjeću, obuću i 

• troškove prijevoza priskrbio je ca .. 
: ritas, a lijekove u vrijednosti od 8,5 

Z.4JED~l<KI .4PEL 
P4PE 1'14N.4 P4'1L.4 li. 

• milijuna tolara poduzeće Krka. 
• Prikupljena pomoć kao i upravo 
: završeni posjet predsjednika Sloven .. 

I K4THOLIKOl4 
K4REKIN4 li. 

• ske BK ljubljanskog nadbiskupa 
• Franca Rodea Beogradu predstavlja • • prvi korak u obnovi suradnje sloven· 

skoga i jugoslavenskog Caritasa. Papa lvan Pavao li . i poglavar : 
Armenske apostolske crkve katholikos • 
Karekin li. u zajedničkom su apelu po- • 
zvali svoje vjernike na suradnju te na : 
svečanome ekumenskom bogoslužju u • 

Slovenski Caritas početkom pro„ 
sinca započinje akciju prikupljanja 
pomoći Caritasu Albanije. /IKA/ 

vatikanskoj bazilici Sv. Petra u petak 1 O. • r=================.i 
studenoga utvrdili ono zajedničko svojih : 
Crkava. S dva trona pred glavnim oltarom • 
Papa i katholikos Karekin zajedno su • 
predvodili svečano bogoslužje, te nakon : 
molitava i čitanja održali propovijedi. • 
Papa je propovijedao na talijanskom , • 
katholikos na armenskom jeziku , a : 
središnji je dio njegova govora bio preve- • 
den na engleski. Sveti Otac izrazio je • • nadu da će uskoro biti postignuta i puno • 

.... 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 

' 
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BOG NAM JE DOBAR 

Bo~ nam je dobar, bolji od sve'1a 
Pa zato i mi volimo njega 
Bo~u se molimo, a On nas čuje, 
Pa zato nam hranu i daruje. 

Sijemo cviće koje nam pomaže 
Koje u kamen sijati ne može . 
Sadimo voće, sijemo povrće 
A Bo~ nam eto dati sve hoće . 

o Bože dobri, o Bože mili 
Mi ti se molimo, mi Te i volimo • 
Pa eto u julu Bo~ nam se smili 
Pa nam i kiše malo udiH. 

Kad Ti nas čuješ, Ti nam se smiluješ 
Pa nam malko kiše pošalješ. 
lice I laste, svi se zahvaljuju, 
I u svakoj barci one se kupaju . 

E milija Dorotić, som bor 

• l:::============================::::!J .a....;;.;._______ • 

zajedništvo, a katholikos Karekin zahvalio • 
je Papi na predanim moćima zaštitnika : NAMA JE DOVOWNO DA Z..~ATE ZA NAS-. 

Armenije sv. Grgura Prosvjetitelja koje će • 
biti štovane u katedrali u Erevanu . • 

, • Zajedno su pozvali na mir i pravdu u svi- • 

J·etu, osobito na Bliskom istoku, zaželjevši • PRIVATNO POGREBNO PREDUZECE 
• ~{ BO rl( ~ Kllra,lordr, puf ? 

da svi sinovi Abrahamovi žive u među- : rf'lt<fon ci1anonocno) : 111.i 1 ~~..w-'.\ l 

sobnom poštivanju te da nađu odgovara- • • n,u:woK. J'\'.\J <11 nt<tiir1 "~I ,1uSKA" > 
ltltfon (d11n1111~no): 762-014 

jUĆi put mirnom SUŽiVOtU na tom SVetom e e PALJ(·,Jo Lajo<a lll (u nf'oirl "OIUlll>fJA"l 

području. /IKA/ e 'lrlf'fon : 75.l--7S9 

e e llORCO~. Borba .Kldril'11 7 
e Tt>lf'fo11 (d:U1011~110): 79'2-!0! 

• 
, 
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BETLEMARI 
Otkud betlemari 

Nažalost, nije sačuvana ni jedna maketa, barem ne znam za 
nJU, najbliže crkve koju su betlemari nosili od salaša do salaša, 
od kuće do kuće i s njom ukućanima na Badnje veče doneli 
radosnu vist o rođenju Spasitelja. Betlemari su se paštrili da 
nJ1m crkvica bude što virnije napravljena naspram prave, a u nju 
su ii na vrvu križa zvonika metnili zapaljenu sviću Bilo je betle
ma napravljeni ko mala volarica a u njoj su poredani likovi: sveta 
obitelj, čobani, sv. tri kralja , anđeli i životinje koje su okruživale 
malog Isusa. Likove su napravili od drveta, kuružne ii žute zem
lJe. Većinom su unutrašnjost volarice osvitlili svićicom. 

.U ovoj jubilarnoj godini priliči i da se sitima betlemara, 
najčešće tri-četri a katkad i više čavrgana pridvođeni makar jed
nim momkom, koji je nosijo napravljenu crkvicu. Nastanak betle
mara (možda) triba tražit u ulomku evanđelja sv. Luke, u opisu 
kako je čobanima anđo Gospodnji navistijo radosnu vist. 

11U tom istom kraju boravili pastiri; noći
vahu pod vedrim nebom, bdijući nad sta-
dom svojim. Najedanput njim pristupi 
anđeo Gospodnji, i sjaj ih Gospodnji oba
sja, pa se vrlo uplašiše. Anđeo im reče: 'Ne 
bojte se, jer vam, evo, donosim radosnu 
vijest o velikom veselju za sav narod: 
Danas vam se u Davidovu gradu rodio 
Spasitelj, - Krist, Gospodin."' (Lk 2,8-11) 

Betlemari su se oblačili ko bojtari, sa 
šubarom na glavi, naopako ogrnutom 
opaklijom, s čobanskim štapom u ruki i 
obučeni u klompe širili su radosnu vist, 
koja se već dva milenija godišnje jedared 
ponavlja med kršćanskim narodima. Za tu 
očekivanu vist virnici se unaprid spremaju 
od prvog dana adventa, od prve do posli
dnje rorate, do Badnjeg dana. Tu vist čeka
JU virnici da je opet čuju od svećenika, kad 
nJim je pročita ko sridišnjicu evanđelja sv. 
Luke na ponoćnici. (Lk 2,1-14) 

ltadosna vist 

Danas se visti šire velikom brzinom, često takoreć čim se 
događaj desi, a dešava se da katkad prinose njegov nastanak i 
razvoJ. Kadgod su se visti sporije širile, a što su bile važnije, one 
su se brže prinosile - obično od usta do usta. Primerice, sićam 
se 9. svibnja 1945. g. kako se časkom proširila vist, najviše od 
usta do usta, da je Hitlerov naslidnik admiral Karl Donitz potpisa 
kapitulaciju Nimačke prid Saveznicima, čime je ozvaničen .~raj 
li svitskog rata (u Evropi); ii, da budem savrimen, kako se fnsko 
med penzionerima raširi vist "s.utr~ će ?it p~nzija" i~d. .. 

Širenje visti o rođenju Spasitelja traJe vec dva milen1Ja, otkad 
Je anđo Gospodnji čobanima navistijo radosnu vist da s.e On 
rod1jo. Od onda se svake godine ponavlja njegovo ~irenJe ra
dosne visti, a makar je ljudi očekuju, svako se obraduje kad mu 
Je čestitaju. . . 

lako je iz novčani razloga zadnji desetak godina potisnut 
adet razmine božićni čestitki, nema čovika koji joj se ne obradu
Je kad je primi, baš ko i pošiljalac. Primećuj~ s7 da je la~i ~?čela 
rast razmina božićni čestitki, pa je za ocek,vat da ce JI ove 
godine bit još više, jel je zaustavljen sunovrat našeg društva, 
naziremo zračak svitlosti (nade) na kraju mračnog tunela. 

Kadgod salašari, osobito na usamljenim .sala~ima,. n!~u 
računali na bogzna koliko čestitara, ali su znah da ce naJbhze 
komš1Je med sobom razminit radosnu vist i iz srca su se 

obradovali svakom čeljadetu koji njim je prikoracijo prag če
ljadske sobe i u njoj izustijo, kod božićnjaka i okićene grane: 
"Čestitam vam Badnje veče" ii " lsusovo porođenje" . Što je koja 
obitelj imala više čestitara, bili su tim dičniji , radosniji, al su isto 
tako iz brojne obitelji osobito mlađi išli drugima čestitat radostan 
događaj. 

Badnje veče 

U našem kraju se te večeri večera obavlja rano, oma posli 
pojave svinjarske zvizde. P1vanje božićni pisama prija i posli 
večere ističu čekanje radosne v1sti, koJu će njim u sobi najpre 
navistit položaj s upaljenom svićicom. Te večeri odrasli ne 1đu na 
spavanje, na to ne tiraju ni dicu, jel ob1telJ1 med sobom razm1-
njuju čestitanja, u tom njim prođe vrime do odlaska na po-

, . 
nocn1cu. 

Da je ta noć nesvakidašnja, potvrđuju i na sve strane uzbu
njene vaške, koji ne znadu šta se to zbiva med ljudima k_ad s~u: 
dan toliko veselo i bučno iđu tamo-vamo. Vesela noc Je jOS 
veselija kad je okiti snižno bililo i Misecova prigušena svitlost, a 
Bačka je ravnica nalik ambetušu raja koji Je okružen ugasn1m 

obrisima salaša. 

Betlemari 

U takom izgledu ravnice su kadgod po 
salašima i selima betlemari išli svojim 
putom, od salaša do salaša ii do kuće do 
kuće u naselju. Putom su piva li božićne 
pisme - te su noći ko zna koliko puti otpivali 
"Radujte se narodi", "Oj, pastiri" i druge. 
Čobanski štap njim je bijo nužan da se 
obrane od pušteni i razdraženi vašaka. 
Skromna svitlost sviće u fenjeru njim je 
pokazivala put, al i salašarima iz daljeg 
navišćivala njev dolazak. Mi samo možmo 
zamislit kako je veličanstveno lipo izgle
dala iz daljeg gledana kolona betlemara. 

Betlemarska čestitka 

Domaća čeljad su izašli prid betle-
mare, širom njim otvorili kapiju i sobna 

vrata da uđu i prid božićnjakom na astalu, ispod propeća, rado
snom višću čestitaju Badnje veče, a zatim su s ukućanima 
zajedno otpivali dvi-tri božićne pisme. Domaćin je počastijo 
betlemare, darivo ji prema mogućnosti, a oni su čim prija očli 
dalje da te noći obadu što više obitelji. Betlemari nisu bili zak
tivni, zadovoljili su se i najskromnijim darom, jel nisu išli rad 
milodara, već da šire radosnu vist, kojoj su se najviše obra
dovala dica, stari i bolesni i drugi koji rad bilo čeg nisu stigli ii 
nisu mogli otić u crkvu da vide Betlem. 

Betlemari su tako podesili svoj obalazak čestitanja da su 
krenili od što udaljenijeg salaša ii kuće pa se približavali crkvi, 
da do ponoćnice stignu u nju i na oltar polože svoju crkvicu. 

Kadgod je u bajmačkoj, tavankutskoj i drugim seoskim, a 
posli i salašarskim crkvama, bilo na oltaru do desetak crkvica, 
koje su okitile okoliš oltara na ponoćnici. 

U velikom društvenom priokretu posli 11. svitskog rata betle
mari su počeli naglo nestajat i danas su sačuvani samo u 
uspominama, a na sliki pokazan starovinski fenjer je ko zna 
koliko puta osvitljavo svićem put betlemarima. Taj predmet ima 
dobrim više od 100 godina i jedan je od sačuvani nimi svidoka 
proteklog vrimena, osto nam je ko lipa uspomina. (Fenjer je iz 
zbirke starovinski predmeta lvana Bačlije - Glumca.) 

Alojzije Stantić 
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Uređuje: Stjepar1 Beretić 

Drugog dana proslave 100. obljetnice Hrvatske franjevačke 
provincije "Sv. Ćirila i Metoda" u Subotici u svečanoj dvorani 
HKC "Bunjevačko kolo" održan je znanstveni skup pod na
zivani "Franjevci u Bačkoj i Subotici". Na početku skupa sve je 
u ime pokrovitelja Katoličkog instituta za kulturu, povijest i 
duhovnost ''lvan Antunović" pozdravio predsjedavajući mr. 
Andrija Kopilović , podsjećajući sve da se toga dana slavi 
blagdan prvog hrvatskog sveca, franjevca Nikole Tavelića, koji 
je prije 30 godina proglašen svetim. Potom su članovi kate
dralnog zbora otpjevali pjesmu "Jeruzalem" podsjećajući tako 
da je sv. Nikola podnio mučeničku smrt u Jeruzalemu. 

Znanstveni skup je otvorio gvardijan o. Andrija Matić . On 
je pozdravljajući prisutne rekao da je posebna milost živjeti u 
ovo vrijeme Velikog jubileja, a mnogim slavljima Velikog jubile
Ja 2000. pridružuje se i značajan jubilej - 100. obljetnica Hr
vatske franjevačke provincije sv Ćirila i Metoda. "Međutim, 
naša prisutnost u Subotici puno je starija od ove obljet
nice. Ona seže više od tri stoljeća unatrag", istakao je gvar
d1Jan i naglasio da ovaj skup želi upravo podsjetiti na tu vje
kovnu franjevačku prisutnost na ovim prostorima. On je zatim 
svim sudionicima prenio pozdrave provincijala fra Lucija Ja
geca, koji se nalazi u Australiji, te pozdravio nazočnog 

akademika dr. Antu Sekulića , kao i zbog bolesti odsutnog fra 
Emanuela Hoška koji je poslao svoje predavanje. 

Slijedilo je predavanje akademika dr. Ante Sekulića na 
temu "Franjevci u Subotici". On je na početku prenio i izručio 
dobre želje Hrvatske akademije znanost, i umjetnosti u 
Zagrebu i njenog predsjednika akademika dr. Ive Padovana: 
"Uz radost što se održava skup u gradu koji čuva spomen 
na povijesnu i uljuđenu opstojnost hrvatskog puka u 
bačkom Podunavlju, Akademija upućuje i dobre želje za 
uspješan rad u budućnosti svih kulturnih radnika i otaca 
franjevaca redodržave sv. Ćirila i Metoda. 11 On je također 
prenio pozdrave i čestitke predsjedništva Matice hrvatske i 
nJenog predsjednika ing. Stipe Sučića. 

On je zatim vrsno, kako već zna, govorio ne samo o fra
njevcima u Subotici nego i u Bačkoj jer se, kako reče, "povi
jest Bačke ne da razlučiti od franjevaca. Povijest Bačke ne 
može se proučavati bez franjevačkih središta u Baču, 
Subotici, Somboru, Baji a u novije vrijeme i u Novom 
Sadu 11

• Iz tih središta franjevci su kao brižni dušebrižnici "rasuli 
svoje duhovno bogatstvo" i po svoj okolici još tamo od konca 
13. stoljeća kada su preuzeli drevni samostan u Baču. On je u 
svom predavanju naglasio da bi bilo potrebno stotinu ovakvih 
skupova da bt se bar kratko prikazalo što su sve franjevci 
učinili u Bačkoj i u Subotici. Oni su u Subotici prisutni zasi
gurno od 1686. godine, kada se nastanjuju u subotičkoj tvrđavi 
(koja je sagrađena još 1470. godine). Te godine je, naime, 
ovamo doselila jedna veća skupina hrvatskog življa, Bunje
vaca, predvođena fra Anđeom Šarčevićem. Njihovoj velikoj 
seobi iz Bosne i Hercegovine u Prekosavlje stajao je na čelu 
fra Mihajlo Radnić, tadanji provincija! Bosne Srebrene. Brigu 
za katolike u Subotici preuzeli su franjevci ugarsko-slovačke 
provincije Presvetog Spasitelja, koji su u franjevačkom su
botičkom samostanu sve do 1900. godine, kada je subotički 
samostan pripojen provinciji sv. lvana Kapistrana, a od 1923. 
godine Hrvatskoj franjevačkoj provinciji sv. Ćirila i Metoda u 
Zagrebu. Za subotičke franjevce vezan je ne samo pastoralni 
rad na ovim prostorima, nego i prosvjetni. Franjevci su u 
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Subotici sredinom 18. stoljeća vodili pučku školu a od 17 4 7. 
godine do 1861. gradsku gimnaziju. Uz osnivanje i rad gim
nazije spominje se i održavanje prvih kazališnih predstava. 
Franjevci su također u svom samostanu u Subotici držali dvo
godišnji studij filozofije i moralke za svoje mlađe članove u 
periodu od 1776. do 1897. Valja još napomenuti da je u fra
njevačkom samostanu sačuvana prva matica krštenih koju je 
1687. godine počeo voditi župnik franjevac fra Bariša Be-. . , 
nJOVIC. 

Naknon pauze i domjenka, Andrija Anišić , pročitao je pre
davanje fra dr. Emanuela Hoška 11Trostoljetno pastora/no 
djelovanje franjevaca u Bačkoj". On je u svom sažetom pre
davanju prikazao pastoralni rad franjevaca iz samostana u 
Baču, Somboru, Baji i Subotici. Njihov pastoralni rad odvijao 
se i u svim filijalama koje su pripadale ovim samostanima. 
Postupni proces oC.:uzimanja župa počeo je provoditi kaločki
-bački nadbiskup Gabrijel Patačić (1733-17 4 7), a u tome su 
ga slijedili i njegovi nasljednici Nikola Csaky i Franjo Klobu
šicki. Danas franjevci djeluju u Subotici, Baču i Novom Sadu, 
ali nemaju župa. /Ovo predavanje u cijelosti je objavljena u 
"Subotičkoj Danici (novoj)" za 2001. godinu.I 

U razgovoru poslije predavanja Dujo Runje, dopredsjednik 
Hrvatskog akademskog društva u Subotici, ističući neprocje
njivo stoljetno djelovanje franJevaca u Subotici na raznim 
područjima, upitao je gvardijana kada će franjevci ponovno 
dobiti župu. Gvardijan o: Andrija Matić je rekao da je novi 
subotički biskup dr. lvan Penzes o tom na početku svoje 
biskupske službe pregovarao s upravom njihove franjevačke 
provincije, ali do sporazuma o preuzimanju župe nije došlo, a 
onda su došli svi nemili događaji koji su to pitanje samo još 
otežali. Mr. Lazar lvan Krmpotić je podsjetio kako su franjev
ci uz sebe uvijek imali milosne likove Blažene Djevice Marije. 
Tako je poznat lik Radosne Gospe u Baču i Crne Gospe u 
Subotici. On je takoqer podsjetio da su oba ova lika okrunje
na u novije vrijeme u znak zahvalnosti na primljenim milostima 
ali i kao znak zahvalnosti franjevcima za njihov neprocjenJiv 
doprinos očuvanju vjere i narodne svijesti među Hrvatima u 
Bačkoj. Mons. Stjepan Beretić je također izrazio svoju veliku 
radost što su franjevci, makar i u sastavu u kojem su sada, 
među nama i kao da grle Bačku iz svojih samostana u 
Subotici, Baču i Novom Sadu i poželio da to tako ostane i u 
budućnosti, jer naš narod voli fratre, kao uostalom i oni njih, što 
je očito sada kao što je bilo i u prošlosti. 

Zaključujući ovaj skup, predsjedavajući instituta "lvan 
Antunović" mr. Andrija Kopilović je, sažimljući sve rečeno, 
naglasio kako je doprinos franjevaca u Bačkoj doista nepro
cjenjiv, za što im narod na ovim prostorima i subotička biskupi
ja duguju veliku zahvalnost. 

Simpozij na mađarskom jezika 

Pretposljednjeg dana ove proslave, 15. 11. u Mađarskom 
kulturnom centru "Nepk6r" održan je znanstveni skup na 
mađarskom jeziku. Nakon pozdrava nazočnima koje su uputili 
gvardijan o. Andrija Matić i o. Amat predavanja su održali 
prof. dr. Matyas Horvath i dr. o. Karoly Harmath. Prof. ' 
Horvath je naslovio predavanje "Uloga franjevaca u škol
stvu u Bačkoj" a o. Harmath "Franjevačka karizma danas". 

Andrija Anišić 

• , . 



zk
vh

.or
g.r

s

DUHOVNA OBNOVA ZA NUTARNJE 
ISCJEI„JENJE U SUBOTICI 

- ZA FRANJEVAČKI SVJETOVAT RED 
U SUBOTICI 

U franJevačkoJ crkvi, točnije u kapelici Crne Gospe, 
od 23-26. studenog 2000. godine, duhovnu obnovu za 
nutarnje iscjeljenje i oslobođenje održao je dr fra 
Smiljan Kožul, duhovni ravnatelj Pokreta krunice za 
obraćenJe i mir iz Zagreba 

Program četvorodnevnog seminara se sastojao od 
moljenja krunice s razmatranjem, svete mise s nago
vorom prema određenim temama i klanjanja nakon 
svete mise pred izloženim Svetootajstvom. U četvrtak, 
23 11. voditelj je govorio na temu "Krist je naviještao 
Radosnu vijest, opraštao grijehe, liječio bolesne i 
oslobađao opsjednute. On to čini i danas." Za vrijeme 
kljanjanja održana je molitva za nutarnje iscjeljenje i 
oslobođenje - zajednički. U petak, 24. 11. od 8,30 -
12,30 i od 15 -17 sati, voditelj je imao osobne razgo
vore, životne ispovijedi i molitve otklinjanja za poje
dince. 

U petak, 24. 11. za vrijeme svete mise u 16 sati, 
voditelj je govorio na temu: "Kristu treba predati rane 
duha: neopraštanje, nekajanje i okultnu praksu; te 
rane duše: odbačenost, osjećaj krivnje, osjećaj manje 
vrijednosti i strahove; rane tijela: grijehe, bolesti i ovis
nosti." Za vrijeme klanjanja održana je molitva za 
duhovnu obnovu s polaganjem ruku na pojedince. Pri 
tom je više desetaka pojedinaca doživjela iskustvo 
"Počivanja u Duhu". 

U subotu, 25. 11. voditelj je nastavio razgovore s 
pojedincima, kao i u petak, od 8,30 - 12,30 i od 14,20 

17 sati. U poslijepodnevnom programu govorio je na 
temu: "Krist iscjeljuje naše obiteljsko stablo i liječi naše 
rane". Misni obrazac je bio na ovu temu. Za vrijeme 
klanjanja, bolesnička pomazanje primilo je preko 100 
sudionika seminara. 

Završno slavlje je bilo u nedjelju, 26. studenog na 
svetkovinu Krista Kralja na svetojm misi pod kojom je 
bila obnova Krsnog saveza, a za vrijeme klanjanja više 
desetaka sudionika svjedočilo je što im je u tijeku se
minara učinio dobri lsus. 

Svakog dana na seminaru je sudjelovalo i do 200 
sudionika. Poslijepodnevni program je trajao svakog 
dana i po pet sati, u petak npr. od 17 - 23 sata ne
prekidno. Svojevrsno je čudo što se broj sudionika nije 
smanjivao, a nikomu u skučenom prostoru nije bilo zlo, 
a ni pažnja sudionika, kao ni sudjelovanje u molitvi i 
pjesmi nije opadalo, nego, štoviše, iz dana u dan se 
povećavalo. 

Događaj seminara za nutarnje iscjeljenje i oslo
bođenje je probudio mnoge duše i uzburkao crkvenu 
javnost, i dosta vjernika je izrazilo žaljenje što nisu bili 
obav1Ješteni o njegovu održavanju. 

Odgovor je jednostavan: seminar - duhovnu 
Obnovu organizirao je Treći Red za sebe i za zaintere

rane, a da postoji potreba za ovakvim duhovnim 
obnovama i na ovim prostorima bjelodana je, kao i to 
a su ovakvi sem1nan kadri napuniti naše crkve ne 
mo VJernic1ma katohc1ma, nego i mnogim drugima, 
IJn1ma Gospodina Isusa Krista, koji Je došao 
dravlJat1 čovJeka u duhu i tiJelu, i danas. 

fra Marijan Kovačevlć, duhovni asistent FSR-a 

Uređuje: Mr. se. Danijela Poljuha 

PROJEKT UUDSKOG GENOMA <•> 
Zanimljiva i u mnogome bomba

stična vijest o gotovo završenom pro
jektu "kartiranja" (mapping) i "nizanja" 
(sequencing) ljudskog genoma, kra
jem mjeseca lipnja je obišla svijet 
ostavljajući za sobom i dojam defini
tivnog obračuna s čovJekovim nad
naravnim određenjem. U tom pogle
du nimalo ne iznenađuje činjenica da 
je ta vijest izazvala niz izjava i stavo
va nabijenih trijumfalističkim osjećaji
ma o "sve"-mogućnosti suvremene 
biomedicinske znanosti s pratećom 
biotehnologijom. Još manje iznena
đuje činjenica da je ta vijest prou
zročila u često skromno upućenoj 

javnosti razmahivanje maštovitosti o 
tome što se zapravo dogodilo, a sve 
to začinjene strahovima. čovjek je
dnostavno ne može a ne uočiti kako 
se iza prvog niza većine javno izre
čenih izjava i stavova kriju natruhe 
neopozitivističkih ideja: spoznaje o 
ljudskoj genetičkoj strukturiranosti su 
dosegnule vrhunac poznavanja čo
vjeka; takve spoznaje su jedino vri
jedne i utemeljene za oblikovanje 
govora o smislu ljudske egzistencije; 
o čovjeku se znanstveno utemeljeno 
može govoriti samo na temelju kon
kretnih i dokazanih bioloških činjeni
ca; metafizički govoriti o čovjeku je 
suvišno, budući da takav govor ne 
počiva na dokazanim ili dokazljivim 
činjenicama; završetak projekta ljud
skog genoma (=PLjG) omogućava 
poznavanje "Božjih zamisli u ljud
skom životu". Iz drugog niza opće
društvenih upitnosti i nadanja, iza 
kojih se kriju mnogi strahovi, mogu se 
razabrati različite, utemeljene i ne
utemeljene izjave: "sudbina" čovjeka 
je u rukama genetičara; biomedicin
ska znanost stvara genetički "ide
alnog čovjeka"; znanstvenici preuzi
maju ulogu Boga ili znanstvenici se 
"igraju Boga"; genetika je sinonim za 
eugeniku; biomedicinska znanost se 
obračunava s opakom bolešću raka; 
genetički nasljednim bolestima je 
definitivno odzvonilo, itd. 

Polarizacija iznesenih stavova je 
hotimične učinjena da bi se lakše 
mogla pogoditi sredina, to jest uočiti 
ako ne bit, onda barem ono što se 
nalazi oko biti problema. Za to je 
potrebno izazovu PLjG pristupiti 
smireno, razborito i trezveno bez 
ikakvih pretjerivanja u bilo čiju korist 
ili štetu. Naime, PLjG omogućava 
kompletiranje genetičkih spoznaJa o 
situiranosti gena na kromosomima, 
osobito onih odgovornih za pojedine 
nasljedne ili stečene bolesti. Dakle, 
spoznaje iz PLjG će uvelike koristiti u 
dijagnostičkim i terapijskim postupci
ma genetski uvjetovanih bolesti. 

PrizivanJe Boga govor o sve' -mo
gućnosti genetičke znanosti i slično, 
spadaju u izjave koJe ne trebaju 
posebno uznemiravati filozofsku i 
teološku javnost. Naime, čovjek je 
jednostavno nesvodiv samo na so
matsku sferu. čovjek jest I somatske 
biće, ali nije samo somatske, pa je 
prema tome apsurdne raspravljati o 
tome kako biološko-genetička zna
nost otkriva temelje savjesti, etičnosti 
i Božjeg plana u čovjeku. 

Ideja o projektu ljudskog genoma 

Put do realizacije PLjG je rela
tivno dug kad se zna kojom brzinom 
se razvija suvremena biomedicinska 
znanost s pratećom biotehnologijom. 
Međunarodna rasprava o stvarnoj 
izvedivosti i korisnosti "mapiranja" i 
"nizanja" ljudskog genoma započela 
je još 1986. godine. Tada su u SAD-u 
započela dva paralelna istraživanja o 
mogućnosti realizacije PLjG. Jedno 
istraživanje su provodili znanstvenici 
pod okriljem Nacionalnog istraži
vačkog savjeta (NRC), a drugo pod 
okriljem kongresnog Ureda za ocje
njivanje tehnologije (OTA). Istraživa
nja su bila gotova 1988. godine kada 
su u dva različita dokumenta objav
ljeni rezultati u kojima se govori o 
svim relevantnim dimenzijama izvedi
vosti i korisnosti PLjG. Zanimljivo je, 
ali i umirujuće da se u oba dokumen
ta nalazi po jedno poglavlje posve
ćeno etičkim, društvenim i pravnim 
implikacijama PLjG (NRC, VIII. po
glavlje; OTA, IV. poglavlje) . Ne može 
se, stoga, reći da se od samih poče
taka nisu poznavale ili predmnijevale 
i dimenzije o mogućim zloupotreba
ma PLjG. Iste 1988. godine osno
vana je Organizacija ljudskog geno
ma (HUGO) u duhu međunarodne 
koordinacije znanstvene suradnje 
među najrazvijenijim zemljama svije
ta, uključujući Europsku uniju. Orga
nizacija UNESCO-a je u nerazvijenim 
zemljama vršila ulogu promotora 
PLjG te pomagala n1eđunarodne 
konferencije i razmjene. Konačno su 
1990. godine Ministarstvo energetike 
i Nacionalni institut zdravlja (N IH) u 
SAD-u definirali svrhu, cijenu i vri
jeme potrebno za ostvarenje PLjG. 
Predviđeno je da će projekt trajati 
15-tak godina, koštati cijele 3 mili
jarde dolara sa svrhom da "kartira" i 
"naniže" ljudski genom. 

(nastavlja se) 

Predavač teološke etike i bioetike 
na KBF-u u Zagrebu 
dr. Tonči Matulić 
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Trg žrtava fašizma 1 
Telefon: (024) 554-848, 25-109 
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Vremena 
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Svaka pomoć 
nam je 

dobro došla. 

. DEZURSIVO: svih 24 sata; tel: 558-011 non-stop 

Unaprijed 
hvala svakom 
darovatelja. 

ZEML.JORADNIČKA ZADRUGA 

Tel: (024) S66 - S77 
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• SR Jugoslavija 360 dinara, 
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Gabrijela Skenderović, 
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Prćić Marinko 

24000 SUBOTICA 
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Tel./fax: 024/553-809 
Te!.stan : 024/556-281 

Mobilni: 064 113 39 59 

Dr. Kcrn Katalin 
specijalista - flZijatar 

poslijepodne: terenski ra<l 

Subotica, Ptujska 1 
Tel: (024) 551-375 

Djelatnost ordinacije 

• Bolovi u kičmi i zglobovima 
• Reumatologija 
• Internističhi pr~cd; snhuanjc 

EKG, terapija 
• Neurološki pregled i terapija, EEG 
• Psihijatrijski pregled i psihoterapija 

; R. Hrvatska - tel : 99 385 (0)44 681-272 • Ortopedski pregled 
• Urolo..~ki pregled 

INTERNET 
lnternet provajding 
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Pojedinačni i grupni kursevi 
(Windows, Word, Excel, lnternet) 
ir(Ot4)555-765 Braće Jugov1ća br. 5 Subotica 

e-mail : support@tippnet.co.yu 
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Možete nam pisati i na 
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zvonik@tippnet.co.yu 
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sa suvr(\111enJn1 aparatinta 
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Piše: mr. Andrija Kopilović 

r V 

NA PONOCKU IZ 081CAJA? 
Praktičan sam vjernik i redovito idem u 

crkvu. Nastojim biti trpeljiv, ali me uvijek o 
Božiću i Uskrsu malo zbuni činjenica da mno~i 
samo onda dođu u crkvu i slave te najveće bla~
dane. Da li tu činjenicu primiti samo tako! Da li 
ti ljudi doista kršćanski slave bla~dane ili žive 
samo po običaju. Usput spominjem i one - što 
je još ~ori slučaj - koji samo u obitelji, za 
stolom slave Božić a u crkvu ne idu? Kamo njih 

Apostol Pavao nas uči da je ona 
živi organizam, mistične tijelo 
Kristove, čija je duša treća 
božanska osoba - Duh Sveti Ako 
to sve imamo na umu, onda je 
zapravo vjernik - član Crkve - onaj 
koji se "ucijepio" u zajednicu 
Kristovog mističnog Tijela vjerom i 
sakramentima te životnom prak
som tu svoju vjeru pokušava 
živjeti. Međutim , i vi i ja moramo 
imati na umu da je Crkva zato što 

svrstati? 
Zdravko P. 

Hvala vam na ovom pitanju koje ste 
postavili otvoreno i smjelo upravo u vrijeme 
kada se u Crkvi slavi jedan takav blagdan. 
Cijenim vašu tvrdnju da nastojite biti trpeljivi. 
Razumijem i to da ste poradi te okolnosti 
koji puta zbunjeni. Pošto je pitanje slojevite i 
traži više odgovora, ja ću pokušati odgovoriti 
stupnjevito, prema vašim pitanjima . Po
najprije moramo se podsjetiti da je kršćan
ska vjera objavljena i stoga ne spada pod 
pojam puke religioznosti. Kad kažemo 
objavljena, onda znači da više VJerujemo 
Božjoj riječi koja je sadržana u Bibliji i u 
usmenoj predaji, negoli svim drugim "argu
mentima". Zatim, ta vjera u objavljenu istinu, 
koja je čak i tijelom postala u Isusu Kristu, 
čini da čin vjere bude zapravo osobni stav 
čovjeka prema osobi Isusa Krista - Boga i 
čovjeka. Uvijek se ponavlja i posuvremenju
je pitanje: "A tko je tebi lsus Krist?!" Pravi 
vjernik je onaj koji je svjestan da je vjera 
Božji dar i koji je osobno prihvatio Isusa 
Krista, njegovu nauku, njegovu osobu i svo
jim životom pokušava živjeti Isusa Krista po 
sakramentima Crkve. Zato Crkva i nije samo 
institucija. Ona je daleko više od toga. 

je u njoj jak i ljudski a ne samo 
božanski momenat, zajednica nesavršenih 
ljudi. Dapače, i zajednica grešnika. Stoga li. 
vatikanski sabor na indirektan način pouča
va da se Crkvi može pripadati na različitim 
razinama. Crkva je oko Krista okupljena kao 
koncentrični krugovi. Onaj tko je najjači u 
vjeri, a to samo Bog zna, u prvom je krugu 
oko Isusa Krista. Oni koji su slabiji, sve uda
ljenije, pa do onih koji su samo rubni. 
Jednom zgodom lsus je rekao: ''Tko nije 
protiv nas, za nas je!" U najširem smislu 
riječi , Crkvi pripada onaj koji se iz nje nije 
svojevoljno isključio ili nije isključen. U ovom 
slučaju, dakle, makar najrubnije, Crkvi pri
padaju i oni koji Božić ili Uskrs slave samo 
spomenom zajedništva oko stola. Jasno, da 
ni, vi ni ja, ni Crkva ne mogu biti s tom 
braćom i sestrama pomireni jer oni ne slave 
otajstvo Božića, događaj Božića, a još 
manje susret s Bogom, nego slave samo 
spomen na jedan povijesni događaj Kristova 
rođenja . Tu se dakle ne rađa vjera , nego 
njeguje običaj, koji jest vrednota, ali ga treba 
tako vrednovati i ne pridavati mu veće 

značenje nego što stvarno ima, a to je jedan 
lijepi običaj. Božića nema gdje nema Boga. 

Za nas su ti ljudi, braća i sestre, vrijedni po
štovanja, ali neka i oni shvate da ih Crkva 
smješta tamo gdje stvarno jesu - na rub. 

Druga kategorija koju spominjete su oni 
koji se u crkvi nađu samo na velike blag
dane kao što su Božić i Uskrs. Spominjete 
svoju trpeljivost, pa vas i ja molim za tu to
leranciju. Naime, nikako ne smijemo suditi ni 
te ljude niti išta o njima. Zašto? Ne znamo u 
kakvom su ambijentu odgojeni. Ne znamo 
jesu li imali prilike bolje upoznati svoju vjeru. 
Ne znamo motive koji ih vode u crkvu i zato 
ne možemo osuđivati ovu kategoriju vjerni
ka . Činjenica je da po razmišljanju koje sam 
spomenuo u prvom dijelu odgovora, ako 
primijenimo na ovu zajednicu ljudi, onda su 
nam oni bliža braća i sestre u vjeri. No, ipak 
nas žalosti činjenica što nismo u sakramen
talnom zajedništvu , tj . u ispovijedi , pričesti i 
bogoštovlju . Ali , ponavljam, ovo nije sud 
nego samo konstatacija i prihvaćanje či

njenice da imamo vrlo dobrih ljudi koji svoje 
kršćanstvo prema crkvenoj zajednici sma
traju vrlo korektnim i ispravnim , makar se po 
disciplini Crkve u stvari radi o vrlo "labavoj 
vezi" s crkvenom zajednicom No, i nas i vas 
obvezuje činjenica da im taj susret u crkvi 
učinimo što osmišljenijim i što doživljajnij1m, 
što vjernijim i vjerskijim te nastojimo da oni -
kako kaže Pismo - vide naša dobra djela te 
i oni s nama proslave Boga u punini. 

I na kraju, zahvalite Bogu na daru koji 
vam je darovan što možete svoju vjeru do 
kraja poznavati i što ste milošću Božjom 
tako obogaćeni te svoju vjeru živite u punini 
sakramenata i zajedništva Crkve. A molimo 
za sve, i za rubne kršćane i za kršćane koji 
su u vjeri poučeni slabije, ili nisu s crkvom 
dublje povezani, da svi u svojoj savjesti 
porastemo u ljubavi prema istini i ovih dana 
gajimo međusobne odnose povjerenja i po
štovanja, pa će vjerojatno dobri Bog učiniti 
te će sve više ljudi iz jednoga daljnjega 
kruga prilaziti Kristu bliže, prema središnjem 
krugu žive, svete i autentične Crkve. 

UMRU MLADI SUEĆENIH JAN HUCHARIH 
Svoj ovozemaljski život Jan Kucharik za

vršio je u 36. godini u saobraćajnoj nezgodi. 
Rodio se 16. travnja 1964. u Belom Blatu, 

mjestu kraj Zrenjanina. Gimnaziju i Teološki fa
kultet završio je u Rimu. Poslije toga želja mu je 
bila da se vrati u rodni kraj. Govorio je perfekt
no, pored materinjeg slovačkog jezika, hrvatski, 
talijanski, slovenski, madžarski, njemački, bu
garski i latinski. Želja mu je bila da nauči što 
više jezika. Za svećenika je zaređen 16. rujna 

1989. kad je mladu misu održao u Zrenjaninu a sutradan u rodnom 
mjestu - Belom Blatu. Nakon toga 31 . listopada postaje upravitelj 
župe u Opovu a od 9. rujna i župnik u Opovu. Deset godina je proveo 
u Opovu, malom mjestu sa 750 katolika. Mise je služio i u okolnim 
mjestima - Glogonju, Borči i do 1995. u Perlezu gdje je ukupno bilo 
Još 770 vjernika. Krstio je i prvopričestio mnogo djece, ali i starijih. 

Župljani Opova i okolice pamtit će svog župnika po mnogim 
dobrim djelima jer je za života puno gradio, i materijalno i duhovno. 
Crkva Svete Elizabete u Opovu sagrađena je davne 1776. godine 
kao i župni dvor pri crkvi. Stanje koje je zatekao u crkvi bilo je loše ali 
je uložio mnogo napora da to obnovi koliko su to dozvoljavala sred
stva. Crkva Svete Ane i Joakima u Glogonju renovirana je 1990. od 
priloga njemačkih vjernika a tom prigodom je renoviran i križ. 
Osnovao je i Kruničarsko društvo 1992. koje i danas postoji a koje 
okuplja veliki broj žena iz Opova. Travnja 1993. poslije Prve svete 
pričesti posvećeni su temelji nove pomoćne zgrade koja je godinu 
dana kasnije bila posvećena. Na katoličkom groblju u Opovu 1994. 
betonirana je postolje na koje je postavljen sveti križ od mramora. 
Godine 1994. započeto je i renoviranje orgulja koje su prenijete iz 
Glogonja u Opovo. 

Prva tijelovska procesija na ulicama Opova nakon Drugog svjet
skog rata odigrala se 1990. pod vodstvom prečasnog Jana Kucha
nka. Nošeno je nebo a ispred svih su išle djevojčice u hrvatskoj na
rodnoj nošnji i posipale latice ruža ispred Svetootajstvenog 
Spasitelja. 

Na kirbaj 1998. prvi put je u crkvi u Opovu zapjevao i zbor mladih. 
Na velike svečanosti u Opovo stizali su na poziv prečasnog Jana 

Kucharika i ambasadori iz slovačke, hrvatske i njemačke ambasade 
i drugi zvaničnici iz ambasada kao i jednom prigodom papski nuncij. 

Ožujka 1999. odlazi u Sloveniju u Podkum, gdje je bio župnik sve 
do 26. studenog 2000. 

Pokopan je u Bratislavi 15. prosinca u kriptu crkve Svete Trojice. 

Zahvalni župljani 



+ AMALIJA GABRIĆ 
Nakon duge bolest,, u 75. godini preminula 

je A,nalija Gabrrc, odgajatelJica u mirovini. 
Rođena je 7. IV 1926. godine u Subotici, u 

Keru, u obitelji Joakima i Marije Nosković . 
Nakon osnovne škole kod časnih sestara "Naše 
Gospe" za vrijen1e rata pohađa n1ađarsku školu 
za zabavilje. Premda nije završila započetu 
školu, odlukom Glavnog narodno-oslobodi
lačkog odbora Vojvodine u Novom Sadu 1945. 
godine postavljena je za odgajateljicu u zaba
vištu Svoj rad započela je u vrtiću preko puta 
crkve sv. Roka. U martu 1952. završila je 
započetu školu u Beogradu i od tada sve do 

1972. godine radila je u vrtiću kao odgajateljica. Na žalost, nemili događaji 
koji su njenog supruga, poznatog kulturnog djelatnika Belu Gabrića, uvukli u 
n1ontirani politički proces kada je on lišen slobode, utjecali su i na Amalkinu 
karijeru . Ona je degradirana i postavljena za administrativnog radnika u 
upravi dječje ustanove "Naša radost". Prisustvovanje suđenju, odlasci 
suprugu u zatvor, najprije u Subotici a potom u Sremsku Mitrovicu, teško su 
pogodili tetu Amaliju i dugo je sve te događaje nosila u duši. 

Kao dugogodišnja odgajateljica bila je vrlo omiljena (i odrasli i djeca su je 
zvali "tetica"), dobar stručnjak i pedagog. Vrlo je voljela "svoju" djecu; nije joj 
bilo teško pripremati mnoga nastavna pomagala a njihova je imena dugo 
pamtila. Voljela je svoje bivše učenike sresti kad su odrasli. 

Zadnjih je godina dugo bolovala i bila vezana za kuću. Iznenada je pre
minula 8. XII. a sahrana je bila sutradan na Kerskom groblju iz kapele sv. Ane. 
Sprovod je vodio I toplim se riječima od pokojnice oprostio župnik Andrija 
Anišić, a u asistenciji su bili preč. Andrija Kopilović, vlč. Antun Gabrić i 
mons. Bela Stantić. 

Uz članove katedralnog zbora "Albe Vidaković" i s. Mirjam Pandžić 
mnogi rođaci, prijatelji, poznanici i komšije ispratili su dragu pokojnicu i cvi
jećem okitili njezin grob. 

U velikoj žalosti su ostali njezini najbliži : 
suprug Bela, sestre Jelka i Mara, jetrova Mara, diverovi Marko, lvan i 

Beno sa obiteljima, nećaci Lazo, Ivica, Antun i Goran sa obiteljima, nećake 
Marica i Milica sa obiteljima. 

. 

+ JOHAlt MIH 
Nesretnim slučajem, 8. studenog, završio je zemni život u 66. g. Johan Mik. 

Toga dana krenuo je na svoju njivu pripraviti je za sijanje žita. Ta tužna vijest 
brzo se prenijela Futogom a posebno među vjernicima župe Srca lsusova. 

Johan Mik rođen je 1934. godine. U braku s Elizabetom Kočiš preživio je 
41 godinu. Imali su tri kćerke: Rozmari, Eleonoru, i Elizabetu. Rozmari je stu
dirala teologiju u Zagrebu a sada djeluje kao pastoralna suradnica u Somboru, 
u župi Presvetog Trojstva. Johan je od djetinstva odgajan u vrednotama kato
ličke vjere a to je nastajao prenijeti i na svoju djecu. 

Sprovodne obrede, iz kuće pokojnika, predvodio je subotički biskup dr. 
lvan Penzes. Pred kućom se od pokojnika oprostio župnik Antun Kopilović. 
Zahvalio je pokojnom Johanu na dugogodišnjem članstvu u C.O. župe. 
lstaknuo je njegovu pažljivost u njegovanju župnog zajedništva i brigu za crkvene 
zgrade. 

Kod groba govore su držali direktorica srednje poljoprivredne škole i som
barski dekan Josip Pekanović. Direktorica je istakla vedru narav pokojnika i 
marljivost u svakidašnjem poslu. Dekan Pekanović je misli sprovodnog skupa 
usmjerio prema uskrsnuću. 

Na koncu sprovoda, u ime obitelji, zahvalila je kćerka Rozmari svima koji 
smo bili svojim prisustvom i molitvama uz njih. 

lazar Novaković 

r 

UMRLA UMJETHICA CECILIJA MILANHOUIĆ 
Gospodin je 28. studenog 

2000. godine s ovoga svijeta po
zvao k sebi poznatu subotičku 
slikaricu Ceciliju Milanković. Ona 
je na molbu župnika, 1996. go
dine, sama napisala svoj kratki 
životopis, koji ovdje djelimice 
prenosimo. 

"Rođena san1 u Subotici, 18. 
05. 1926. godine od oca St1pana 1 

majke Alojzije rod. Vlahović. Po 
narodnosti sam Hrvatica. Po za-

nimanju sam stomatološka sestra u mirovini. .. Od ranog 
djetinjstva pokazala sam sklonost za crtanje i beskrajno 
željela završiti AKADEMIJU UMJETNOSTI i posvetiti se 
slikanju cijeli život. Moji dobri roditelji i moja draga sestra 
Matilka bili su uz mene ali je nažalost 11. svjetski rat sasvim 
izmijenio moje opredjeljenje/ .. ./ Radila sam 35 godina kao 
stomatološka sestra u ZUBNOLEKARSKOJ SLULBI u 
Subotici na preventivnom odjeljenju, znači s djecom, ne 
mijenjajući čitavo vrijeme ni jedanput radno mjesto. Voljela 
sam djecu, a moram priznati da su i ona mene voljela. 

Slikanje nisa,n zanemarila. Ono je ostalo moja životna 
preokupacija i moj voljeni hobi. Kao sasvim mlada voljela 
sam crtati grafikom portrete i ruke. Kasnije sam radila u 
raznim tehnikama, ali sam se zadržavala na tehnici "suhi 
pastel". Moji motivi slikanja bili su mrtva priroda, bački kra
jolici, salaši, zatim bogata bunjevačka narodna nošnja, 
naročito djevojačka, portreti, a u posljednje vrijeme 
najčešće i najradije se zadržavam na apstraktnim motivi
ma, inspirirajući se raznim stihovima, bajkama, muzičkim 
kompozicijama i mojim snovima. Naslikala sam dosta 
slika, ali im broja ne znam, jer nisam vodila strogu eviden; 
ciJu o tome. Danas su one u kućama mnogih mojih pri
jatelja u Subotici, Zagrebu, Dubrovniku, Mađarskoj, Beču, 
Parizu. Neke slike su mi otkupljene od strane radnih orga
nizacija i kulturnih ustanova, ali ih u galerijama nemam. 
Imam jedino 8 slika u ZAVIĆAJNOJ GALERIJI 'DR. VINKO 
PERĆIĆ'." 

Cecilija Milanković bila je član mnogih hrvatskih insti-. 
tucija i organizacija. Među ostalim, bila je i član uredničkog 
vijeća "Zvonika" za koji je izrađivala vinjete; za knjigu Kate 
lvanković "Ruku mira pružam svima" izradila je ilustraciju 
za korice kao i ilustracije u samoj knjizi. Imala je sedam 
samostalnih i tri skupne izložbe. Za svoj rad primala je 
pohvalnice i priznanja. 

Okrijepljena sv. sakramentima, pošla u susret svom 
Gospodinu da ga ondje zauvijek slavi u društvu anđela i 
svetih. 

Pokopana je 1. prosinca na subotičkom "Kerskom 
groblju". Sprovodne obrede predvodio župnik Andrija Ani
šić. A prigodnim govorima od nje su se oprostili Katarina 
Čeliković u ime Pastoralnog vijeća župe sv. Roka čije je 
član i Cecilija bila u mandatu 1995-2000, zatim Stipan 
Šabić u ime Hrvatskog kulturnog centra "Bunjevačko 
kolo", Viktorija Grunčić u ime Matice hrvatske - Subotica, 
Bela Tonković u ime DSHV-a, gospođa Borković u ime 
dobrotvorne udruge "Amor vincit" te njena kolegica u ime 
"Zubno-lekarske službe". 

ZVONIK, Katolički list (mjesečnik). Izdaje: Rimokatolički župni ured sv. Roka, 24000 SUBOTICA, lvana Milutinovića 52. 
Telefon: 024/554-896; E-mail: zvonik@tippnet.co.yu. Uredničko vijeće: Andrija Anišić - glavni i odgovorni urednik; Franjo 
lvanković • zamjenik glavnog i odgovornog urednika; mr. Ervin Celiković - tehnički urednik; Katarina Čeliković • lektor i 
korektor; Josip Anišić, 2:eljko Augustinov, Stjepan Beretić, Marko Forgić, Bela Gabri~, Ladislav Huska, Vesna Huska, 
Josip lvanković, Elizabeta Kesler, mr. Andrija Kopilović, Grgo Kujundžić, s. Silvana Milan, o. Mato Miloš, Lazar 
Novaković, lvan Piuković, Blaž~nka Piuković, s. Blaženka Rudić, Alojzije Stantić, Branko Vaci; Uredništvo stranica 
mladih: Ljubica Crnković, lgor Celiković, Biserka Jaramazović, Marina Kujundžić, lvana Lazić, Dijana šarčević, 2:eljka 
Zelić. List je registriran u M1nistarstvu za informacije Republike Srbije, broj: 632-1093/94-03, 20.10.1994. Tisak: štampa
rija "GLOBUS", Otmara Majera 1 O, Subotica, Tel.: 024/551-202. 
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Dječji zbor sa Kelebije 

Dječji zbor sa Pa/ića 

Dječji zbor iz Đurđina 

KELEBIJA 

A TRMA 

• SRIĆNA NOĆ JE Plll8PILA 
RADUJTE SE l'IARODl 
8VDI NA ZEIILJl 
U TO VlllJElm GODIŠTA 
VJCSELJE TI l'IAVJEŠĆWEII 
O, PA8TDU ĆUDO lfOVO 
SPAVAJ MALI BOŽIĆO 
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OJ. PAS"l'IRI ĆWTS ........ 
ZDRAV BtJDI IIILI OOllf~~ -
AJTEBRAĆO 
TIRA NOĆ /P'ruu. Graber/ 

Novo u prodaji za Božić: CD i kaseta 

Dječji zbor iz katedralne župe sv. Terezije 

Dječji zbor iz Svetozara Miletića 

Dječji zbor iz Selenče 
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• SLAVLJA SUBOTICKIH FRANJEVACA 

O. /van ravna muškim zborom franjevačke crkve Biskupi dijele svečani blagoslov sudionicima slavlja 

Znanstveni skup u HKC "Bunjevačko kolo" 

Uz papinsku zastavu grb Provincije 

O. Andrija Matić, mr. A. Kopilović i O/ga Kovačev Ninkov na izložbi Djelić izložbe 




